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روزنامه صبح ایران
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با تقدیر از حمایت رهبر انقلاب 
از طرح اصلاح قیمت بنزین گفت: مجموعه نظام پشت طرح اصلاح 
قیمت بنزین است.  محمد رضا باهنر، روز شنبه در نشست ماهانه 
جامعه اسلامی مهندسین با حضور محسن رضایی دبیر کل مجمع 
تشخیص مصلحت نظام در دفتر مرکزی این حزب، خاطر نشان کرد: 
بسیج، همه جا حضور فعال دارد و امروز بیش از گذشته، تیغ در 

گلوی دشمنان از جمله آمریکا و رژیم صهیونیستی است. دبیر کل

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: باید میان کسی که در اجرا موفق 
بوده با کسی که در امر قانونگذاری موفق است، تمییز قائل شد؛ 
برای مثال آقای باهنر قریب به 28سال نماینده مجلس بوده است و 
آگاهی های لازم را نسبت به وظایف پارلمانی دارد. طبیعتا میان چنین 
شخصیتی با فردی که صرفا کار اجرایی کرده است تفاوت وجود دارد. 
امیررضا واعظ آشتیانی درباره قطعیت حضور قالیباف در انتخابات 

مجلس شورای اسلامی و احتمال بالای سرلیست شدن او در میان

محمد رضا باهنر:

مجموعه نظام پشت طرح اصلاح 
قیمت بنزین است

واعظ آشتیانی:

 اصولگرایان در تعیین سرلیست تصمیمی 
چالش آفرین نگیرند
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معاون اول رئیس جمهوری: 

دولت از عمق جان اعتراض و صدای 
مردم را می شنود 

در گفت و گو با »جهانبخش محبی نیا« تشریح شد

پشت پرده حملات
 بنزینی به دولت
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 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه برخی مسئولان دلسوز قم نیستند، گفت: 
نگرانی از وضعیت ظاهری قم جدی و به جاست و جامعه مدرسین نیز همیشه نسبت به وضعیت 
قم دغدغه داشته است. آیت الله محمد یزدی دردیدار در دیدار با آیت الله سیدمحمد سعیدی 
تولیت حرم کریمه اهل بیت)ع( بابیان اینکه در بیشتر جلسات هفتگی جامعه مدرسین موضوع 
وضعیت قم درحال پیگیری است، اظهار کرد: قم با داشتن مسجدجمکران، حرم مطهرحضرت 
معصومه)س(، طلاب، میهمانان خارجی و حوزه های علمیه امتیازهای متفاوتی نسبت به دیگر 
شهرها دارد به همین علت از جایگاه و اهمیت خاصی برخورداراست. وی با تاکید بر اینکه کار 
مجموعه های مختلف درقم باید درشان این شهر باشد، اضافه کرد: باوجود توصیه هایی که تاکنون 
به مجموعه ها و افراد مختلف داشته ایم اما همچنان برخی نسبت به وضعیت قم بی توجه هستند 

هرچند دراین میان برخی مجموعه ها نیز نسبت به گذشته فعال تر شده اند به عنوان نمونه نیروی

رئیس جامعه مدرسین در دیدار با آیت الله سعیدی:

نگرانی از وضعیت ظاهری قم جدی است
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مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه در تقسیم اتوبوس های جدید 
هیچ تبعیضی بین مناطق مختلف شهری قم وجود ندارد، گفت: اتوبوس های نو بر اساس 
اتوبوس های  امیر یزدی اظهار کرد:  تقسیم  اتوبوس های کهنه جایگزین می شوند.  کارکرد 
خریداری شده برای ناوگان حمل و نقل درون شهری قم  بعد از نهایی شدن مناقصه انجام 
می شود و در این طرح ۴ شرکت انتخاب خواهد شد که به هرکدام ۶۰ دستگاه اتوبوس نو و 
۶ دستگاه اتوبوس کار کرده بازسازی شده تحویل داده خواهد شد که مجموعاً ۲۷۰ دستگاه 
اتوبوس خواهد شد. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم افزود: این ۲۷۰ اتوبوس در 
خطوط مختلف شهر قم فعال خواهند شد، هنوز مرحله اصلی ورود اتوبوس ها به ناوگان عمومی 
شهر انجام نشده است، اما بنا به دستور شهرداری از ابتدای مهر از تعدادی از اتوبوس ها در 

خطوط مختلف استفاده کردیم و بهترین روش برای جایگزین این بخش از اتوبوس های نو این

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :

اتوبوسرانی بین مناطق قم تبعیض قائل نمی شود
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باید شرایط برای مدیریت اعتراض های مسالمت آمیز فراهم شود

رئیس جمهور مکلف به تدوین حقوق شهروندی بود

جهانبخش محبی نیا، نماینده اصولگرا مجلس، گفت: اینکه رهبری در میدان اصلاح قیمت بنزین وارد میدان شد و از 
این تصمیم حمایت کرد به این دلیل بود که دید اینها مطلب اصلی را رها کرده اند و به جای انکه به تبیین و توجیه مردم 
بپردازند آن هم از این جهت که درآمد این افزایش قیمت بنزین متوجه اقشار مستحق می شود و چه فوایدی متوجه کشور 

می شود به محکوم کردن یکدیگر رو آورده اند لذا ایشان جان فشانی کردند و به نظرم به نوعی مسوولیت این موضوع را به

معاون اول رئیس جمهوری گفت: همه تصمیمات دولت 
با نیّت تامین منافع مردم اتخاذ شده است و دولت از عمق 
جان اعتراض و صدای مردم را می شنود و برای آن احترام 
قائل است و تلاش خواهد کرد به آن چه مورد انتظار مردم 

است جامه عمل بپوشاند. اسحاق جهانگیری پیش از ظهر 
روز شنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار گفت: باید تمام تلاش 
خود را بخصوص در ماه های پایانی سال از طریق بودجه کشور 

صرف کنیم تا بار جدید بر نقدینگی کشور تحمیل نشود

شرکت مخابرات ایران – منطقه قم

ماجرای کارشناسی پرونده بابک زنجانی
2
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معاون حقوقی رئیس جمهوری:

جلال میرزایی: 

مسئولان اظهارنظری نکنند که به التهاب ها دامن زده شود

حجت الاسلام والمسلمین حجتی کرمانی :

 باید »آشتی ملی«اتفاق بیفتد

شرکت گاز استان قم در نظر دارد مناقصه عمومی یک مرحله ای با ارزیابی 
ساده  موضوع فوق که در جلسه توضیح اسناد، مکان و شرح قرارداد 
توضیح داده می شود، به شماره ۲۰98۰91۴59۰۰۰۰۰۶ را از طریق 
سامانه تدارکات الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری 
مناقصه از دریافت اسناد مناقصه تا ارائه پیشنهاد مناقصه گران و بازگشایی 
 پاکتها از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس
عدم  صورت  در  گران  مناقصه  است  لازم  و    www.setadiran.ir  
عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای 
الکترونیکی را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند .تاریخ انتشار اسناد 

مناقصه در سامانه تاریخ 98/09/02 می باشد.
مهلت اعلام آمادگی و دریافت اسناد مناقصه  : ساعت 19 روز  شنبه 

تاریخ 1398/۰9/۰9
جلسه توضیح اسناد / پاسخ به سوالات: روزشنبه مورخ 1398/۰9/1۶ 
 مهلت عودت اسناد مناقصه : ساعت 19 روز شنبه تاریخ 1398/۰9/۲3
مورخ  دوشنبه  روز   1۰:3۰ ساعت  ها  پاکت  گشایش  زمان 

1398/1۰/۰۲
شرایط متقاضیان :

1( توانایی انجام کار در مدت 365 روز تقویمی
2( دارا بودن گواهی صلاحیت از اداره کار وامور اجتماعی )فعالیت 

نگهبانی(
با  نفت  وزارت  حراست  سازمان  از  تاییدیه  دارای  های  شرکت   )3

کدسراسری ویا بومی ومجاوراستان قم
4( توانایی ارایه ضمانتنامه بانکی یا وجه نقد )واریزي به حساب شماره 
2174633403005 سیبا( به مبلغ  1,350,000,000 ریال به عنوان 

سپرده شرکت در مناقصه همراه اسناد تحویلی 
تعهدات  اجرای  جهت  بانکی  ضمانتنامه های  انواع  ارایه  توانایی   )5

قراردادی 
6( ارسال صورتهای مالی ثبت شده در سامانه پردیس درصورت پیشنهاد 

قیمت بالای ده برابرسقف معاملات متوسط
7(هزینه خرید اسناد جهت مناقصه گران )به مبلغ 600,000 ریال( می 

باشد .  
در ضمن این آگهی از طریق نشانی سایت شرکت گاز استان قم به 

آدرس:  www.nigc-qpgc.ir  ارسال گردیده است.  
نکات قابل توجه: 

1( ارایه مدارک فوق الذکر هیچگونه حقی را جهت متقاضیان ایجاد 
نخواهد کرد.

2( این پیمان پیش پرداخت ندارد.
3( شرکت گاز استان قم در قبول یا رد کلیه پیشنهادها مختار بوده و 

اعتراضی پذیرفته نخواهد شد.
4( در صورت نیاز به اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند با شماره 
یا  و  قم 025-36620004  استان  گاز  شرکت  پیمانهای  امور  فکس 

36121303-025تماس حاصل فرمایند. 

شرکت گاز استان قم
آگهی فراخوان مناقصه عمومی)نوبت اول(

روابط عمومي شرکت گاز استان قم

حبل المتین ما
 اجرای اصول
 قانون اساسی است
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سازمان حمل و نقل و ترافیک شهرداری قم

در نظر دارد انجام پروژه زیر را از طریق مناقصه عمومی یک مرحله ای با مشخصات و شرایط 
کلی زیر به متقاضیان واجد شرایط واگذار نماید.

1-مدت انجام پیمان  8 ماه  شمسی می باشد. 
۲-متقاضیان محترم می توانند از طریق مراجعه به سامانه مناقصه گران شهرداری قم به 
نشانیPeyman.Qom.ir نسبت به خرید اسناد مناقصه به مبلغ  دو میلیون )۲.۰۰۰.۰۰۰( 

ریال اقدام نمایند. )هزینه خرید اسناد غیر قابل استرداد می باشد.(
3-پیش پرداخت: مطابق بند ۲ قرارداد، تا سقف ۲5 درصد مبلغ کل قرارداد در قبال اخذ 

ضمانت نامه بانکی می باشد که بدون کسر کسورات قانونی پرداخت می شود.
۴-سایر شرایط مناقصه در اسناد و مدارک درج شده است.

5-تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار هر یک از معاملات: به صورت 1- ضمانت نامه بانکی 
۲- مطالبات بلوکه شده تائید شده 3- وجه نقد مورد قبول است. جهت واریز وجه نقد به 
حساب شهرداری قم )سپرده حسن انجام کار( نزد بانک شهر به  شماره حساب بانکی ایران 

اقدام فرمایید.
۶-شماره حساب بانکی ایران)شبا( شهرداری قم:

.)IR۰۷ّ – ۰۶1۰ – ۰۰۰۰ – ۰۰1۰ – ۰3۰۰ – ۴3۰۰ – 5۴( 
۷-مهلت خرید و تحویل اسناد:

-مهلت خرید اسناد: از روز دو شنبه مورخ 98/9/۴ لغایت روز دو شنبه مورخ 98/9/11 
-مهلت ارائه پیشنهاد: از روز دو شنبه مورخ 98/9/۴ لغایت روز پنج شنبه مورخ 98/9/1۴  
8-مناقصه گران مکلف اند کلیه اسناد و مدارک را امضاء کرده و به همراه پیشنهاد ارائه 

نمایند. امضاء اسناد و مدارک به منزله قبول تمامی شرایط می باشد.  
تلفن  شماره  با  حیدری  آقای  با  تخصصی  سوالات  به  پاسخگویی   9-جهت 
 3۶1۰۴1۶1–  ۰۲5 و جهت پاسخگویی به سوالات عمومی با اداره کل قراردادها و پیمانها با 

شماره تلفن 3۶1۰۴33۶–  ۰۲5  تماس حاصل فرمائید.
1۰-محل تسلیم پیشنهادها: قم– بلوار امام موسی صدر– جنب بوستان شهید بنیادی– 

شهرداری مرکزی– طبقه ششم– اداره کل حراست 
*لازم به ذکر است ساعت تحویل پاکت توسط حراست روزهای شنبه لغایت چهارشنبه از 

ساعت ۷:3۰ الی 1۴:۰۰و روزهای پنج شنبه ساعت 13:۰۰ است.

شهرداری قم 
آگهی عمومی مناقصه)نوبت دوم(

اداره کل ارتباطات و بین الملل شهرداری قم نوبت اول:
98/8/28

نوبت دوم:
98/9/3 WWW.QOM.IR    

فراخوان مناقصه عمومی  یک مرحله ای حفاظت و حراست از اماکن، اموال و تأسیسات شرکت گاز استان قم

شماره مناقصه:
98-18 

شماره مجوز 
5255/1398

تندروها، تغییر قیمت بنزین را فرصتی برای کوبیدن دولت کردند
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اخبار

حال مردم  چگونه 
خوب می شود؟ 

 دولت تصمیم گرفته است بعد از گرانی و سهمیه بندی 
بنزین به مردم  بسته حمایت معیشتی پرداخت کند. پولی 

که دولت فکر می کند می تواند به مردم برای چرخاندن چرخ های زندگی شان کمک کند.
در این نوشتار می خواهم بنویسم که نه دولت عزیز این پول هیچ دردی از دردهای مردم 
را دوا نخواهد کرد. نمی دانم شاید مسؤولان کشور فکر می کنند با حدود 200 هزارتومان 
یک خانواده 5 نفره می  توانند رنگ جدیدی به زندگی خود بزنند. 200 هزارتومان اما در 

شرایط فعلی برای بسیاری از مردم یعنی هیچ.
آنهم  به فروشگاه ها نمی زنند.  برای خرید سری  از مسؤولان  فکر می کنم بسیاری 

فروشگاه هایی که برای بسیاری از کالاهای خود تخفیف می دهند.
نه، این پول در زندگی مردم تحولی ایجاد نمی کند. زندگی آنها را بهبود نمی بخشد. حال 

آنها را خوب نمی کند. حال مردم با اقتصاد به سامان خوب می شود، با ثبات.
مردم وقتی خوش هستند که نبینند هر روز با یک قیمت روبرو هستند. نبینند که ارزش 
پول شان هر روز کمتر از دیروز است. مردم وقتی حال شان خوب است که نبییند ماشین 

دست دومی که سال گذشته خریده اند، با افزایش چندین میلیونی روبرو شده است.
مردم وقتی حال شان خوب است که نببیند رسانه ها خبر می زنند در کدام مناطق 

می شود خانه زیر یک میلیارد خرید.
جامعه اگر مطمئن باشد اقتصاد همچون اسب آرامی است که به عنوان افسار زده 
شده است، قطعا با مدیر یت مصرف سوخت مخالفت نمی کنند. اما وقتی می بینند که 
اقتصاد ایران تحت تاثیر همه عوامل بزرگ و کوچک قرار می گیرد، نگران زندگی خود و 

فرزندان شان می شوند.
حال اقتصاد ایران با این پول ها خوب نمی شود، همانطور که در دولت احمدی نژاد پول 
یارانه وضعیت اقتصاد ایران را درست نکرد و به تورم هم کمک بسزایی کرد. بسیاری از 

مردم دوست دارند زندگی شان به دوران قبل از یارانه ها برگردد.
متاسفانه به نظر می رسد آنهایی که برای مردم تصمیم می گیرند، چندان شناختی از 
وضعیت زندگی قشر عظیمی از مردم ندارند. آنها وقتی از طبقه متوسط حرف می زنند، 
هنوز تصور می کنند دهه 70 یا اوایل دهه 80 است. نه عزیزان من، طبقه متوسط در دهه 

90، یک طبقه ضعیف و ضربه پذیر است.
آنها به دلیل حقوقی  که می گیرند، فققط می توانند زندگی کنند و توان لذت بردن را 

ندارند. بماند که دیگران توان همین زندگی را هم ندارند.
کاش دولت، مجلس و دیگر نهادها یک روز جلسه ای با چند جوان که در آستانه ازدواج 
هستند برگزار کنند تا ببیند چرخ زندگی آنها چگونه می گذرد. ببیند آنها برای تشکیل یک 
زندگی ساده، خیلی ساده با چه دیوهای هفت سری روبرو هستند. هر سر را می زنند سر 
دیگری در برابرشان قد خم می کند و اجازه نمی دهد آنها به زندگی خود سروسامان دهد. 
هر چقدر هم خانواده ها آسان گیر باشند هم باز سنگ های بسیاری در مسیر وجود دارد.
این مشکلات در دهه 60 و در زمان جنگ هم بود . سی سال فاصله زیادی نیست. 
30 سال پیش در ایران، مسوولان و مردم در زمان جنگ 8 ساله صادقانه با مشکلات 
برخورد می کردند و دست به دست هم به دنبال حل مشکلات کشور بودند. هم مردم به 
مسوولان کشور اطمینان داشتند و هم مسوولان به مردم. بسیاری به جای جیب خود به 

فکر زندگی همسایه بودند.
افسانه نیست، بسیاری از مردم ایران آن روزها را تجربه کردند. باید از خود بپرسیم چرا از 

آن فضا به حال و روز امروز رسیده ایم؟

راز عقب نشینی دشمن از 
تهدیدات نظامی

قرار  ها  تحریم  شدیدترین  تحت  که  چندسال  این  در 
گرفتیم، به نوعی مجبور شدیم تا اکثر نیازهایمان را خودمان 

برطرف کنیم.این خودکفایی در حوزه نظامی و دفاعی هم ظهور و بروز یافته است.
زمانی که دستاوردهای نظامی ارتش و سپاه حال حاضر را با زمانی که به تازگی انقلاب 

شده بود، مقایسه می کنیم به عمق پیشرفت های نظامی کشور پی می بریم.
دیگری  کشورهای  به  وابسته  کشورشان  نظامی  نیازهای  تامین  در  کشورها  اغلب 
هستند. مانند عربستان که برای تامین سلاح به آمریکا پول می دهد. اما جمهوری 
اسلامی ایران با وجود تحریم ها، به پیشرفت های عظیمی در تهیه و ساخت موشک و 
دیگر سلاح های دفاعی و نظامی رسیده است. تاجایی که با سامانه ایرانی سوم خرداد، 
بزرگترین پهپاد آمریکایی یعنی پهپاد گلوبال هاوک که وارد مرز کشور شده بود و میلیاردها 

پول برای ساخت آن هزینه شده بود را شکار و سرنگون کردیم. 
رسیدن به این پیشرفت های عظیم از دید دشمنان جمهوری اسلامی پنهان نیست، 
بهمین خاطر هم آن ها دیگر نمی توانند ما را تهدید به حملات نظامی کرده و یا تجاوزی 
به خاک کشورمان کنند. اکنون زمانی است که دشمنان به درستی درک کرده اند که اگر 

خطایی علیه ایران مرتکب شوند، ما ابزار مقابله و پاسخ به آنان را در اختیار داریم. 
امسال چند اتفاق مهم در عرصه نظامی رخ داد. یکی سرنگونی پهپاد آمریکایی بود و 
دیگری گرفتن نفتکش انگلیسی در خلیج فارس توسط سپاه پاسداران. این اقدامات به 
نوعی حیثیت و اقتدار کشورمان را در منطقه و جهان افزایش داده است و به نوعی امنیت 

سازی نیز کرده است.  
قطعا زمانی که جمهوری اسلامی در عمل توانایی های نظامی خود را نشان می دهد، 
دشمنان را مجبور به تجدیدنظر در تصمیمات و روی گردانی از تهدیدات گذشته خود می 
کند. چرا که می دانند اگر با ما وارد جنگ شوند، تلفات سنگینی متحمل خواهند شد. 

قدرت و اقتدار امروز نظام جمهوری اسلامی، امروز غیرقابل انکار است.
*  اولین فرمانده سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 

محمد رضا باهنر:
مجموعه نظام پشت طرح اصلاح قیمت بنزین است

دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با تقدیر از حمایت رهبر انقلاب از طرح اصلاح 
قیمت بنزین گفت: مجموعه نظام پشت طرح اصلاح قیمت بنزین است. 

محمد رضا باهنر، روز شنبه در نشست ماهانه جامعه اسلامی مهندسین با حضور 
محسن رضایی دبیر کل مجمع تشخیص مصلحت نظام در دفتر مرکزی این حزب، خاطر 
نشان کرد: بسیج، همه جا حضور فعال دارد و امروز بیش از گذشته، تیغ در گلوی دشمنان 
از جمله آمریکا و رژیم صهیونیستی است. دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین با اشاره به 
ساختارشکنی عوامل دشمن در روزهای اخیر بعد از اصلاح قیمت بنزین، ادامه داد: نام 
بسیج در قلب دشمنان وحشت انداخت و به سرعت اغتشاشات جمع شد.   وی، ناآرامی 
های سال 88 را یادآور شد و اضافه کرد: بعد از آمدن اسم بسیج، قایله جمع شد و بسیج 
همواره آماده جانفشانی است و باید قدردان آنها باشیم. نماینده ادوار مجلس از سیستم 
های اطلاعاتی و امنیتی کشور خواست تا نتایج بررسی ها درباره عوامل اغتشاشات را 
هرچه زودتر به اطلاع مردم برسانند و این سووال را مطرح کرد که چرا سیستم اطلاعاتی 
کشور، افراد معدودی که صحنه گردان حوادث بودند را پیش از اقدام، رصد و مهار نکرده 
بود. وی با بیان این موضوع که گروه های چهار تا پنج نفره آموزش دیده پشت ناآرامی های 
تهران و شهرستان ها بودند، ادامه داد: طراح اغتشاشات، یک گروه حرفه ای و آموزش 
دیده بودند که دوربین ها را خاموش می کردند، اطلاعات سیستم ها را بر می داشتند و 
بعد هم همه را آتش می زدند. باهنر، افزایش قیمت بنزین را یک جرقه برای اغتشاشات 
ارزیابی کرد و افزود: مسأله بنزین یک جرقه بود و بعد هم افرادی که به هر دلیل از شرایط 
خود ناراضی بودند به اینها پیوستند و اغتشاشات به این ترتیب شکل گرفت. این کارشناس 
مسائل سیاسی، اصلاح قیمت بنزین را به لحاظ کارشناسی درست ارزیابی کرد و افزود: 
اصلاح نشدن قیمت بنزین را هیچ کارشناسی تایید نمی کند اما چگونگی اجرا و مقدمات 
انجام آن، قابل بررسی و نقد است. وی، سهمیه بندی بنزین در دولت نهم و در دوران 
نمایندگی خود را یادآور شد و گفت: 100 اقدام برای سهمیه بندی بنزین پیش بینی کرده 
بودیم که مامور هر اقدام در حاکمیت و دولت مشخص بود و همه چیز زمانبندی شده 
بود.   باهنر با بیان این موضوع که اقدامات پیشینی در طرح اصلاح نرخ بنزین، برنامه 
ریزی نشده بود، ابراز امیدواری کرد که اقدامات پسینی به طور دقیق برنامه ریزی شود و از 
دولتمردان خواست وعده هایی بدهند که قابل تحقق باشد و این وعده ها پیگیری شود. 
دبیر کل جامعه اسلامی مهندسین این پرسش را مطرح کرد که چرا رهبری باید خود را 
برای حمایت از اصلاح قیمت بنزین هزینه کند نیز گفت: جوانمردی رهبری قابل توجه 

بود که نشان داد مملکت بی صاحب نیست و مجموعه نظام پشت طرح بنزین است. 

رییس کل بانک مرکزی تاکید کرد

تلاش برای حرکت به سوی تداوم ثبات اقتصادی 
رییس کل بانک مرکزی گفت: آنچه که در شرایط امروز کشور توجه به آن لازم است، 
تکیه بر منطق علمی اقتصاد، جلوگیری از بروز التهابات ناشی از تغییر انتظارات و نیز 

تلاش برای حرکت به سوی تداوم ثبات اقتصادی است. 
هفته  یک  نوشت:  خود  اینستاگرام  صفحه  در  یادداشتی  در  همتی  عبدالناصر 
گذشته، نوسان بازار ارز که از قبل پیش بینی می شد و در دو نوشته قبلی، اشاره کرده 
بودم، نگرانی هایی را برای مردم پیش آورد. رییس کل بانک مرکزی خاطر نشان کرد: 
این نگرانی ها بیشتر از آنچه ریشه در متغیرهای واقعی اقتصاد داشته باشد، ناشی 
از تحلیل های اشتباه و بدون آگاهی از وضعیت بانک مرکزی و قدرت بازار سازی آن 
بوده است. وی گفت: مردم ایران که همواره نقطه اتکای بانک مرکزی و نیز دولت در 
ساماندهی وضعیت اقتصادی کشور بوده اند، همچنان نقطه اتکای بنده در عمل به 

تعهدات بانک مرکزی محسوب می شوند و در آینده نیز این امر تداوم خواهد داشت.
همتی تصریح کرد: ملت بزرگ ایران با استعانت از خداوند متعال از این برهه سخت و 

حساس نیز عبور خواهند کرد.

سروش عضو فراکسیون امید :

مکانی برای تجمعات مردم تعیین شود
یک عضو فراکسیون امید تاکید کرد که باید مکانی برای تجمعات مردم در نظر گرفته شود 

تا شاهد کشیده شدن اعتراضات به کف خیابان ها نباشیم. 
ابوالفضل سروش با اشاره به تجمعات اخیر در اعتراض به اصلاح قیمت بنزین اظهار 
کرد: از زمان دولت آقای خاتمی همواره این بحث مطرح بود که باید مکانی مشخص 
وجود داشته باشد تا مردم در صورت داشتن نقد و یا اعتراضی در آنجا جمع شده و 
صحبت هایشان را بیان کنند، مکانی که می تواند محلی برای میتینگ احزاب یا ان.جی.
اوها هم باشد. از آن زمان تاکنون طرح های مختلفی ارائه شده اما به نتیجه نرسیده است 
متاسفانه هر وقت مشکلی برای کشور رخ می دهد و با ناهنجاری مواجه می شویم دوباره 
یادمان می افتد که باید مکانی برای برگزاری تجمعات وجود داشته باشد اما بعد از تلاش 
دو سه ماهه نتیجه ای حاصل نمی شود. وی ادامه داد: دلسوزان تاکید بر وجود مکانی 
برای برگزاری تجمعات دارند اما برخی تنگ نظری ها و سنگ اندازی ها مانع می شود، 
همان ها امروز باید بیایند و جواب دهند که چطور می خواهند با اعتراضاتی روبرو شوند 
که به کف خیابان ها کشیده شدند انگار این بی تدبیری ها تمام شدنی نیست. این نماینده 
اصلاح طلب مجلس شورای اسلامی با تاکید بر لزوم فراهم کردن بسترهای لازم برای طرح 
اعتراضات و انتقادات مردم به اصلاح قیمت بنزین تصریح کرد: باید حق اعتراض به مردم 
داده شود. راهکار آن است که برای آنها مکانی جهت برگزاری تجمعات شان در نظر گرفته 
شود کما این که قرار بود خیابان مردم یعنی خیابان کنار مجلس شورای اسلامی به عنوان 
محل تجمعات در نظر گرفته شود که با همین استدلال هم این خیابان از شهرداری گرفته 
شد، اما نه تنها این اتفاق رخ نداد که دیوارکشی هم صورت گرفت. سروش با بیان این که 
»نمونه دیگر بی تدبیری ها را می توان در نحوه  تصمیم گیری برای افزایش قیمت بنزین 
دید«، توضیح داد: نباید همه تقصیر را به دوش دولت انداخت چون نمایندگان مجلس 
شورای اسلامی هم مقصر هستند دولت در سه سال اخیر پیشنهاد افزایش قیمت بنزین را 
در بودجه های سنواتی ارائه کرد، اما مجلسی ها شلوغ کرده و با آن مخالفت کردند. وقتی 
دلار 1000 تومان شد بنزین 1000 تومان بود تا چند روز پیش دلار 12 هزار تومان شده 
و بنزین هنوز لیتری 1000 تومان بود. سوال این است که چرا مجلس اجازه نداد کم کم 

قیمت بنزین اضافه شود. ما خودمان بخشی از این بی تدبیری را انجام دادیم.
 

اطلاعیه نیروی انتظامی:

18۰ نفر از لیدرهای ناآرامی های اخیر کشور 
دستگیر شدند

 نیروی انتظامی اعلام کرد: با مدیریت هوشمندانه نیروی انتظامی، تعامل دستگاه های 
امنیتی و نیز مشارکت مردم بصیر و ولایی کشورمان، تاکنون 180 نفر از لیدرهای اصلی 

اغتشاشات کشور شناسایی و دستگیر شدند. 
به گزارش پایگاه خبری پلیس، در پی ناآرامی های اخیر در سطح کشور که با سازماندهی 
معاندان و افراد فرصت طلب که با هدف ایجاد ناامنی، آسیب زدن و تخریب اموال عمومی 
صورت گرفته بود، نیروی انتظامی با بکارگیری ظرفیت های اطلاعاتی، انتظامی و عملیاتی 

موفق شد، لیدرهای اصلی و سرشبکه های این اقدامات خرابکارانه را شناسایی کند.
با مدیریت هوشمندانه ناجا، تعامل دستگاه های امنیتی و نیز مشارکت بسیار مطلوب 
مردم بصیر و ولایی کشورمان در معرفی اغتشاشگران و برهم زنندگان نظم و امنیت، تاکنون 

180 نفر از لیدرهای اصلی شناسایی و دستگیر شدند.
تخریب اموال عمومی، آتش زدن بانک ها، حمله به مراکز انتظامی و نظامی، راه اندازی 
کمپین تجمعات غیرقانونی در فضای مجازی و... از اقدامات آشوبگرانه این متهمان بوده 
است. نیروی انتظامی ضمن قدردانی از همکاری مردم عزیز، اعلام کرد: قاطعانه در 
برابر افرادی که به دنبال آشوب و ناامنی در سطح جامعه باشند، ایستاده و اجازه نخواهد 
داد، معدود افرادی باعث بی نظمی و هرج و مرج در کشور شوند همچنین شناسایی و 

دستگیری هنجارشکنان و مخلان نظم و امنیت همچنان در دستور کار پلیس است.

واکنش سخنگوی وزارت امورخارجه به تحریم وزیر ارتباطات؛

 دولت آمریکا ارزشی برای اصول و 
ارزش های دموکراتیک قائل نیست

 سخنگوی وزارت امور خارجه با محکومیت تحریم وزیر ارتباطات توسط دولت آمریکا 
دموکراتیک،  ارزش های  و  اصول  برای  ارزشی  آمریکا  کنونی  دولت  کرد:  خاطرنشان 

شفافیت و حقوق بشر از جمله آزادی اینترنت برای دیگران قائل نیست.   
»سید عباس موسوی« ضمن محکوم کردن تحریم وزیر ارتباطات توسط رژیم آمریکا 
و ارزش های  آمریکا ارزشی برای اصول  آگاه هستند که دولت کنونی  گفت: همگان 

دموکراتیک، شفافیت و حقوق بشر از جمله آزادی اینترنت برای دیگران قائل نیست.  
وی ادامه داد: نگاهی به سوابق و کارنامه این دولت در اِعمال فشار بر مدیران شرکت ها و 
شبکه های بزرگ اجتماعی و ارتباطاتی از جمله توییتر به منظور قطع دسترسی صداهای 

مخالف، گویای برخورد سیاسی و ابزاری این دولت با محیط اینترنت آزاد است.
به گزارش ایرنا،  وزارت خزانه داری آمریکا عصر جمعه اعلام کرد: »محمد جواد آذری 
جهرمی«، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات را به فهرست تحریم های خود اضافه کرده 
است.   در بیانیه وزارت خزانه داری آمریکا آمده وزیر ارتباطات ایران به دلیل نقشی که در 

»سانسور گسترده اینترنت« در روزهای گذشته داشته، تحریم شده است.  

ابراهیمی عضو فراکسیون امید:
 درآمد مردم باید متناسب با قیمت ها واقعی شود

یک عضو فراکسیون امید مجلس شورای اسلامی با تاکید بر این که همه مسئولان تابع 
تدابیر رهبری هستند، گفت: باید همانند سایر نقاط دنیا با واقعی شدن قیمت ها درآمد 

مردم نیز واقعی شده و معیشت مردم باید در اولویت تمام دستگاه ها باشد. 
علی ابراهیمی با اشاره به ضرورت اطاعت تمام دستگاه ها از مقام معظم رهبری و  حرکت 
حول محور نظرات ایشان بیان کرد: ما در یک جنگ اقتصادی تمام عیار هستیم و منابع 
درآمدی کشور محدود شده و از سوی دیگر هزینه های کشور نیز به خوبی مدیریت نشده 
است اکنون مجبور هستیم از هر جایی جلوی هدر رفت منابع کشور را بگیریم و تمام ارکان 
نظام باید در این زمینه همکاری کنند. وی در ادامه اظهار کرد: ما به عنوان نمایندگان مردم 
انتظار داشتیم که در این قاعده)اصلاح قیمت بنزین( کنار گذاشته نمی شدیم همانطور 
که مقام معظم رهبری از تصمیم سران سه قوه حمایت کردند ما نیز وظیفه داریم از این 
طرح حمایت کنیم اما نباید مردم فراموش شوند. نماینده مردم شازند در مجلس تاکید 
کرد: معیشت مردم باید در اولویت کشور باشد اگر قرار است قیمت بنزین واقعی شود باید 
درآمد مردم نیز متناسب سازی شود. ابراهیمی در ادامه تاکید کرد: همانند سایر نقاط دنیا 
به دنبال واقعی کردن قیمت ها باید درآمد مردم ایران نیز واقعی شود همه ما به این موضوع 
باور داشته و اختلاف نظری در این زمینه نداریم. این عضو فراکسیون امید مجلس در پایان 
گفت: وظیفه همه ما این است که واقعیت ها را با مردم در میان بگذاریم اجرای ناگهانی این 

طرح بدون اطلاع رسانی قبلی باعث ناراحتی مردم شده است.
 

آذری جهرمی: 

آمریکا نمی تواند توسعه ایران را متوقف کند
 وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در واکنش به قرار گرفتن نامش در فهرست تحریم های 
آمریکا روز جمعه نوشت: من به حمایت از دسترسی آزاد به اینترنت ادامه خواهم داد و 

اجازه نمی دهم آمریکا توسعه ایران را متوقف کند. 
باشگاه  عضو  تنها  من  نوشت:  خود  توییتر  صفحه  در  جهرمی  آذری  جواد  محمد 
تحریمی ها نیستم، قبل از من استارت آپ ها، توسعه دهنده ها، بیماران سرطانی و 

کودکان ای بی هم تحریم شده اند.
وی افزود: من به حمایت از دسترسی آزاد به اینترنت ادامه خواهم داد و اجازه نمی دهم 
آمریکا توسعه ایران را متوقف کند. وزارت خزانه داری آمریکا روز جمعه اول آذرماه، آذری 
جهرمی وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ایران را به دلیل »قطع اینترنت« در فهرست 

تحریم های خود قرار داد.
اداره کنترل دارایی های خارجی وزارت خزانه داری در بیانیه ای گفته که این تحریم به 

دلیل »نقش« او در سانسور گسترده اینترنت توسط جمهوری اسلامی بوده است.
این بیانیه می افزاید: دسترسی به اینترنت در ایران، که زیرنظر وزارتخانه تحت مدیریت 
آذری جهرمی است، بر اساس آنچه که مقام های ایرانی »نگرانی های امنیتی« به دلیل 

اعتراض های سراسری خوانده اند از چند روز پیش قطع است.

فاطمه راکعی:
طرح »سرا« به انتخابات مجلس یازدهم نمی رسد 

عضو شورای سیاستگذاری می گوید طرح سرا جوان است و بهتر است احزاب جبهه ای 
عمل کرده و سعه صدر داشته باشند تا بتوانند بهترین گزینه ها را برای انتخابات، گزینش 

کنند بنابراین طرح سرا به انتخابات مجلس یازدهم نمی رسد. 
 فاطمه راکعی هرچند که معتقد است این طرح بسیار مثبت است، اما ممکن است به 
انتخابات مجلس یازدهم نرسد و از سوی دیگر شرایط اقتصادی موجود و بدسلیقگی در 

افزایش قیمت بنزین، می تواند به شور و شوق انتخاباتی مردم ضربه بزند. 
فاطمه راکعی نماینده پیشین مجلس شورای اسلامی می گوید: این طرح از لحاظ اینکه 
بدنه کامل اصلاح طلبان را در بر می گیرد برای اعلام نظر درخصوص کاندیدا ها بسیار 
مناسب و مثبت است و می تواند به خوبی جو جامعه را به سمت شور و شوق انتخاباتی 
سوق دهد. راکعی ادامه داد: این طرح کمک می کند با نیرو های اصلاح طلب بیشتری 
رایزنی کنیم و این رایزنی دیگر صرفا محدود به شورای عالی اصلاح طلبان نخواهد بود. در 
این شرایط پاسخگویی دیگر فقط مختص به لیست 30 نفره نخواهد شد. هرچند در این 

طرح مشکلات و معایبی وجود دارد اما به طور کلی این طرح می تواند بسیار موثر باشد.

غربالگری  اینکه  به  اشاره  با  کشور  کل  دادستان   
بازداشت شدگان حوادث اخیر تا 48 ساعت آینده به پایان 
می رسد، گفت: عوامل اصلی هم حتما شناسایی شده و 

هیچ خط قرمزی برای برخورد با آن ها نخواهیم داشت 
حجت السلام والمسلمین محمدجعفر منتظری دادستان 
بزرگ  زندان  از  بازدید  حاشیه  در  دیروز  صبح  کشور  کل 
تهران گفت: در بازدید دو ساعته ای که از زندان بزرگ تهران 
دستگیرشده  افراد  با  چهره ای  به  چهره  دیدار  داشتیم، 

داشتیم.
به واسطه  از حوادث اخیر که  بعد  وی گفت: متاسفانه 
از  افتاد، تعدادی  اتفاق  بنزین  اجرای طرح سهمیه بندی 
افراد دستگیر شدند و در بازداشت به سر می برند. کنترل 
این کار و نظارت بر کار هایی که این افراد انجام داده اند، مورد 
توجه دستگاه قضایی است، هم به لحاظ اینکه افرادی که 
در این حوادث ممکن است مقصر نباشند و بی گناه باشند 
و در جمعیت دستگیر شده باشند و افرادی که ممکن است 

دارای تقصیر در مراتب مختلف باشند.
زندان  در  حاضر  مسؤولان  به  ما  تاکید  گفت:  منتظری 
این بود که هرچه سریع تر این افراد تعیین تکلیف شده و 
صف بندی شوند و این افراد زودتر غربالگری شوند، البته 
مسؤولان مرتبطه هم وعده داده اند که ظرف 48 ساعت 

آینده غربالگیری به پایان خواهد رسید.

که  دستگیرشده ای  افراد  گفت:  کشور  کل  دادستان 
بی گناه تشخیص داده شوند، در اولین فرصت آزاد خواهند 
و دارای جرایم  اما آن هایی که مرتکب جرم شده اند  شد، 
مختلفی ممکن است باشند، حتما به سرعت درجه بندی 

می شوند.
وی خاطرنشان کرد: آن هایی که جرایم کمتری دارند و 
مرتکب جرایم خیلی مهمی نشده اند، آن ها هرچه زودتر 
تعیین تکلیف خواهند شد، اما آن هایی که جرایم سنگینی 
انجام داده اند در چارچوب قوانین موجود با آن ها برخورد 

خواهد شد.
تمام  به  بازدید  این  در  افزود:  کشور  کل  دادستان 
دستگیرشدگان توصیه کردیم که در بازجویی ها و تحقیقات 
از خودشان صداقت به خرج بدهند، زیرا وقتی صداقت 

داشته باشند می توان به آن ها کمک کرد.
منتظری افزود: این افراد همگی با خانواده شان ارتباط 
گرفته و تماس تلفنی داشتند و نکته جالب این است که همه 
این دستگیرشدگان از وضعیت زندان و نگهداری شان اعلام 

رضایت کرده اند.
منتظری گفت: امیدواریم هرچه زودتر آن هایی که فریب 

خوردند مراقب باشند مجدد دچار فریب خوردگی نشوند.
دشمنان  به  ما  پیام  کرد:  تصریح  کشور  کل  دادستان 
این است که تصور نکنید شما با فریب دادن عده قلیلی 

می توانید به اهداف خود برسید.
وی خاطرنشان کرد: عوامل اصلی هم حتما شناسایی 
نخواهیم  آن ها  با  برخورد  برای  قرمزی  خط  هیچ  و  شده 

داشت.
قطعا دستگاه های امنیتی و اطلاعاتی با توجه به مستندات 
مسایل را تعقیب کرده و برای ما هم شناسایی عوامل اصلی 

اولویت دارد که البته تا امروز هم دستگیر شده اند.
اصلی  عوامل  که  افراد  این  گفت:  کشور  کل  دادستان 
هستند بدانند که امکان گریز و فرار برایشان وجود نخواهد 

داشت و حتما تعقیب خواهند شد.
منتظری ادامه داد: ملت عزیز همانگونه که در همه مراحل 
همراه نیرو های اطلاعاتی و امنیتی بوده اند برای بازگرداندن 

آرامش به کشور الان هم حامی و همراه باشند.
وی خاطرنشان کرد: بیگانگان و دشمنان در طول چهار 
دهه گذشته دشمنی کرده و از هر فرصتی برای برهم زدن 
آرامش نظام استفاده کرده، اما تا امروز هم به نتیجه دلخواه 

خود نرسیده است.
دادستان کل کشور گفت: ملت تلاش کرده اند و در برابر 
توطیه های دشمنان کوتاه نیامده است و از این پس هم 

کوتاه نمی آید و فقط آبروی دشمن میرود.
منطقه  در  بیگانگان  اذناب  امروز  داد:  ادامه  منتظری 
هایشان  گذاری  سرمایه  همه  با  و  می کنند  تلاش هایی 
دستشان کوتاه مانده و تنها چند بانک را به آتش کشیده اند 

که این موضوع باید برای آن ها آبروریزی باشد.
وی افزود: ملت غیور و همیشه در صحنه اجازه نمی دهد 
دشمن بخواهد از این موقعیت استفاده کند و به نتیجه 
دلخواهش برسد من به جوانان توصیه میکنم تا به دستگاه 
قضایی اطلاعاتی و امنیتی کمک کنند و تصاویر خود از 

اغتشاشگران را به دستگاه های امنیتی ارایه کنند.
منتظری گفت: هر شهروندی اگر در کل کشور خودش را 
همیار و کمک یار دستگاه های امنیتی بداند در ایجاد امنیت 

سهیم می شود و به این ترتیب امنیت کشور حفظ می شود.
و  امنیتی  دستگاه های  به  گفت:  کشور  کل  دادستان 
موضوع  روزی  شبانه  تلاش  با  تا  کردیم  توصیه  ضابطان 

غربالگری را تسریع کنند.
وی در پاسخ به سوال خبرنگاری درخصوص اینکه آیا تعداد 
بازداشتی ها مشخص است یا خیر گفت: از آنجایی که هنوز 
تعداد افراد بازداشت شده کامل مشخص نیست نمی توان 

آمار دقیقی ارایه کرد. 

دادستان کل کشور:

هیچ خط قرمزی در برخورد باعوامل اصلی اعتراضات نداریم

مشاور رئیس جمهور گفت: باید کسانی که در جریان ناآرامی های اخیر جرم مرتکب 
نشده اند از کسانی که اعمال خلاف و خرابکارانه انجام داده اند، جدا شوند و این اقدام، 

حتما همکاری قوه مجریه و قضائیه را می طلبد. 
حسام الدین آشنا در گفت وگو با ایلنا، درباره ابطال مصوبه دولت در خصوص تعیین 
مکان هایی مشخص برای برپایی تجمعات گفت: گاهی اوقات کسانی هستند که معتقدند 
اگر دولت لزوم تعیین مکان های مشخصی را برای اعتراض پیشنهاد و تصویب کند، معنای 
ضمنی آن این است که حقوق شهروندان محدود می شود که فقط در مکان های خاصی 

اعتراض کنند.
مشاور رئیس جمهوری تاکید: اگر جای مشخص تعیین نشود حتما به این معنا نیست 
که همه جا اعتراض اتفاق می افتد و قانونی تلقی می شود بلکه واقعیت این است که دچار 

ناآرامی و مجموعه ای از اقداماتی می شویم که قابل دفاع نیست.
وی ادامه داد: امیدواریم دیوان عدالت اداری با توجه به شرایط واقعی جامعه و امکاناتی 
که در مدیریت اعتراض ها وجود دارد، همراهی داشته باشد تا این معضل هم برطرف شود.
وی در پاسخ به اینکه برای مجروحان و حقوق معترضان چه پیگیری های انجام شده 

است، گفت: هر سه قوه این موضوع را پیگیری خواهند کرد؛ دولت و قوه قضائیه شروع به 
کار کرده اند و قوه مقننه نیز از طریق کمیسیون اصل نود پیگیر خواهد بود.

آشنا خاطرنشان کرد: باید کسانی که جرم مرتکب نشده اند و معترض بودند از کسانی 
که اغتشاش کرده و اعمال خلاف و خرابکارانه انجام داده اند، جدا شوند و این اقدام، حتما 

همکاری قوه مجریه و قضائیه را می طلبد.
قوا  سران  تائید  به  بنزین  قیمت  افزایش  تصمیم  اینکه  درباره  رئیس جمهور  مشاور 
رسیده است، اما بعد از گذشت چند روز اعلام می کنند مخالف این موضوع بوده اند، آیا 
رئیس جمهور می توانست با مخالفت این افراد افزایش قیمت را اجرایی کند، گفت: امیدوار 
هستیم سران محترم سه قوه با مسئولیت مشترکی که در جریان شورای هماهنگی سران 
قوا پذیرفته اند در مقابل مردم و مقام معظم رهبری مسئولیت پذیری خودشان را ادامه دهند.

وی تاکید کرد: طبیعی است همه تصمیمات قابل انعطاف، نقد و اصلاح است.
انجام  دستگاهها  کدام  سوی  از  کوتاهی های  چه  اینکه  به  پاسخ  در  همچنین  آشنا 
شده است، گفت: فکر می کنم باید فرصت دهیم تا ستاد مربوطه به عملکرد هر یک از 

زیربخش های خود رسیدگی کند؛ اکنون رئیس این ستاد وزیر کشور است.

مشاور رئیس جمهور: 
همه تصمیمات قابل انعطاف، نقد و اصلاح است

یک فعال سیاسی اصولگرا گفت: باید میان کسی که در 
اجرا موفق بوده با کسی که در امر قانونگذاری موفق است، 
تمییز قائل شد؛ برای مثال آقای باهنر قریب به 28سال 
نماینده مجلس بوده است و آگاهی های لازم را نسبت به 
وظایف پارلمانی دارد. طبیعتا میان چنین شخصیتی با 

فردی که صرفا کار اجرایی کرده است تفاوت وجود دارد. 
امیررضا واعظ آشتیانی درباره قطعیت حضور قالیباف 
بالای  احتمال  و  اسلامی  شورای  مجلس  انتخابات  در 
گفت:  اصولگرا  نیروهای  میان  در  او  سرلیست شدن 
انتخاباتی  لیست  در  قالیباف  آقای  »سرلیست شدن 
جبهه اصولگرایی هنوز قطعی نیست اما اگر قرار است 
باید  برسند  اجماع  به  سرلیست  بر  اصولگرا  نیروهای 
تمام ابعاد و فاکتورها را در نظر بگیرند. اصولگرایان باید 
خردمندی و هوشمندی از خود نشان بدهند و تصمیمی 
همواره  انتخابات  بازنده  باشد.  چالش آفرین  که  نگیرند 
نمی بینند؛  را  کور  نقاط  که  هستند  گروه هایی  و  افراد 
اصولگرایان هم اگر نقاط کور انتخابات پیش رو را نبینند 
صدمه می خورند. مهم ترین ضرورتی که اکنون در میان 

اصولگرایان وجود دارد یک اجماع کم نقص به ویژه در تهران 
است. رقیب بر نقاط ضعف اصولگرایان کار می کند، آنها 
را شناسایی می کند و در نهایت به جمع بندی می رسد؛ 
به عنوان  فرد  یک  بر  بناست  اگر  که  است  لازم  بنابراین 
سرلیست اجماعی صورت گیرد، در این اجماع کمترین 
سیاسی  فعال  این  باشد«.  داشته  وجود  اشتباه  میزان 
درباره میزان احتمال وحدت میان اصولگرایان اظهار کرد: 
»بی تردید وحدت 100درصدی  میسر نمی شود اما اگر 
وحدت نسبی هم محقق شود، بازهم ضریب موفقیت بالا 

خواهد رفت و می تواند مؤثر باشد«.
او در پاسخ به این پرسش که با حضور تؤامان قالیباف و 
لاریجانییک دوگانگی میان اصولگرایان شکل نمی گیرد 
و احتمال ائتلاف لاریجانی با اصلاح طلبان برای تعیین 
رئیس مجلی بالا نمی رود، گفت: »فضای این روزهای عالم 
سیاسی قدری با بداخلاقی های سیاسی همراه است و در 
چنین فضایی اگر آقای لاریجانی در انتخابات حاضر شود 
فشارهای زیادی به او وارد می شود؛ از این رو تصور می کنم 
که  با آمدن آقای لاریجانی تنش ها افزایش می یابد هرچند 

به هرحال حضور او در انتخابات می تواند تنور انتخابات در 
حوزه انتخابیه ایکه نامزد می شود را گرم کند. بحث ریاست 
مجلس آتی هم به تعداد نمایندگانیکه از طیف های مختلف 
در مجلس وارد می شوند، بستگی دارد و سرلیست شدن 

لزوما به معنای رئیس مجلس شدن نیست«.
دیگری  پرسش  به  پاسخ  در  پایان  در  آشتیانی  واعظ 
مبنی بر آنکه آیا محدباقر قالیباف با سابقه بالایکار اجرایی 
می تواند در جایگاه نمایندگی موفق باشد یا خیر، تصریح 
متفاوت  کاملا  اجرا  حوزه  با  قانونگذاری  »جایگاه  کرد: 
است. در عین حال که سابقه اجرا می تواند باعث شناختن 
خلأهای قانونی شود اما نمایندگی مجلس و وضع قوانین 
نمی تواند  هرکسی  و  اجراست  از  فارغ  هنری  متناسب 
دارای این هنر باشد. باید میان کسیکه در اجرا موفق بوده 
با کسیکه در امر قانونگذاری موفق است، تمییز قائل شد. 
برای مثال آقای باهنر قریب به 28سال نماینده مجلس 
بوده است و آگاهی های لازم را نسبت به وظایف پارلمانی 
دارد. طبیعتا میان چنین شخصیتی با فردیکه صرفا کار 

اجرایی کرده است تفاوت وجود دارد«.

واعظ آشتیانی:

 اصولگرایان در تعیین سرلیست تصمیمی چالش آفرین نگیرند

جواد منصوری*

مصطفی داننده*

اسلامی  شورای  مجلس  امید  فراکسیون  عضو  یک 
معتقد است مسئولان در شرایط فعلی و خاص کشور 
نباید اظهار نظرهایی داشته باشند که به التهابات دامن 

بزند. 
جلال میرزایی در گفت وگو با ایلنا درباره صحبت های 
بر  احمد خاتمی عضو مجلس خبرگان رهبری مبنی 
اینکه کمیسیون سیاسی اجتماعی و فرهنگی مصوبه ای 
را  تصویب کرده است مبنی بر این که »مسئولان از این 
راا  ایران  خارج  مجازی  شبکه  های  فعالیت  اجازه  پس 
ندهند« گفت: البته آقای خاتمی پس از چندین ساعت 
اعلام کرد که در حد توصیه این مطالب را بیان کرده و 

قصدش از این حرف قانونگذاری نبوده است.
 نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی تاکید 
کرد: انتظار این است که افراد و شخصیت ها همچون 
سید احمد خاتمی به گونه ی صحبت نکنند که در جامعه 
التهاب ایجاد شود که بعداً مجبور شوند آن را تصحیح 

کنند.
وی خاطرنشان کرد: در شرایط فعلی باید بسیاری از 
افراد که جایگاه و مسئولیت دارند در بیان مسائل دقت 

کنند.
این عضو فراکسیون امید  ادامه داد: بیان کردن برخی 
از مسائل در شرایط فعلی باعث التهاب و واکنش منفی 

می شود.
 وی با بیان این که تصمیم گیری درباره برخی از کارها 
آقای  مقصود  گفت:  شود،  واگذار  کارشناسان  به  باید 
خاتمی بسیار تخصصی است و باید اجازه داد شورای 

امنیت کشور با کارشناسان در این زمینه تصمیم بگیرند.
اسلامی  شورای  مجلس  طلب  اصلاح  نماینده  این   
شاهد  روزها  این  این که  بر  مبنی  سوالی  به  پاسخ  در 
هستیم برخی از رفتارها از سوی نهادها و سازمان ها به 
گونه ای اتخاذ می شود که گویی مجلس از حیز انتفاع 
افتاده است،گفت: آقای خاتمی و یا هر فرد دیگری از 
این کمیسیون مجلس خبرگان می توانستند از مجلس 

بخواهند که در این زمینه چاره اندیشی کند.
 وی ادامه داد: نیروهای اجتماعی تشکل ها، گروه ها 
و  افراد می توانند مطالباتشان را در مجلس مطرح  کنند 
و کارشناسان در آنجا با توجه به نیازهای جامعه تصمیم 

گیری می کنند.
 نماینده مردم ایلام در مجلس شورای اسلامی اظهار 
را  بیاییم بگوییم در کمیسیونی موضوعی  اینکه  کرد: 
مصوب کردیم در شرایط فعلی جز اینکه التهاب ایجاد 

کند کار دیگری انجام نداده ایم. 
وی درخصوص اتصال شبکه اینترنت گفت: امنیت 
نسبی در کشور برقرار است و التهابی دیگر نیست و با 

توجه به تاثیر اینترنت در زندگی مردم و کسب و کارشان 
زودتر  چه  هر  کشور  تامین  شورای  است  این  انتظار 

اقدامات لازم را انجام دهد.
 میرزایی در خصوص اتصال اینترنت در استان ایلام 
بیان کرد: ایلام یکی از امن ترین استان های کشور بود 
حوزه  مردم  خوشبختانه  نداشت.  خاصی  درگیری  و 

انتخابیه ما رفتار کاملًا مدنی را از خود نشان دادند.
وی افزود: همان روزهای اول یک اعتراض مسالمت آمیز 
شکل گرفت و خوشبختانه مسئله خاصی صورت نگرفت 
بنابراین انتظارمان از شورای تامین این است که هرچه 

زودتر اینترنت استان ایلام را وصل کند.
اسلامی  شورای  مجلس  اصلاح طلب  نماینده  این 
در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه آیا فراکسیون 
امید در خصوص رسیدگی به پرونده افراد بازداشتی در 
اعتراضات اخیر ورود خواهد کرد یا خیر؟ گفت: با توجه 
به اینکه تعطیلات این هفته مجلس لغو شده و نمایندگان 
در مجلس حضور پیدا خواهند کرد، گزارشی در مورد 

آنچه که اتفاق افتاده به مجلس خواهد رسید.
وی تاکید کرد: ابعاد مسئله و اینکه دامنه ای موارد چه 
بوده و مسئولان چه اقداماتی در پیش گرفته اند را بررسی 
قرار  مورد رسیدگی  را  موارد  از  بسیاری  و  خواهیم کرد 

خواهیم داد. 

جلال میرزایی: 
مسئولان اظهارنظری نکنند که به التهاب ها دامن زده شود

یکی از مبارزین برجسته پیش از انقلاب اسلامی ، در خصوص نحوه مواجهه مسئولین 
با اعتراضات اخیرگفت: مسئولین نظام بدانند که علاج واقعه را باید قبل از وقوع کنند. اما 
متاسفانه برخی ها مر تکب هر کار اشتباهی می شوند و تازه بعد از آن به فکر می افتند که 

چطور می توان از چاله ای که خود کنده اند،خارج شوند.
جماران  با  گو  و  گفت  در  کرمانی  حجتی  محمدجواد  والمسلمین  الاسلام  حجت 
اظهارداشت: متاسفانه برخی ها کار دست دولت می دهند و مردم را دچار گرفتاری می کنند. 
دست کم در این مقطع، راه چاره ای به نظرم نمی رسد و مسئولان باید به پای تصمیمات 

اشتباه خود بسوزند و بسازند.
حجتی کرمانی ادامه داد: متاسفانه عقلانیتی در برخی تصمیم گیری ها وجود ندارد و 
مشکل اصلی در همین است. اگر ما به صورت کامل به دین عمل می کردیم، این چنین نمی 

شد. وااسفا که نام دین را یدک می کشیم، اما دینی عمل نمی کنیم.
وی بیان کرد: متاسفانه می بینیم که برخی دستور می دهند »نباید قیمت ها بالا رود« مگر 
کنترل قیمت کالاها به دستور آنهاست؟ بی تردید، همانطور که نمی توان قیمت کالاها را با 

دستور کنترل کرد، نمی توان اعتراضات را نیز از اغتشاشات تفکیک کرد.

حجتی کرمانی گفت: اگر کشور با قانون اداره می شد هیچ گاه وضع به اینجا نمی رسید. 
این روزها، رفتار آقایان باعث عصبانیت همه دلسوزان می شود. به شخصه هیچ راهکاری 
برای برون رفت از وضع فعلی متصور نیستم اما باور دارم که مردم حق اعتراض دارند و این 
کار را انجام می دهند. حال اینکه یک عده فاسد نیز از اعتراضات سوءاستفاده می کنند 

متاسفانه در همه جای دنیا هست.
وی افزود: اگر حرف های ما تاثیرگذار بود وضع این گونه نمی شد. 40 سال است می گوییم 
که بزرگان قوم بنشینند و با هم صحبت کنند. چرا که بدون شک زمانی که اختلاف از 
بالا وجود داشته باشد، همین می شود. منتها آقایان وقتی اوضاع خراب می شود به فکر 
اصلاح می افتند و امیدوارم همانطور که اشاره کرده اند محل هایی برای شنیدن اعتراض 
مردم پیش بینی کنند. حجتی کرمانی در پایان گفت: به عنوان راهکار می توانم بگویم که 
مسئولین باید به اشتباهاتی که مرتکب شده اند، اعتراف کرده و از همه عقلای قوم دعوت 
کنند تا »آشتی ملی« چنانچه پیشتر نیز گفته ام، اتفاق بیفتد. و همانند ابتدای انقلاب که 
همه گروه ها و جریان ها در آن حضور داشتند از همه دعوت کنند. بعد بگویند که می خواهند 

همه اقشار مردم را در تصمیم گیری خود شریک بدانند.

حجت الاسلام والمسلمین حجتی کرمانی :

 باید »آشتی ملی«اتفاق بیفتد
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آیا دیابت عامل سکته می شود؟

پژوهشگر ارشد پژوهشگاه علوم غدد و متابولیسم دانشگاه علوم پزشکی تهران به 
عوارض متعدد بیماری دیابت اشاره کرد و گفت: دبایت احتمال سکته های قلبی را تا 3 

برابر و سکته های مغزی را تا 2 برابر افزایش می دهد.
دکتر فرشاد شریفی اظهار داشت: بیماری دیابت حتی ریسک آلزایمر را هم افزایش 

می دهد و احتمال ابتلا به این بیماری را  دو برابر بیشتر می کند.
وی دیابت را شایع ترین علت نارسایی کلیوی و مهم ترین علت نابینایی در دنیا اعلام کرد 
و گفت: دیابت مهم ترین علت قطع پا هم است، این بیماری در کشور ما هم جز دو علت 

اصلی قطع پا به شمار می آید و بعد از تصادفات، دومین عامل قطع پا است.
استاد دانشگاه علوم پزشکی تهران با اشاره به اینکه احتمال ابتلا به کبد چرب در 
بیماران دیابتی بیشتر است، بیان داشت: دیابت تمام بدن را تحت تاثیر قرار می دهد و 
یکی از مکانیزم های این موضوع مقاومت به انسولین است و حتی سرعت پیر شدن در 

افراد دیابتی که قند خون کنترل نشده دارند، زودتر از سایرین است.
رابطه مستقیم افزایش چاقی و شیوع دیابت

شریفی به رابطه مستقیم افزایش چاقی و شیوع دیابت اشاره کرد و گفت: با راهکارهای 
مختلف از جمله آموزش به مردم، هر مقدار چاقی در جامعه کمتر شود، شیوع دیابت هم 

کاهش می یابد.
وی به مردم توصیه کرد با تغییر سبک زندگی خود از ابتلا به برخی بیماری های مزمن 

مانند دیابت و قلبی عروقی جلوگیری کنند.
شریفی با اشاره به اینکه مصرف سیگار می تواند خطر ابتلا به دیابت را افزایش دهد، 
گفت: باید سعی کنیم که مردم به خصوص جوانان سیگاری نشوند تا از عوارض متعدد 
آن برحذر باشند. وی به تاثیر فعالیت های فیزیکی بر کنترل و پیشگیری از دیابت اشاره 
و به مبتلایان به این بیماری توصیه کرد که حداقل 150 دقیقه فعالیت فیزیکی متوسط 

در هفته داشته باشند.
شریفی بر مصرف تغذیه مناسب و تحرک بدنی تاکید کرد و گفت: با رژیم غذایی 

مناسب، کاهش وزن و فعالیت فیزیکی می توان این بیماری را کنترل کرد .
وی با اشاره به اینکه هرچه فعالیت فیزیکی بیشتر شود، میزان گیرنده های انسولین 
در سلول ها به خصوص سلول های عضلات اسکلتی افزایش پیدا می کند، به دیابتی ها 

توصیه کرد فعالیت فیزیکی بیشتری داشته تا قند خونشان بهتر کنترل شود.
 

انواع جراحی های لاغری را بشناسید

 چه کسانی می توانند با جراحی لاغر شوند؟
 یک فوق تخصص سینه گفت: قدم اول در درمان چاقی معمولا با یک رژیم غذایی 

مناسب و فعالیت بدنی هوازی شروع می شود.
 داوود محمدی درباره جراحی های زیبایی چاقی، اظهار کرد: امروزه چاقی به عنوان 
یک زیبایی و بیماری تلقی می شود. چاقی عوارض زیادی به همراد  دارد ؛ مانند قلبی 

عروقی، تنفسی، مفاصلی و اختلال در دستگاه گوارش است.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران ادامه داد: درمان هایی که برای چاقی 
انجام می شوند یکسری مراحل دارند.  باید در مراحل اولیه فرد مبتلا حتما از لحاظ 
بیماری های متابولیک باید بررسی شود و به یک متخصص مراجعه کند تا از لحاظ کارکرد 
و عملکرد تیروئید و کبد،  بقیه قسمت ها کاملا بررسی شود. افراد در صورتی که مشکل 

خاص تری داشته باشند، می توانند درمان مناسب با آن بیماری را دریافت کنند.
محمدی بیان کرد: قدم اول در درمان چاقی معمولا با یک رژیم غذایی مناسب و فعالیت 
بدنی هوازی شروع می شود؛  توصیه می شود این عملکردها هم زیر نظر یک متخصص 
صورت بگیرد، قدم دوم استفاده از روش های دیگری است که در رأس آنها اقدامات 
جراحی هم می تواند تأثیرگذار باشد. او اظهار کرد: یک سری روش ها مانند بالن وجود 
دارند که اثربخشی مناسبی نداشته و تنها حجم معده را کم خواهد کرد، روش دیگری 
مانند اسلیو معده است که حجم معده را کاهش داده و معمولا به صورت لاپاراسکوپی 
انجام می شود و بیمار حجم غذایی را که مصرف می کند بسیار کم خواهد بود؛ این 
نوع عمل جراحی برای افرادی که ریزه خوار هستند تأثیری نخواهد داشت زیرا آنها در 
وعده های زیادی مواد غذایی فراوانی را مصرف می کنند. عضو هیئت علمی دانشگاه 
علوم پزشکی تهران گفت: متأسفانه دیده شده است بعد از3 تا  4 سال این نوع روش های 
جراحی قابل برگشت خواهند بود، گاهی اوقات ممکن است کاهش وزن فرد موردنظر 
متوقف شود؛ بای پس یا مینی بای پس معده علاوه بر کاهش حجم که کمتر از اسلیو 
معده است، قسمتی از روده از مسیر جذب خود خارج می شود، یعنی قسمت اعظم 
جذب معده دیگر کار نخواهد کرد. طبعا مواد غذایی مصرف شده بدون جذب شدن دفع 
خواهند شد. محمدی بیان کرد: عوارض اسلیو معده ممکن است موجب عدم توانایی در 
غذا خوردن، لخته یا آمبولی شدن در فرد شود، عوارض بای پس معده این است که جذب 
مواد غذایی با اختلال زیادی صورت می گیرد و ممکن است فرد بیمار دچار سوءجذب 
شود یا مواد مغذی بدن فورا دفع شود. این نوع افراد نیاز دارند تا مدت های طولانی از 
مکمل های خوراکی استفاده کنند. او ادامه داد: این نوع جراحی ها عوارض زیادی دارند 
اما بیمارانی که چاق هستند، ممکن است وزن آنها ثابت بماند و تغییری نکند؛ خطرات 

چاقی گاهی بیشتر از جراحی فرد را درگیربیماری های خطرناکی  خواهد کرد.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران گفت: اگر بیمار بخواهد کاندیدای 
جراحی شود، باید BMI آن فرد بالای 40 باشد یا بیمارانی که مشکلات کبدی، گوارشی، 
قلبی عروقی داشته باشند باید فورا  مورد جراحی قرار بگیرند تا از مانع مرگ زود هنگام آن 

ها شویم. زیرا منافع این نوع جراحی ها از عوارض آنها بیشتر است.

کدام نوشیدنی ها به بهبود خواب شبانه کمک می کند
 بر اساس مطالعات اخیر، نوشیدنی هایی از جمله چای بابونه و نعناع می تواند منجر به 

بهبود کیفیت خواب شبانه شود.
به گزارش  مهر، بنابر توصیه کارشناسان، بزرگسالان رده سنی 18 تا 60 سال باید 
حداقل 7 ساعت خواب شبانه داشته باشند و کاهش زمان خواب شبانه خطر ابتلا به 
افسردگی، دیابت، بیماری های قلبی و حتی مرگ زودرس را افزایش می دهد. اگرچه 
برای بسیاری از افراد بسیار سخت است که هفت ساعت خواب شبانه داشته باشند، با 

این حال مصرف برخی نوشیدنی ها، کیفیت خواب شبانه را افزایش می دهد.
بر اساس یافته های اخیر مجله هلت لاین، چای بابونه یکی از این نوشیدنی هایی است 
که می تواند کیفیت خواب شبانه را افزایش دهد. مصرف 400 میلی گرم از این نوع چای 
به مدت 28 روز متوالی، کیفیت خواب را به میزان قابل توجهی بهبود می بخشد. بابونه به 
رفع علائم اضطراب نیز کمک می کند. چای نعناع نیز نوشیدنی قدرتمندی برای مبارزه 
با بی خوابی است. مصرف این نوشیدنی منجر به کاهش مشکلات گوارشی مانند سوء 
هاضمه می شود و خواب شبانه را راحت تر می کند. مصرف شیر گرم یک ساعت قبل از 
خواب می تواند سطح سروتونین را که هورمون مرتبط با احساس شادی است، افزایش 
می دهد. سروتونین باعث افزایش تولید هورمون تنظیم کننده خواب یعنی ملاتونین نیز 
می شود. شیر بادام نیز به دلیل داشتن مقادیر زیادی منیزیم، ملاتونین و تریپتوفان برای 
درمان بی خوابی بخصوص در افراد مسن استفاده می شود. اسموتی موز و بادام نیز می 
تواند منجر به بهبود وضعیت خواب شود. موز علاوه بر تریپتوفان و منیزیم، پتاسیم زیادی 
دارد. پتاسیم و منیزیم ماهیچه ها را شل کرده و به کاهش علائم بی خوابی کمک می کند.

یک متخصص دندانپزشک :

ایمپلنت دندان را چه کسانی نباید انجام دهند؟
یک متخصص دندانپزشک گفت: ایمپلنت دندان از سنین 15 سالگی شروع می شود 

و انجام آن بستگی به نوع استخوان و مفاصل درخواست کننده دارد.
زهرا مهتری ، درباره ایمپلنت دندان گفت: ایمپلنت دندان یک جراحی زیبایی مختص 
دهان است که پزشکان متخصص در این حوزه پس از اینکه متوجه شوند دهان بیمار 
قابلیت نگهداری دندان خود را ندارد با کشیدن آن ایمپلنت دندان را جایگزین دندان از 
دست رفته فرد می کنند. او افزود: ایمپلنت دندان از جنس فلز تیتانیوم خالص ساخته 
شده که پایه آن بر استخوان فک بیمار قرار می گیرد و با استفاده از پروتز، روی دندان بیمار 
روکش دهی می شود. این متخصص دندانپزشک با اشاره به موفقیت آمیز بودن ایمپلنت 
دندان در منطقه و دنیا اظهار کرد: با استفاده از تکنولوژی های جدید جراحی زیبایی 
ایمپلنت دندان تا الان یک روش بسیار موفق در سطح جهان بوده است، چرا که بیشتر 
افراد برای انجام این عمل مشتاق هستند. البته سطح سواد دندانپزشک برای تشخیص 
انجام این جراحی بر دندان بیمار بسیار مهم است. مهتری تصریح کرد: ایمپلنت دندان 
از سنین 15 سالگی شروع و انجام آن بستگی به نوع استخوان و مفاصل درخواست 
کنندگان دارد. چرا که افراد مبتلا به پوکی استخوان، کسانی که به نوشیدن الکل اقدام 
می کنند، افراد معتاد به مواد مخدر مانند کشیدن سیگار و قلیان به علت کاهش روند 

بهبود زخم در دهان نمی توانند از عمل جراحی زیبایی ایمپلنت دندان استفاده کنند.
این متخصص دندانپزشک افزود: دندانپزشکان بلافاصله بعد از کشیدن دندان فرد یا 
مدتی بعد از بهبود جای زخم دندان کشیده شده ایمپلنت دندان را طی یک پروسه چند 
ماهه انجام می دهند. مهتری درباره عوارض ایمپلنت دندان گفت: در صورت اصولی 
انجام دادن عمل ایمپلنت دندان هیچ مشکلی به وجود نمی آید، اما اگر خوب انجام 

نشود باعث وجود عفونت و زخم در دهان فرد بیمار می شود.

سلامت 

محمد فاطمی

15 تا 20 درصد افراد جامعه دچار وزوز گوش هستند. این 

عارضه، علامت بیماری کاهش شنوایی است و باید جدی 
گرفته شود.

 وزوز گوش بر اساس بیماری کاهش شنوایی که مربوط به 

سن و آسیب گوش یا اختلال در سیستم گردش مایع گوش 
است بروز می یابد و باید سریعا درمان شود.

فردی که دچار وزوز گوش است صداهای تخیلی در گوش 
مانند زنگ زدن، خرناس کشیدن یا غرش، خش خش یا هیس 
هیس و زمزمه یا وز وز احساس می کند که میتواند کم تا زیاد 
باشد و ممکن است در یک یا هر دو گوش شنیده شود، در 
برخی موارد صدا می تواند به قدری بلند باشد که توانایی فرد را 

در تمرکز یا شنیدن صداهای خارجی مختل کند.
دو نوع وزوز گوش داریم. یکی وزوز ذهنی که فقط خود فرد 
آن را می شنود و شایع ترین نوع بیماری وزوز گوش بوده که به 
علت مشکل در گوش بیرونی، میانی یا درونی ایجاد می شود و 
ممکن است به دلیل مشکلات اعصاب شنوایی یا بخشی از مغز 

باشد که سیگنال های عصبی را تفسیر می کند.
دیگری وزوز بیرونی است که پزشک هنگام معاینه می تواند آن 
را بشنود.  این نوع دوم نادر و ممکن است در اثر مشکلات عروق 
خونی، استخوان گوش میانی یا انقباض عضلانی ایجاد شود.

افرادی که دچار این عارضه می شوند حتما به پزشک مراجعه 
مانند  فوقانی  تنفسی  عفونت  از  بعد  عارضه  این  زیرا  کنند 
سرماخوردگی که بعد از یک هفته بهبود پیدا نکرده باشد، 
درمان نمی شود و فرد دچار کاهش شنوایی یا سرگیجه خواهد 

شد.
گوش  موی  سلول  به  آسیب  گوش  وزوز  اصلی  علت  یک 
با  که  داخلی  گوش  در  ظریف  و  ریز  موهای  است.  داخلی 
فشار امواج صوتی حرکت می کنند و باعث می شوند سلول 
ها سیگنال های الکتریکی را به سمت اعصاب گوش و مغز 
بفرستند، مغز افراد این سیگنال ها را به شکل صدا تعریف 
می کند. اگر موهای درون گوش داخلی شکسته یا خم شده 
باشند منجر به ایجاد تکانه های الکتریکی تصادفی می شوند 
که ایجاد وزوز گوش می کنند. کاهش شنوایی معمولا در حدود 
60 سالگی شروع می شود که می تواند باعث وزوز گوش شود. 
صداهای بلند مثل صدای تجهیزات سنگین، اره برقی منبع 
شایع کاهش شنوایی هستند و وسایل پخش موزیک قابل 
حمل مانند »ام پی تری پلیر« یا »آی پد« هم در صورتی که 
باصدای بلند و طولانی مدت استفاده شوند، می توانند باعث 
کاهش شنوایی شوند. قرار گرفتن در معرض صدای بلند در 
طولانی مدت می تواند به سلول های موی گوش آسیب برساند 
افرادی که در محیط های پر سر و صدا کار می کنند از جمله 
کارخانه ها، کارگران ساختمانی، نوازندگان و سربازان بیشتر در 

معرض خطر هستند.
فوق تخصص گوش، حلق و بینی

سپیده دولتی

آیا چشمان شما تمام مواد مغذی مورد نیاز جهت پیشگیری از آب مروارید و سایر بیماری 
های چشمی را دریافت می کنند؛ برخی مواد غذایی مفید، سلامت چشم را تضمین می 

کنند.
برگ های سبز کلم منبع غنی از لوتئین و زگزانتین است که مرتبط با ویتامین A و 

بتاکاروتن هستند.
نتایج تحقیقات نشان داده که این ترکیبات بافت چشم را از خطرات نور آفتاب محافظت 

می کند و خطر آب مروارید را کاهش می دهد.
منابع خوب دیگر این مواد مغذی شامل سبزیجات برگ سبزه تیره مثل کلم، اسفناج، 

کلم بروکلی نخود، کیوی، انگور قرمز، پرتقال، ذرت، انبه و خربزه است.
بدن ما برای جذب لوتئین و زگزانتین نیاز به چربی دارد. بنابراین خوردن این منابع 
را حتما با کمی چربی همراه باشد. کلم یک ماده غذایی تک منظوره نیست. این 
سبزی حاوی ویتامین C و بتاکاروتن نیز بوده که از دیگر مواد مغذی مفید برای چشم 

هستند.
سیب زمینی یک منبع خوب بتا کاروتن بوده که ممکن است پیشرفت آب مروارید را 
کند. بدن شما بتا کاروتن را به ویتامین A تبدیل می کند و این ویتامین از خشکی چشم 

ها و کوری شبانه جلوگیری می کند.
بتا کاروتن و ویتامین A به کاهش خطر عفونت چشم نیز کمک می کنند. اگر سیب 
زمینی دوست ندارید سعی کنید از دیگر مواد غذایی مانند هویج و کدو، یا به رنگ سبز 

تیره شامل اسفناج، بتاکاروتن خود را بدست آورید.

جگر، شیر و تخم مرغ دیگر منابع عالی ویتامین A هستند و همانند لوتئین و زگزانتین، 
بتا کاروتن و ویتامین A در هنگام غذا خوردن با یک چربی سالم مانند روغن زیتون جذب 

می شوند.
توت فرنگی تازه یک ماده غذایی مفید برای چشمان شماست. این میوه حاوی مقدار 
زیادی ویتامین C است که یک آنتی اکسیدان بوده و می تواند خطر ابتلا به آب مروارید 

را کاهش دهد.
همچنین مطمئن شوید که در بشقاب خود از سایر غذاهای غنی از ویتامین C شامل 

فلفل، بروکلی، مرکبات )مانند نارنگی و گریپ فروت( در طول روز استفاده کرده اید.
اگر چشم شما دچار خشکی است به میزان کافی امگا 3 مصرف کنید تا این مشکل 

شما برطرف شود.
همه روزه مقدار کافی چربی مفید را می توانید از راه مصرف سالمون یا سایر انواع ماهی 

ها، گردو) حاوی ویتامین E که آن نیز برای چشم مفید است( و تخم کتان دریافت کنید.
سالمون همچنین منبع خوبی از ویتامین D است که به محافظت در برابر دژنراسیون 
ماکولار کمک می کند. ویتامین D را می توان با مصرف ساردین، شیر و آب پرتقال غنی 

شده با ویتامین D نیز به دست آورید.
یک فنجان چای سبز بیش از یک نوشیدنی آرامش بخش و خوشمزه بوده و آنتی 

اکسیدان آن ممکن است به کاهش خطر ابتلا به آب مروارید کمک کنند.
چای سبز حاوی مواد سلامت بخشی است که به نام کاتچین شناخته می شود که دارای 
خواص ضد التهابی و آنتی اکسیدانی است. سایر غذاهایی که حاوی کاتچین از جمله 
شکلات، انواع توت ها و سیب بوده و  چای سیاه هم دارای کاتچین است ولی مقدار آن 

کمتر از چای سبز است.
کارشناس دفتر بهبود تغذیه جامعه وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی

غذاهای مفید برای سلامت چشم را بشناسیم

 این روزها که هوا رو به سردی می رود، عطسه و آبریزش بینی هم زیاده شده و اینها علائمی از یک سرماخوردگی ساده است 
که اغلب مردم در روزهای پاییز و زمستان، حداقل یکبار دچار آن می شوند. این در حالی است که نوع شدید این علائم می تواند 

زمینه ابتلا به آنفلوانزا باشد که می بایست نسبت به عوارض این بیماری، قدری جدی تر بود.
ایرج خسرونیا رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران به تفاوت این دو بیماری اشاره کرد و گفت: در حال حاضر آنفلوانزا 
در کشور شایع شده است که مهم ترین عامل شیوع آن، عدم رعایت بهداشت فردی و جمعی است. زیرا، آنفلوانزا به عنوان یک 

بیماری واگیردار، به سرعت افراد را درگیر می کند.
وی با عنوان این مطلب که علائم سرماخوردگی و آنفلوانزا، در ابتدا شبیه یکدیگر هستند، افزود: سرماخوردگی نیازی به درمان 
دارویی ندارد و با استراحت و خورد مایعات گرم مثل سوپ، منجر به بهبود فرد مبتلا می شود. در حالی که علائم آنفلوانزا بعد از 
دو سه روز از ابتلا، با دردهای شدید استخوانی، تب و لرز، ضعف عمومی و بی حالی و...، همراه است که نوع شدید آن می تواند 

منجر به ذات الریه شود که در این صورت فرد می بایست بستری و تحت درمان قرار گیرد.
خسرونیا ادامه داد: متاسفانه بعضی از افرادی که دچار ذات الریه می شوند، ممکن است به درمان جواب ندهند و منجر به 

مرگ فرد بیمار شود. 
وی با بیان این مطلب که ویروس آنفلوانزا هر روز در حال تغییر است، گفت: تزریق واکسن فقط می تواند شدت بیماری را 

کاهش دهد. در حالی که در بعضی موارد یک نفر به طور همزمان درگیر دو سه نوع ویروس آنفلوانزا می شود.
رئیس جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران، با اشاره به شایع شدن آنفلوانزا در کشور، افزود: به دنبال سرد شدن هوا، حضور 
فرد مبتلا در محیط بسته همچون کلاس های درس، می تواند سایر دانش آموزان را مبتلا کند و این بیماری به خانواده ها نیز 

منتقل می شود. 
خسرونیا با عنوان این مطلب که داروی خاصی برای درمان آنفلوانزا وجود ندارد، گفت: افراد مبتلا تحت درمان های دارویی 

قرار می گیرند تا از این طریق، از بروز عارضه های بعدی این بیماری جلوگیری شود.
در همین حال، مهتاب ربانی متخصص گوش و حلق و بینی، با عنوان این مطلب که یکی از علل بروز عفونت های گوش در 
کودکان، سرماخوردگی است، گفت: کودکانی که دچار سرماخوردگی می شوند، همزمان و یا با تاخیر، دچار گوش درد می 
شوند، به طوری که پشت پرده گوش دچار التهاب شده و گاهی منجر به پارگی پرده گوش و خروج چرک می شود که همین 

مسئله موجبات نگرانی والدین را فراهم می کند.
هوشنگ ساغری استاد بیماری های عفونی دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، در ارتباط با بیماری سرماخوردگی و 
آنفلوانزا، گفت: برخی از مردم سرماخوردگی را با آنفلوانزاهای خطرناک و مرگبار اشتباه می گیرند و تصور می کنند اگر کسی 
واکسن آنفلوانزا را بزند، دیگر نباید مبتلا به این بیماری ها شود که این تصور اشتباه است. واکسن آنفلوانزا فقط در مقابل ابتلا به 

آنفلوانزاهای خطرناک و مرگبار ایمنی ایجاد می کند و تاثیری در پیشگیری از سرماخوردگی فصلی ندارد.
مسعود مردانی متخصص بیماری های عفونی، با اشاره به اینکه آنفلوانزا بیماری رایج فصل سرما است که با برودت هوا شیوع 
بیشتری پیدا می کند، گفت: عفونت های ویروسی که عامل سرماخوردگی یا آنفلوانزا هستند، از عواملی است که دستگاه 

تنفسی را دچار مشکل می کنند.
وی افزود: بهترین روش پیشگیری از ابتلا به آنفلوانزا، رعایت بهداشت فردی، شستشوی مرتب دست ها با آب و صابون، 
خودداری از تماس دست با چشم، بینی و دهان، استفاده از دستمال یک بارمصرف، حفظ فاصله با افراد مبتلا و تزریق سالانه 

واکسن آنفلوانزا است.

دوری گزینی و اجتناب از جمع، الگوی مشترک تقریبا تمام افراد افسرده است. البته عدم لذت بردن از فعالیت های معمول 
روزمره، گرایش به مصرف الکل و غذاهای بی خاصیت را نیز می توان به این فهرست اضافه کرد. علائم ابتلا به افسردگی از فردی 
به فرد دیگر متفاوت هستند؛ اما نقطه مشترک تمام آنها، بدتر شدن خلق و خوی و تداوم این چرخه معیوب است. با این حال شش 

مشکل رفتاری افراد افسرده و نحوه کنار آمدن با آنها برای جلوگیری از وخامت افسردگی بیشتر معرفی شده است:
عدم فعالیت بدنی

 هنگامی که افسرده باشید، بعید است که از یک برنامه ورزشی منسجم و منظم پیروی کنید. این در حالی است که ورزش میتواند 
درمانی فوق العاده و مفید برای درمان افسردگی باشد و به عنوان یک ضد افسردگی قدرتمند عمل کند و آنهم به خاطر افزایش 
سطح سروتونین و دوپامین؛ دو ماده شیمیایی که منجر به فروکش کردن علائم افسردگی می شوند. شنا، یوگا،  ایروبیک و حتی 
پیاده روی ورزش های مفرحی هستند که شما را از دام افسردگی نجات می دهند. برای داشتن انگیزه می توانید با یکی از دوستان 

یا آشنایان خود به کلاس های ورزشی بروید.
مصرف قند بالا

افسردگی معمولا میل به تنقلات و خوراکی  های شیرین را بالا می برد. مصرف تنقلات شیرین، در کوتاه مدت حس خوبی به 
افراد می دهد، اما کمتر از دو ساعت باعث میشود گلوکز خون به شدت پایین آید. از مصرف زیاد قند دوری کنید. همیشه راه 

عاقلانه، به اندازه مصرف کردن است.
دوری از جمع

 این رایج ترین علامت افسردگی است. در واقع انزوای اجتماعی سیر بیماری را وخیم تر می کند و در واقع پاسخی است به استرس 
و درگیری های ذهنی فرد افسرده. راه حل برون رفت از این معضل، قرارگیری تدریجی در معرض اجتماع و از طریق دوستان و 

خانواده است. فهرستی از افرادی که قرار است مجددا با آنها ارتباط برقرار کنید را تهیه و برای تماس با آنها برنامه ریزی کنید.
نشخوار فکری

یک جزء مهم افسردگی است و شامل تفکر بیش از حد در مورد تمام شکست ها، از دست دادن ها و ... می شود. نشخوار فکری در 
واقع یک فرایند سمی است که منجر به استفاده زیاد از عبارت » تقصیر خود من است« توسط فرد افسرده می شود. قبل از آنکه 
افکار منفی بر شما غلبه کند، خود را از دست آنها خلاص کنید. افکار منفی می تواند باعث ایجاد توهم شود و رویدادهای عادی را 

برای افراد غیرقابل تحمل کند. انجام فعالیت های مثبت نیز می تواند نشخوار فکری را به تاخیر بیندازد.
گرایش به مصرف الکل

مصرف و یا سوء مصرف الکل از نشانه های بارز افسردگی است و معمولا سیر آن را وخیمتر می کند. الکل می تواند منجر به 
افزایش اضطراب در فرد افسرده شود و اثرات منفی روی سیستم عصبی مرکزی داشته باشد. با پزشک یا درمانگر روانی خود در 
رابطه با عادات آشامیدن الکل صحبت کنید. معمولا تجویز داروهای ضدافسردگی و ضداضطراب شما را از این عادت دور می  

کند.
افکار منفی

 افراد افسرده تصور می کنند که حتی با انجام دادن کارهای متفاوت و سعی در بهبود اوضاع فعلی نیز، احساس خوبی به آنها 
دست نخواهد داد. بنابراین تلاشی هم نمی کنند! در این صورت از انجام هرگونه فعالیتی باز می مانند. پروراندن افکار منفی دام 
بزرگی است که باعث تشدید افسردگی و در نتیجه منفعل شدن کامل فرد می شود. منتظر روی دادن اتفاقات منفی نباشید. اگر 

تلاش و کوشش کنید، شانس  رسیدن به نتایج مثبت و سازنده را از دست نخواهید داد.

این شش عامل شما را به سمت افسردگی می برد، از آنها دوری کنید!مراقب بیماری های فصل سرما باشید

وزوز گوش را 
جدی بگیرید

اگر هر روز پیاده روی می کنید و نتیجه خاصی را شاهد نیستید، هنگام انجام این 
فعالیت به اندازه کافی کالری نمی سوزانید تا در یک وضعیت کمبود کالری قرار بگیرید.

اگر با هدف کاهش وزن هر روز پیاده روی می کنید، اما شاهد نتیجه ای خاص نیستید، 
این امکان وجود دارد که با یک مشکل مواجه باشید.

حتما شنیده اید که پیاده روی یک روش خوب برای کالری سوزی و کاهش وزن است. 
اما اگر پیاده روی روزانه به ایجاد تغییری در وزن بدنتان منجر نمی شود، ممکن است 

اشتباهاتی را در این فعالیت انجام می دهید.
چرا هر روز پیاده روی می کنم اما وزن کم نمی کنم؟

اگر هر روز پیاده روی می کنید و نتیجه خاصی را شاهد نیستید، هنگام انجام این 
فعالیت به اندازه کافی کالری نمی سوزانید تا در یک وضعیت کمبود کالری قرار بگیرید. 
در شرایطی که بسیاری از کارشناسان 30 دقیقه پیاده روی روزانه را توصیه می کنند که با 
توجه به سرعت پیاده روی فرد چیزی حدود 3,000 تا 5,000 هزار قدم می شود، ممکن 

است این میزان پیاده روی برای کاهش وزن کفایت نکند.
برخی کارشناسان حداقل 10,000 قدم پیاده روی در روز یا حدود 5 مایل )8 کیلومتر( 
را توصیه می کنند و البته اگر امکان پیمودن مسافت بیشتر از این نیز برای فرد وجود 
داشته باشد، بهتر خواهد بود. در همین راستا، شما می توانید برداشتن 12,000 قدم را 

برای پیاده روی روزانه خود هدف گذاری کنید.
سرعت پیاده روی برای کاهش وزن چه میزان باید باشد؟

انجمن قلب آمریکا پنج جلسه 30 دقیقه ای فعالیت قلبی عروقی با شدت متوسط )50 
تا 60 درصد از بیشینه ضربان قلب( در هفته را برای حفظ سلامت قلب توصیه کرده 
است. اگر سرعت ضربان قلب شما برای 30 دقیقه یا بیشتر به این محدوده از بیشینه آن 
نرسد ممکن است هنگامی که روی ترازو می روید، تغییر چندانی در وزن خود احساس 
نکنید. این به معنای آن است که باید با سرعت زیاد و نه همانند زمانی که در حال ارسال 
پیام با تلفن همراه خود هستید، پیاده روی کنید. اگر روی تردمیل هستید، پیاده روی با 
سرعت سه مایل در ساعت )4.8 کیلومتر در ساعت( یا بیشتر را هدف گذاری کنید. 
همچنین، با افزایش شیب دستگاه هنگام پیاده روی یا دویدن می توانید ضربان قلب 

خود را هرچه بیشتر افزایش دهید.
بدن انسان خیلی زود به عوامل استرس زایی که به آن وارد می کنیم، عادت می کند. از 
این رو، متغیرها نباید ثابت باشند تا میزان کالری سوزی مشابه را از پیاده روی خود کسب 
کنیم. اگر هر روز 30 دقیقه پیاده روی انجام دهید، پس از مدتی بدن شما با این شرایط 

سازگار خواهد شد و دیگر به میزان روزهای اول کالری سوزی را تجربه نخواهید کرد.
رژیم غذایی چه تاثیری بر پیاده روی به منظور کاهش وزن دارد؟

رژیم غذایی نقش مهمی در کاهش وزن ایفا می کند. افزون بر پیاده روی، شما برای 
تحقق هدف کاهش وزن باید به آن چه می خورید نیز توجه ویژه ای داشته باشید. ما 
معمولا درباره میزان کالری که هنگام ورزش و فعالیت بدنی می سوزانیم برآوردی بیش از 
حد داریم و میزان کالری مصرفی خود را کم برآورد می کنیم. زمانی که کالری دریافتی 

بیش از میزان کالری باشد که می سوزانیم، کاهش وزن نیز رخ نخواهد داد.
یک فرد عادی به طور میانگین برای هر مایل )1.6 کیلومتر( پیاده روی حدود 100 
کالری می سوزاند که از نظر غذایی برابر با یک سیب بزرگ است. برای کاهش وزن، بدون 
در نظر گرفتن این که چه رژیم غذایی دنبال می کنید، شما باید یک وضعیت کمبود 
کالری ایجاد کنید. زمانی که ورزش می کنیم اغلب با افزایش احساس گرسنگی مواجه 
می شویم یا احساس می کنیم که شایسته خوردن یک غذای مورد علاقه به عنوان پاداش 

برای کاری که انجام داده ایم هستیم، اما پیش از انجام این کار باید بیشتر فکر کنید.
آیا پیاده روی برای کاهش وزن کفایت می کند؟

اگر قصد دارید وزن خود را کاهش دهید، بهتر است انواع دیگری از ورزش را نیز در 
برنامه خود جای دهید. به گفته برخی کارشناسان، افزون بر پیاده روی به میزان 8,000 
تا 12,000 قدم در روز، انجام دو تا سه جلسه تمرینات ورزشی قدرتی توصیه شده است. 
انجمن قلب آمریکا نیز افزودن دو جلسه تمرینات قدرتی به برنامه ورزشی در هفته را برای 

بزرگسالان توصیه کرده است.
اما اگر به کسب بهترین نتایج تمایل دارید افزودن سه جلسه تمرینات اینتروال با شدت 
زیاد )HIIT( که شامل تمرینات هوازی و قدرتی می شود، به برنامه هفتگی توصیه شده 
است. با دنبال کردن این برنامه بدن روند عضله سازی را تجربه می کند که به نوبه خود 

می تواند به کاهش چربی های اضافه منجر شود.
اگر با پیاده روی روزانه و افزودن سه جلسه تمرینات قدرتی یا تمرینات اینتروال با شدت 
زیاد همچنان نتایج ملموسی برای کاهش وزن را احساس نمی کنید، پیاده روی ممکن 
است برای شما کافی نباشد و می توانید دویدن را امتحان کنید. این روند را می توانید 
با دو جلسه دویدن برای 20 تا 30 دقیقه در هفته آغاز کنید که نیازی نیست پشت سر 
هم باشند. به تدریج می توانید این برنامه را ارتقا داده و سه جلسه در هفته و برای 30 تا 

45 دقیقه بدوید.
به جز کاهش وزن، پیاده روی چه فواید دیگری دارد؟

پژوهش ها نشان داده اند که انجام ورزش بیش از تاثیرگذاری بر کاهش وزن، کمک 
چشمگیری به حفظ وزن می کند. پیاده روی به تقویت سلامت جسمانی و روانی انسان 

کمک می کند و فواید آن تنها به کاهش وزن محدود نمی شود.
در شرایطی که ممکن است پیاده روی را با هدف کاهش وزن انجام دهید، باید به این 
نکته اشاره داشت که این فعالیت برای سلامت استخوانی، عضلانی، قلبی، ریوی و 
روانی انسان مفید است. تماس هرچه بیشتر با طبیعت نشان داده است که آثار مثبتی 
بر سلامت روانی انسان دارد. حضور در طبیعت و فضای آزاد می تواند به سرعت خلق 
و خوی انسان را بهبود ببخشد و روشی فوق العاده برای تسکین استرس یا مقابله با 
احساسات دیگر است. همچنین، این فرصت در اختیار فرد قرار می گیرد تا با خود خلوت 

کرده و به تفکر، مدیتیشن یا گوش دادن به یک کتاب صوتی بپردازد.
پیاده روی رایگان است و شما می توانید تقریبا در هر مکانی و هر روز آن را انجام دهید. 
پیاده روی فعالیتی کم فشار است، از این رو، اگر با یک آسیب دیدگی مواجه هستید یا 
احساس می کنید برای انجام یک برنامه ورزشی شدید انرژی کافی ندارید، پیاده روی 
می تواند یک انتخاب فوق العاده باشد. پیاده روی همراه با دوستان یا خانواده می تواند 
فعالیتی سرگرم کننده نیز باشد و بهتر از همه این که پژوهش ها نشان داده اند پیاده روی 

ممکن است به افزایش طول عمر انسان کمک کند. 

چرا پیاده روی روزانه به کاهش وزن منجر نمی شود!
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آیت الله علوی گرگانی :

آزادی رسانه ها با حفظ تعهدات 
اخلاقی و حرفه ای همراه باشد

یکی از مراجع تقلید با اشاره به اینکه آزادی رسانه ها به نفع جامعه است گفت: باید 
این آزادی با حفظ تعهدات اخلاقی و حرفه ای همراه باشد تا شاهد اثرات مثبت آن در 

جامعه باشیم.
آیت الله سیدمحمدعلی علوی گرگانی ظهر دیروز در دیدار اعضای شورای مرکزی 
پنجمین جشنواره رسانه ای ابوذر استان قم که از سوی بسیج رسانه برگزار می شود با 
اشاره به اهمیت جایگاه بسیج و رسانه بیان کرد: باید فعالان عرصه بسیج رسانه به جایگاه 

مهمی که در آن قرار دارند واقف باشند.
وی با اشاره به اینکه امام خمینی)ره( بر اهمیت جایگاه و نقش رسانه ها تاکید داشتند 
گفت: با توجه به فراگیری که رسانه های امروز در دنیا دارند کسانی که در این جایگاه های 

مهم قرار می گیرند باید مقام و موقعیت خود را بشناسند.
این مرجع تقلید با اشاره به اینکه رسانه ها باید در انعکاس اخبار صداقت در گفتار و 
نوشتار را مورد توجه قرار دهند بیان کرد: باید رسانه ها در انعکاس رویدادها واقع نگاری 

کرده و از گزینشی عمل کردن پرهیز کنند.
ضرورت پرهیز در افراط و تفریط در فعالیت های رسانه ای 

وی با بیان اینکه یکی از حقوقی که خداوند از آن نمی گذرد خیانت به جامعه است 
یادآور شد: رسانه ها باید در انعکاس بیانات بزرگان و علما نهایت دقت را داشته و سخنان 

ایشان را بدون کم و کاست به مخاطبان عرضه کنند.
آیت الله علوی گرگانی با اشاره به اینکه آزادی رسانه ها به نفع جامعه است خاطرنشان 
کرد: باید این آزادی با حفظ تعهدات اخلاقی و حرفه ای همراه باشد تا شاهد اثرات مثبت 

آن در جامعه باشیم.
وی ضرورت پرهیز در افراط و تفریط در فعالیت های رسانه ای را مورد تاکید قرار داد و 
افزود: نامگذاری جشنواره ای به نام حضرت ابوذر که دومین شاگرد مکتب پیامبر گرامی 
اسلام به شمار می رود اقدامی ارزنده است و امیدواریم که رسانه ها نیز روش ایشان را در 

پیش بگیرند چرا که ارزش فعالیت رسانه ها کمتر از مبلغان نیست.
ارتقاء کیفی پنجمین جشنواره رسانه ای ابوذر استان قم 

مسؤول سازمان بسیج رسانه استان قم  نیز در این دیدار با اشاره به اینکه سال گذشته 
540 اثر به دبیرخانه جشنواره ابوذر قم ارسال شد گفت: در این دوره از جشنواره به دنبال 

این هستیم که از نظر کیفی شاهد ارتقاء آثار ارسال شده به دبیرخانه جشنواره باشیم.
مهدی تاجیک با اشاره به اینکه 12 هزار نفر در کشور عضو سازمان بسیج رسانه هستند 

بیان کرد: در استان قم 250 نفر از فعالان رسانه ای عضو سازمان بسیج رسانه هستند.
وی در ادامه با اشاره برنامه ها و اقدامات سازمان بسیج رسانه افزود: برگزاری دوره های 
آموزشی، جذب و سازماندهی فعالان رسانه ای و... از جمله فعالیت های این سازمان 
است. مسؤول سازمان بسیج رسانه استان قم با بیان اینکه استان قم مفتخر است که 
4 دوره از جشنواره ابوذر را به شکل مطلوبی برگزار کند بیان کرد: امسال شاهد برگزاری 
پنجمین دوره جشنواره ابوذر هستیم و امیدواریم که در این جشنواره نیز شاهد اتفاقات 

خوبی در فضای رسانه ای استان باشیم.
وی با اشاره به اینکه سال گذشته 540 اثر به دبیرخانه جشنواره ابوذر ارسال شد 
خاطرنشان کرد: در این دوره از جشنواره به دنبال این هستیم که از نظر کیفی شاهد 

ارتقاء آثار ارسال شده به دبیرخانه جشنواره باشیم.

شهردار قنوات قم:

طرح های متنوعی برای افزایش نشاط اجتماعی 
در قنوات اجرا می شود

شهردار قنوات قم گفت: طرح های متعدد و متنوعی در حوزه  فرهنگی و عمرانی برای 
افزایش نشاط اجتماعی مردم شهر قنوات اجرا می شود.

رضا شکاری ، بیان کرد: در همین راستا تمام بوستان های محلی شهر ازنظر فضای سبز 
و نور مناسب سازی و عملیات احداث بوستان بزرگ شهدای گمنام نیز آغاز شد.

وی بیان کرد: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته بوستان شهدای گمنام شهر 
قنوات که دارای امکانات متنوع تفریحی است در ایام الله دهه مبارک فجر سال جاری در 

دسترس شهروندان قرار می گیرد.
وی ادامه داد: وجود شهربازی و محل بازی ایمن،  پیست اسکیت،  زمین والیبال ،  
میزهای تنیس روی میز و فوتبال دستی و همچنین آبنمای موزیکال ازجمله امکانات 

تفریحی این بوستان شاخص است.
شکاری گفت: شهرداری قنوات از همه ظرفیت های خود برای افزایش نشاط اجتماعی 
مردم در قالب تفریحات سالم و مشروع استفاده می کند و در این رابطه با نیروی مقاومت 
بسیج و تشکل های مردم نهاد برای اجرای برنامه های متنوع فرهنگی، تعامل گسترده ای 

دارد.
وی با بیان این که برای توسعه شهر افزایش روحیه امید و نشاط مردم امری ضروری 
برنامه های  دیگر  از  خانوادگی  پیاده روی  و  شادی  کاروان های  برگزاری  افزود:  است، 
فرهنگی و تاثیرگذار شهرداری قنوات است که در مناسبت های خاص همچون میلاد 
ائمه اطهار)ع( با مشارکت سایر نهادها انجام می شود و استقبال گسترده و پرشور مردم 

را به دنبال دارد.
وی با اشاره به این که توجه به ورزش یکی از مهم ترین راهکارها برای تقویت نشاط 
عمومی است،  ادامه داد: ایجاد بسترهای موردنیاز برای انجام ورزش صبحگاهی و تلاش 
برای تقویت سالن های ورزشی شهر به صورت مجزا برای بانوان و آقایان، از دیگر برنامه های 

شهرداری قنوات برای افزایش نشاط اجتماعی مردم است.

رئیس کمسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهرقم مطرح کرد

افزایش تبادلات فرهنگی اجتماعی قم با دیگر 
شهرهای جهان 

رئیس کمسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم قم بر افزایش تبادلات 
فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی شهر قم با شهرهای هم هویت در جهان اسلام با هدف به 

بالندگی هرچه بیشتر و بهتر تاکید کرد.
روح الله امراللهی با اشاره به نامگذاری »روز قم« اظهار کرد: قم قبل از اسلام هم وجود 
داشته ولی علت اوج گرفتن این شهر حضور شیعیان و منزلت پیدا کردن آن به دلیل 

وجوود حرم مطهر حضرت معصومه)س( است.
رئیس کمسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم مهم ترین علت رشد 
معنوی این شهر را وجود حرم حضرت معصومه )س( دانست و افزود: ورود حضرت 
معصومه )س( به قم و بعد از آن تاسیس حوزه علمیه باعث شد قم به شهری جهانی تبدیل 

شود و گسترش مدارس علمیه هم به علت وجود این حرم مقدس است.
وی با بیان اینکه تبادلات فرهنگی و معنوی قم بیش از یک شهر معمولی است عنوان 
کرد: این شهرمرکز تبادلات فرنگی در جهان اسلام است از این رو باید برای قم افق و 

چشم انداز دید و به فرصت های پیش رو توجه کافی کرد.
امراللهی ادامه داد: یکی از مباحث مهم که باید مورد توجه قرار بگیرد هویت یک شهر 

است و بعد از آن کالبد و ساختار آن که باید تعریف درستی داشته باشد.
رئیس کمسیون عمران و حمل و نقل شورای اسلامی شهر قم با بیان اینکه رشد و 
پیشرفت یک شهر در سایه مباحث اقتصادی است، ابراز کرد: اگر بعد اقتصادی شهر 

تقویت شود بدون شک فرصت ها نیز به نتیجه خواهند رسید.
وی در ادامه خاطرنشان کرد: در روز قم باید فضای اجتماعی شهر معرفی و فضای 
اقتصادی تقویت شود و زمانی که بحث اقتصادی یک شهر را در نظر بگیریم  به پویایی و 
تجدید پذیری کالبدی آن کمک کرده و از متروکه و فرسوده شدنش جلوگیری می کنیم.

امراللهی با تاکید بر اینکه اگر شهری رها شود آسیب می بیند، گفت: موضوع روز قم در 
کمسیون فرهنگی شورا به نتیجه رسید و محل پیدایش آن شورا بود بنابراین شورای شهر 
قم پیگیر است تا قم با شهرهای هم هویت در جهان اسلام تبادلات فرهنگی، اجتماعی و 

اقتصادی داشته باشد تا به بالندگی هرچه بیشتر و بهتربرسد.

رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم  خبرداد

تمدید اجرای طرح پاییزه کتاب در قم 
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم از تمدید مدت زمان اجرای طرح پاییزه کتاب 

تا پنجم آذر ماه خبر داد.
حمید خرمی ، با اشاره به تمدید پاییزه کتاب تا پنجم آذر ماه اظهار کرد: 57 کتابفروش 
در طرح پاییزه کتاب شرکت کردند. همزمان با این طرح، جشنواره هفته کتاب در مجتمع 
ناشران برگزار شد که تخفیفات بیشتری از یارانه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در مجتمع 

ناشران ارائه شد.
وی عنوان کرد: 20 تا 25 درصد یارانه وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی ویژه اجرای این 
طرح بود ولی به مناسبت هفته کتاب تا 35 درصد تخفیف و بن کتاب به خریداران کتاب 

از کتابفروشی های مجتمع ارائه شد.
رئیس اتحادیه ناشران و کتابفروشان قم یادآور شد: از ابتدای طرح تاکنون بالغ بر 22 
هزار جلد کتاب به مبلغی بالغ بر 6 میلیارد ریال از کتابفروشی های سطح شهر خرید 

صورت گرفته است.
وی با اشاره برنامه های هفته کتاب از 21 تا 30 آبان ماه گفت: برگزاری برنامه ویژه 
نویسندگان کتاب، همایش  از  با یکی  با عنوان آی قصه، نشست صمیمی  کودکان 
کتابخوانی و تولید محتوا و سمینار حمایت های قانونی ایران از مؤلفان و نشست ویژه 

ناشنوایان در حوزه کتابخوانی از جمله برنامه های برگزار شده در این ایام بود.
و  و کتابخوانی عنوان کرد  برنامه های هفته کتاب  از دیگر  را  خرمی روز کتابگردی 
افزود: این برنامه با حضور استاندار، مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان قم در 
کتابفروشی های سطح شهر برگزار شد و مسؤولان استان از نزدیک با مشکلات این بخش 

آشنا شدند.

هیفاء پردل

یک کارشناس مسائل اجتماعی گفت: آسیب رساندن به اموال عمومی و مردم با 
قانون شهروندی و شریعت ما مغایر است.

هیفاء پردل: در جریان افزایش نرخ بنزین در روزهای اخیر کشور شاهد اغتشاشات و 
آشوب هایی بود که به اسم اعتراض های مردمی باعث تخریب اموال عمومی، بانک ها و 
ضرر  به اموال بعضی شهروندان شد؛ آشوب هایی که در برخی شهرها و مناطق کشور از 

یک اعتراض معیشتی و قابل پیش بینی به شکلی خشن تغییر شکل داد.
با افزایش نرخ بنزین این احتمال می رفت که به همراه آن قیمت کالاها و خدمات دیگر 
هم با افزایش یابد هرچند این امر اعتراض هایی به همراه داشت ولی این اغتشاش ها از 

دیدگاه جامعه شناسان رنگ مردمی نداشت.
سوء استفاده از اعتراض های مردمی و هدایت آن به سمت آشوب

عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم و معارف اسلامی در این زمینه اظهار داشت: به 
طور قاطع نه تنها شریعت بلکه هیچ عقل سلیمی به افرادی که قصد صدمه به اموال 
عمومی و یا مردم داشته باشند این اجازه را نمی دهد که به بهانه اعتراض به اجرای طرح 
و یا تصمیم افرادی بخواهند به اموال افرادی که حتی در اجرای این تصمیم و طرح 

نقشی نداشته اند آسیب برسانند.
حجت الاسلام سید علی اکبر حسینی با بیان اینکه ابتدا باید دنبال علت روانشناسی 
این مسئله باشیم، گفت: تحریک و عصبانی کردن افرادی با هر نیتی که گاهی از آن ها 

رفتار جنون آمیزی رخ دهد غیرطبیعی است و باید آسیب شناسی شود.
به گفته وی، به دنبال ایجاد اصلاحات و یا تصمیمی برای رفع برخی مشکلات 
اعتراض هایی وجود خواهد داشت که این امر طبیعی است، اما افرادی که بخواهند 
با سوء استفاده از این اعتراض ها آن را به سمت آشوب و اغتشاش هدایت کنند امری 

غیر طبیعی است.
لزوم کنترل فضای مجازی

این استاد حوزه و دانشگاه بیان می کند: در فضای مجازی به قدری اطلاعات غلط 
و اخبار و اکاذیب فراوانی داده می شود که رفته رفته اذهان افراد به سوی نفرت و شک 
شوق داده می شود و باید این خشم و نفرت هایی که در فضای مجازی رهبری می شود 

کنترل شود.
وی خطاب به متولیان فرهنگی می افزاید: دستگاه های فرهنگی و متولیان فرهنگی 
توانایی مدیریت و کنترل فضای مجازی دارند ولی متأسفانه نسبت به این امر بی توجه 

و بی مسئولیت می شوند.
حجت الاسلام حسینی تأکید کرد: در فضای مجازی با پیام هایی روبرو هستیم که 
دروغ و تهمت در آن تبلیغ و به جوانان الحاق می شود که در کشور و نظام ما چنین و 
چنان است و این امر باعث می شود که جوانان را به یک سری ناهنجاری هایی هدایت 
و یا به آشوب سمت و سو دهد؛ به جای قطع اینترنت باید این فضا را کنترل و مدیریت 

کنیم.
وی می گوید: در حوادث اخیر که به بخش هایی از اموال عمومی آسیب و یا تخریب 
صورت گرفته و افرادی هم شهید و مجروح شدند و برخی دولت های خارجی در آن 
نقش داشتند وقتی خود آمریکا به صراحت اعتراف می کند که در یک دوره زمانی 

افرادی را آموزش داده؛ به طور قطع این اعتراض مردمی نیست.
عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم و معارف اسلامی در گفت و گو با مهر  در بخش 
دیگری از سخنان خود با اشاره به اشک تمساح وزیر خارجه آمریکا نسبت به قطع 
اینترنت در کشور بیان می کند: اخیراً وزیر خارجه آمریکا نسبت به قطع اینترنت اعتراض 
کرده و گفته چرا نظام اینترنت را قطع کرده است این واکنش آمریکا نشان از رهبری 

آشوب ها در فضای مجازی دارد.
حجت الاسلام حسینی در پایان می گوید: هیچ عقل سلیمی حوادث اخیر و آشوب ها 
و اغتشاشات را قبول ندارد و قبل از این که شریعت با آن مخالف باشد قانون هم  چنین 

اعتراض هایی را تأیید نخواهد کرد.
حجت الاسلام سید علی اکبر حسینی با بیان اینکه ابتدا باید دنبال علت روانشناسی 
این مسئله باشیم، گفت: تحریک و عصبانی کردن افرادی با هر نیتی که گاهی از آن ها 

رفتار جنون آمیزی رخ دهد غیرطبیعی است و باید آسیب شناسی شود.
به گفته وی، به دنبال ایجاد اصلاحات و یا تصمیمی برای رفع برخی مشکلات 
اعتراض هایی وجود خواهد داشت که این امر طبیعی است، اما افرادی که بخواهند 
با سوء استفاده از این اعتراض ها آن را به سمت آشوب و اغتشاش هدایت کنند امری 

غیر طبیعی است.
لزوم کنترل فضای مجازی

این استاد حوزه و دانشگاه بیان می کند: در فضای مجازی به قدری اطلاعات غلط 
و اخبار و اکاذیب فراوانی داده می شود که رفته رفته اذهان افراد به سوی نفرت و شک 
شوق داده می شود و باید این خشم و نفرت هایی که در فضای مجازی رهبری می شود 

کنترل شود.
وی خطاب به متولیان فرهنگی می افزاید: دستگاه های فرهنگی و متولیان فرهنگی 
توانایی مدیریت و کنترل فضای مجازی دارند ولی متأسفانه نسبت به این امر بی توجه 

و بی مسئولیت می شوند.
حجت الاسلام حسینی تأکید کرد: در فضای مجازی با پیام هایی روبرو هستیم که 
دروغ و تهمت در آن تبلیغ و به جوانان الحاق می شود که در کشور و نظام ما چنین و 
چنان است و این امر باعث می شود که جوانان را به یک سری ناهنجاری هایی هدایت 
و یا به آشوب سمت و سو دهد؛ به جای قطع اینترنت باید این فضا را کنترل و مدیریت 

کنیم.
وی می گوید: در حوادث اخیر که به بخش هایی از اموال عمومی آسیب و یا تخریب 
صورت گرفته و افرادی هم شهید و مجروح شدند و برخی دولت های خارجی در آن 
نقش داشتند وقتی خود آمریکا به صراحت اعتراف می کند که در یک دوره زمانی 

افرادی را آموزش داده؛ به طور قطع این اعتراض مردمی نیست.
عضو هیئت علمی پژوهشگاه علوم و معارف اسلامی در بخش دیگری از سخنان 
خود با اشاره به اشک تمساح وزیر خارجه آمریکا نسبت به قطع اینترنت در کشور بیان 
می کند: اخیراً وزیر خارجه آمریکا نسبت به قطع اینترنت اعتراض کرده و گفته چرا نظام 
اینترنت را قطع کرده است این واکنش آمریکا نشان از رهبری آشوب ها در فضای مجازی 
دارد. حجت الاسلام حسینی در پایان می گوید: هیچ عقل سلیمی حوادث اخیر و 
آشوب ها و اغتشاشات را قبول ندارد و قبل از این که شریعت با آن مخالف باشد قانون 

هم  چنین اعتراض هایی را تأیید نخواهد کرد.
تخریب اموال عمومی مغایر با قانون شهروندی و شریعت است

یک جامعه شناس با اشاره به حوادث و آشوب های اخیری که در چند شهر کشور 
رخ داده، می گوید: در همه نظام ها و دولت ها اعتراض به امری در قالب یک تظاهرات 

مردمی وجود دارد و شکل بروز و نمود آن هم به صورت قانونی تعریف شده است.
داوود صفا می افزاید: اعتراض اخیر در پی افزایش نرخ بنزین با این سبک و شمایل 
نوعی سوء استفاده است و هیچ نظام و قانون و دولتی این نوع اعتراض ها که باعث 

آسیب به اموال عمومی و دولتی باشد را تأیید نخواهد کرد.
وی بیان می کند: اما باید پرسید چرا این اتفاقات می افتد؟ از نظر جامعه شناسی 
وقتی فرد و یا افرادی این ذهنیت در آن ها شکل گیرد و یا در جامعه احساس کنند 
حقوق شهروندی آن ها رعایت نشده باشد و یا با نادیده گرفته شدن روبرو شوند فرد سعی 

خواهد کرد این خلأ که در ذهنیت او رخ داده را با آشوب و یا اعتراض جبران کند.
این استاد دانشگاه می افزاید: ولی آسیب به اموال عمومی و ضرر رساندن به اموال 
مردم و یا اقدام به آتش زدن اموال دولتی امری ناپسند بوده و با قانون شهروندی و 
شریعت ما مغایر است این افراد کسانی هستند که به دنبال سوء استفاده از مردم هستند 

و می خواهند عقده های خود را با این اعمال خالی کنند.

استاندار مازندران:

تکمیل پروژه های نیمه تمام در مازندران 
اولویت است

 استاندار مازندران تکمیل پروژه های نیمه تمام را اولویت اساسی در شرایط کنونی یاد 
کرد.

احمد حسین زادگان پیش ازظهر شنبه در جلسه شورای اداری استان با بیان اینکه 
جایگاه ورزش مازندران در کشور و جهان قابل کتمان نیست گفت: هر گونه هزینه در این 
بخش سرمایه گذاری است و جواب می دهد و باید به ورزش استان به مثابه کشور توجه 
کنیم. وی با اظهار اینکه چون اقتصاد استان کشاورزی است در حوزه تیمداری با مشکل 
مواجه هستیم از اینرو به حمایت های ملی نیاز داریم گفت: همه باید برای رشد و توسعه 
استان تلاش کنیم. حسین زادگان، حفظ منافع ملی را امری مهم دانست و گفت: منافع 
ملی با نگاه واقع بینانه و منصفانه حفظ می شود و در شرایط کنونی باید وحدت و انسجام 
داشته باشیم. استاندار مازندران با اشاره به تحریم های مختلف علیه کشور تصریح کرد: 
کشور باید متکی بر تولید باشد و به ظرفیت های درونی توجه کنیم. وی با عنوان اینکه 
نباید به اقتصاد نفتی متکی باشیم به اجرای طرح اصلاح قیمت بنزین اشاره کرد و گفت: 
این طرح منجر به کاهش قاچاق سوخت می شود. وی با بیان اینکه مصرف 90 میلیون 
لیتر بنزین در کشور منطقی نیست افزود:همه می دانند که قیمت بنزین در ایران نسبت به 
کشورهای دیگر ارزانتر است و دولت برای حمایت از اقشار نیازمند بسته های معیشتی ارائه 
خواهد کرد. استاندار مازندران یادآور شد: کشوری که درآمد ندارد و وزیرش تحریم می شود 

باید در شرایط خاص و بحرانی تصمیم مناسب بگیرد.
وی تکمیل پروژه های نیمه تمام را اولویت اصلی بیان کرد و تکمیل این پروژه ها از 
خواسته های اساسی است. حسین زادگان درباره مسائل پسماند استان گفت: پسماند 
معضل دیرینه استان به شمار می رود و برای حل آن در چند نقطه زباله سوز و کارخانه 
کمپوست در دست اجرا است. استاندار مازندران به طرح تنفس جنگل اشاره کرد و گفت: 

این طرح توسط مجلس مصوب شده است و باید به آن توجه کرد .

رئیس کمیسیون اجتماعی شورای شهر اصفهان:

اصفهان به عنوان الگوی شهردوستدار
 سالمند معرفی می شود

 رئیس کمیسیون اجتماعی شورای شهر اصفهان گفت: نخستین جلسه تخصصی 
کارگروه شورای سالمندی با مراسم افتتاحیه دو روزه شهر دوستدار سالمند در اصفهان 

برگزار شد.
کوروش محمدی با اشاره برگزاری نخستین جلسه تخصصی کارگروه شورای سالمندی با 
مراسم افتتاحیه دو روزه شهر دوستدار سالمند در اصفهان اظهار داشت: اعضای کارگروه 
شورای سالمندی استان اصفهان به همراه دبیر شورای سالمندی کشور و مشاور ارشد 
بین المللی دفتر آسیا-اقیانوسیه سازمان ملل متحد، »ناظر بین المللی طرح بررسی شهر 

دوستدار سالمند« را در اصفهان معرفی کردند.  
وی با اشاره به اینکه طرح شهر دوستدار سالمند با اجرا دانشگاه هنر اصفهان و کارگره 
ویژه در حال انجام است، ابراز داشت: امروز طرح مذکور با حضور نمایندگان شورای شهر، 
شهردار شهر اصفهان و مدیرکل بهزیستی و نماینده سازمان ملل متحد ارائه شد و یک ناظر 
بین المللی از طرف دفتر صندوق جمعیت سازمان ملل متحد برای اجرای این پروژه در 
اصفهان معرفی شد و قرار شد این ناظر به عنوان رابط بین جامعه جهانی و اصفهان تجارب 
بین طرفین را منتقل کند. رئیس کمیسیون اجتماعی شورای شهر با استناد به گفته های 
خانم جودان، مشاور ارشد بین المللی دفتر آسیا-اقیانوسیه سازمان ملل متحد، تصریح 
کرد: طرح شهر دوستدار سالمند در اصفهان به عنوان الگوی پیشرفت در شهر دوستدار 
سالمند معرفی شد و پس از اعلام نتایج می توان از الگوی اصفهان در شهر دوستدار سالمند 
در تمام جهان بهره جست. وی افزود: کمیسیون اجتماعی شورای شهر اصفهان درصدد 
است تا با ایجاد فضای مستقل و مناسب برای دبیرخانه شهر دوستدار سالمند اقدام کند که 
پیشنهاد آن به معاونت اجتماعی سازمان فرهنگی، اجتماعی ورزشی شهرداری اصفهان 
ارائه شد. محمدی با بیان اینکه به دنبال ایجاد فضای مستقل شهر دوستدار سالمند در 
یکی از اماکن مناسب شهرداری هستیم گفت: در حال حاضر منطقه خاصی را در نظر 

نداریم و در حال بررسی مکان مناسب برای این منظور هستیم.

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم:

152 زندانی جرایم غیرعمد به همت ستاد 
دیه در قم آزاد شدند

مدیر نمایندگی ستاد دیه استان قم گفت: 152 زندانی جرایم غیرعمد که میزان بدهی 
این زندانیان 45 میلیارد ریال بوده است، به همت این ستاد آزاد شدند.

رضا مرادی پور افزود: از این تعداد 147 تن مرد و پنج تن زن می باشند که 2 تن به دلیل 
دیه تصادف، 2 نفر به دلیل دیه حوادث کارگاهی، سه نفر بدهکار مالی، 22 نفر مهریه و 23 

نفر زندانی نفقه بودند.
وی اضافه کرد: با برگزاری جلسه های صلح و سازش 20 میلیارد ریال از طریق گذشت 

شاکی ها و 250 میلیون ریال نیز با آورده خانواده های زندانیان تامین شد.
قرض الحسنه  وام  پرداخت  و  خیران  کمک  با  نیز  مبلغ  مابقی  وی،  گفته  به 
پرداخت شده است. مرادی پور خاطرنشان کرد: سال گذشته 297 زندانی جرایم غیرعمد 
با بدهی 160 میلیارد ریال، در این استان آزاد شدند که 83 تَن بدهکار مهریه، 33 تن 
بدهکار نفقه، 171 بدهکاران مالی، هفت تَن به دلیل حوادث رانندگی، 2 تَن حوادث 
کارگاهی و یک تن ایراد صدمه بدنی غیرعمد بودند. وی ادامه داد: 16 میلیارد ریال از سوی 
شاکیان تخفیف داده شد، 16 میلیارد و 700 میلیون ریال با کمک خیران و پرداخت وام 

قرض الحسنه و هشت میلیارد ریال نیز توسط خانواده های زندانیان تامین شده است.
به گفته وی، 10 تن از زندانیان آزادشده در سال گذشته خانم و 287 تن مرد بودند.

مدیر نمایندگی ستاد دیه قم تصریح کرد: بر اساس شیوه نامه ستاد دیه، افرادی که سوابق 
کیفری نداشته و بدهی کمتری داشته باشند، در اولویت آزادی می باشند.

وی افزود: کارشناسان ستاد دیه، برای زندانیان جرایم غیرعمد پرونده تشکیل می دهند 
و پس از تحقیقات درباره وضعیت مالی مددجو، ستاد با دعوت از شکات، تخفیف هایی از 
طلبکاران می گیرد و مقداری نیز کمک خیران را جذب می نماید. ستاد دیه استان قم با 
شماره حساب های بانک ملی 0201231618009، بانک ملت 1822288724 و بانک 
تجارت  بانک   5859837002576623 کارت های  شماره   ،1530085593 تجارت 
دریافت  آماده   37722666 تماس  شماره  و  ملی  بانک   6037997560000888 و 

کمک های خداپسندانه مردم قم برای آزادی زندانیان جرایم غیرعمد است.
 

رییس بسیج سازندگی استان البرز خبرداد

اختصاص 2۰ میلیارد تومان برای خدمات 
محرومیت زدایی در البرز 

 رییس بسیج سازندگی استان البرز گفت که بسیج سازندگی سپاه امام حسن مجتبی 
)ع(  با مشارکت کمیته امداد امام خمینی )ره(  بنا دارد تا پایان سال جاری 20 میلیارد تومان 

خدمات محرومیت زدایی در استان ارائه دهد.
سرهنگ پاسدار علی ترکاشوند افزود: این خدمات به منظور عمق بخشی داخلی، 
مردمداری ،  محرومیت زدایی و کمک به دولت برای رفع محرومیت در مناطق کمتر توسعه 
یافته و کمتر برخوردار استان انجام می شود. وی اظهار داشت:  از این میزان مبلغ، 10 
میلیارد تومان توسط قرارگاه محرومیت زدایی بسیج و 10 میلیارد تومان بر اساس تفاهم 
نامه ای که با کمیته امداد امام )ره( منعقد شده، تامین می شود. ترکاشوند گفت: این 
خدمات در زمینه پروژه های عمرانی شامل ساخت منازل محرومان، جهیزیه نوعروسان بی 
سرپرست و بدسرپرست، توزیع سبد معیشتی، لوازم التحریر، البسه و پوشاک ارایه می شود.

برگزاری 1۰ نمایشگاه و بازارچه اقتصاد مقاومتی
وی به برنامه های هفته بسیج اشاره کرد و افزود: یکی از این برنامه ها برگزاری نمایشگاه ها 
و بازارچه های اقتصاد مقاومتی است که در نواحی 10 گانه سپاه استان البرز برگزار می 
شود. رییس بسیج سازندگی استان البرز اضافه کرد: همچنین یک نمایشگاه و بازارچه نیز 
روز جمعه آینده در مصلای نماز جمعه کرج راه اندازی و در حاشیه آن نیز مشاوره شغلی 

برای افرادی که خواهان استفاده از تجارب الگوهای موفق هستند، ارایه می شود.
وی گفت: همچنین جمعه آینده در مصلای نماز جمعه میز خدمت با حضور دستگاه 
های مختلف اجرایی برگزار می شود. ترکاشوند افزود:  اعزام چهار گروه جهادی به مناطق 
محروم درون و برون استانی از دیگر این برنامه هاست به طوریکه یک گروه به منطقه زلزله 
زده آذربایجان شرقی و مابقی گروه ها در درون استان ارایه خدمات دارند. وی اضافه 
کرد: خدمات این گروه های جهادی در زمینه های پزشکی، دامپزشکی، روانپزشکی، زنان 

و زایمان و مشاوره است.

رئیس دادگستری هرمزگان:
ورود دستگاه قضایی هرمزگان به نظارت بر قیمت ها

رئیس کل دادگستری هرمزگان گفت: دستگاه قضایی با جدیت به نظارت بر قیمت ها 
ورود می کند و اجازه سواستفاده به سودجویان نخواهیم داد.

علی صالحی بیان داشت: پیرو مطالبه به حق مقام معظم رهبری و تأکیدات ریاست 
قوه قضائیه مبنی بر لزوم نظارت مسئولین بر بازار و جلوگیری از افزایش بی رویه قیمت 
ها، دستگاه قضایی استان هرمزگان با هماهنگی تعزیرات حکومتی و دیگر دستگاه های 
مسؤول، رصد و کنترل بازار عرضه مایحتاج عمومی، کالاهای اساسی و خدمات را در دستور 

کار ویژه خود قرار داده است.
و  لازم  تمهیدات  اتخاذ  با  کرد:  خاطرنشان  هرمزگان  استان  قضایی  شورای  رئیس 
هماهنگی های به عمل آمده، گشت های ویژه بازرسی، تعزیرات حکومتی و دیگر متولیان 

نظارت بر بازار فعال شده و در حال نظارت  بر قیمت ها هستند.

در گفت و گو با یک کارشناس مسائل اجتماعی  مطرح شد

تخریب اموال عمومی مغایر با قانون شهروندی و شریعت است

اجتماعی

///////////////////////سوتیتر
آمریکا به صراحت اعتراف می کند که در یک دوره زمانی افرادی 

را آموزش داده پس به طور قطع این اعتراض مردمی نیست
//////////////////////////
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وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه اجرای پروژه 170 هزار واحدی برای فرهنگیان یک اقدام بزرگی است و همه دستگاه ها باید 
نقش خود را در اجرای این پروژه ایفا کنند، اظهار داشت: این پروژه ظرف سه سال تکمیل می شود تا فرهنگیان مالک واحد 

مسکونی خود شوند و از این مزیت برخوردار باشند.
محمد اسلامی دیروز در مراسم امضای تفاهم نامه بین وزارت راه و شهرسازی و آموزش و پرورش برای ساخت 170 هزار واحد 
مسکونی ویژه فرهنگیان گفت: به دنبال این هستیم که صنعت خانه سازی در کشور را پایه گذاری کنیم و امیدواریم این نهضت 
ادامه پیدا کند. وی ادامه داد: با وزارت آموزش و پرورش جلسات متعدد برای اجرای پروژه 170 هزار واحدی برگزار کردیم و با 
ایمان و اراده ای که آقای حاجی میرزایی دارد و ضرورتی که در جامعه حس می شود تا فرهنگیان به عنوان قشر محترم صاحب 
خانه شوند نسبت به اجرای این پروژه اقدام کردیم. وی با بیان اینکه اجرای پروژه 170 هزار واحدی برای فرهنگیان یک 
اقدام بزرگی است و همه دستگاه ها باید نقش خود را در اجرای این پروژه ایفا کنند، اظهار داشت: این پروژه ظرف سه سال 
تکمیل می شود تا فرهنگیان مالک واحد مسکونی خود شوند و از این مزیت برخوردار باشند. وزیر راه و شهرسازی با اشاره به 
فرهنگیانی که اخیرا در سایت مسکن ملی ثبت نام کردند گفت: قرار بر این است که طی دو هفته وزارت آموزش پرورش اسامی 
را به وزارت راه و شهرسازی تحویل دهد تا توزیع جغرافیایی منطبق بر درخواست هایی که در سایت ثبت نام شده، صورت 

بگیرد. اسلامی تاکید کرد ما به دنبال این هستیم که الگوی شهرک های فرهنگیان را در کشور تکرار کنیم.
وی با تاکید بر اینکه از تعاونی های مسکنی که نقصی نداشته باشند در این پروژه استفاده می کنیم، گفت: تعاونی های مسکن 
فرهنگیان می توانند وارد این پروژه شوند. وزیر آموزش و پرورش با اشاره به این موضوع که 170 هزار واحد فرهنگیان وارد 400 
هزار واحد مسکن ملی می شود یا خیر، گفت: اگر شهرهایی که در 400 هزار واحد ثبت نام انجام شده باشند دارای ظرفیت 

باشد، وارد این پروژه خواهند شد وگرنه به سقف این پروژه اضافه می کنیم.
اسلامی تاکید کرد: ثبت نام در 10 استان به خوبی انجام شده است و در 10 شهر به دنبال ایجاد ظرفیت های جدید هستیم.

وی تاکید کرد: تمام فرهنگیان باید واجد شرایط ثبت نام در مسکن ملی باشند.

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با بیان اینکه اجرای طرح تاب )تعاون، اشتغال و بازار( در کشور نیازمند تخصیص 
اعتبارات بودجه است بر ضرورت حمایت و تسهیل گری هرچه بیشتر از تعاونی ها در سال رونق تولید تاکید کرد.

محمد جعفر کبیری اظهار کرد: کمک به توسعه بخش تعاون و حمایت جدی تر از تعاونی ها در سال رونق تولید را مورد تاکید 
قرار داد و گفت: در این راستا نیازمند کاهش بروکراسی های اداری و تسهیل گری در حوزه تعاون هستیم.

وی با اشاره به اختصاص مبلغ هزار میلیارد تومان برای کمک به افزایش سرمایه بانک توسعه تعاون، گفت: با مساعدت 
مجلس در بودجه امسال 1000 میلیارد تومان به منظور افزایش سرمایه بانک درنظر گرفته شده است. معتقدیم منابع 
سرمایه ای مقدمه شروع هر فعالیت و کسب و کاری است و از این جهت بانک توسعه تعاون به عنوان یک بانک توسعه ای نیازمند 

اتکا به ظرفیت سرمایه ای خود است.
کبیری افزود: با وجود آنکه اعتبار هزار میلیارد تومانی از سوی سازمان برنامه و بودجه ابلاغ شده ولی هنوز به اجرا در نیامده 

که در صورت تخصیص موجب توسعه بخش تعاون و افزایش توان تسهیلات دهی به تعاونگران خواهد شد.
معاون امور تعاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی درباره تاسیس بانک تعاون در کشور گفت: اتاق تعاون ایران پیشنهادی به 
منظور تاسیس بانک تعاونی سهام عام مطرح کرده که پیگیر آن هستیم. برخی تعاونی های اعتباری در گذشته به دلیل عدم 
نظارت و سوء مدیریت مشکلاتی را به وجود آوردند که معتقدیم باید اعتماد از دست رفته نسبت به این تعاونی ها برگردد تا 

نگاهها به تشکیل بانک و تعاونی های اعتباری تغییر یابد.
وی همچنین درباره اجرای طرح تاب )تعاون، اشتغال و بازار( اظهار کرد: هدف طرح تاب تثبیت 1.7 میلیون شغل در بخش 
تعاون و کمک به توسعه و بهره وری تعاونی های دانش بنیان با رویکرد حمایت از تعاونی های اشتغالزا و تولیدات بازار محور 
است. این طرح برای اجرا نیازمند اعتبار از محل تبصره 18 بودجه 98 است ولی به دلیل محدودیتهایی که فعلا شامل حال 
بودجه دولت شده اجرای طرح به مشکل خورده است با این حال ما منتظر پاسخ مثبت سازمان برنامه و بودجه هستیم و در 

این راستا طرح خود را به تفکیک استانها ارائه کرده ایم.

وزیر راه و شهرسازی:

شهرک های فرهنگیان در کشور تکرار می شوند
معاون وزیر تعاون تاکید کرد

نگاه به تعاونی های اعتباری باید تغییر کند

 تصمیم سران سه  قوه برای اصلاح یارانه بنزین، تنها راهکار موجود در این زمینه نبود. 
پیش از این، مراکز و گروه های مختلفی، روش های خود را پیشنهاد داده بودند و مزایا و 

معایب راهکارهای پیشنهادی را به صورت علمی بررسی کرده بودند.
مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، یکی از مراکزی است که در اسفندماه 
سال گذشته، در طرحی به نام »اصلاح نظام یارانه بنزین« راهکارهای موجود را مورد 
بررسی قرار داده بود. طرحی که بخش هایی از آن در روزهای اخیر، تحت عنوان »هدف 
اصلاح قیمت بنزین« در خبرگزاری های مختلف منتشر شده است. ایرناپلاس پیشنهاد 
این مرکز را با طرح سهمیه بندی و افزایش قیمت که از جمعه آغاز شده، مقایسه کرده و 

مزایا و معایب طرح فعلی را بر اساس مطالعه این مرکز، بررسی کرده است.
تفاوت در نحوه سهمیه بندی

در طرح پیشنهادی مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، اصلاح نظام 
قیمت گذاری با لحاظ سهمیه به افراد در نظر گرفته شده بود. به این صورت که به هر 
فرد ایرانی، مقداری بنزین به عنوان سهمیه ماهانه اختصاص داده می شد. این سهمیه 

ماهانه، 20 لیتر به ازای هر فرد، در نظر گرفته شده بود.
مهم ترین تفاوت طرحی که در حال حاضر اجرایی شده با طرح مرکز بررسی های 
استراتژیک ریاست جمهوری در این است که سهمیه نه به افراد، بلکه به خودروها 
تخصیص داده شده و میزان آن نیز با توجه به نوع خودرو، متفاوت است. کمترین سهمیه 
در نظر گرفته شده، مربوط به خودروهای سواری شخصی و 60 لیتر در ماه و بیشترین 

سهمیه مربوط به آمبولانس و 500 لیتر در ماه است.
مقایسه عایدی خانوارها در دو طرح بنزینی

قیمت گذاری در طرح مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، نه به صورت 
سطح قیمت، بلکه به صورت فرمول قیمت در نظر گرفته شده بود. در این فرمول، قیمت 

پایه یا سهمیه ای، 20 درصد فوب خلیج فارس و قیمت آزاد، 80 درصد فوب خلیج فارس 
تعیین شده بود.

افراد در صورت مصرف، سهمیه خود را به قیمت پایه خریداری می کردند و در صورت 
عدم مصرف، می توانستند آن را به قیمت آزاد بفروشند. در نظر گرفته شده بود که مصرف 
مازاد بر سهمیه نیز به قیمت آزاد قابل خریداری باشد. در طرح فعلی، قیمت ها به صورت 
سطح قیمت، تعیین شده اند. قیمت هر لیتر بنزین سهمیه ای، 1500 تومان و قیمت 
هر لیتر بنزین آزاد، 3000 تومان است. کنترل مصرف یا استفاده نکردن از بنزین در 
این طرح، عایدی برای افراد ندارد. در مقابل، به ازای منابع به دست آمده از این اصلاح 
قیمتی، دولت ماهانه یارانه ای به خانوارها پرداخت می کند. این یارانه با توجه به بُعد 
خانوار، تخصیص پیدا می کند و از 55 هزار تومان برای یک خانوار تک نفره تا 205 هزار 

تومان برای خانوارهای پنج نفر به بالا، متغیر است.
نتایج و اهداف افزایش قیمت بنزین چیست؟

نتایج طرح مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، بر کاهش قاچاق، کمک 
به مدیریت مؤثرتر تحریم ها، توزیع عادلانه یارانه و بهبود وضع دهک های پایین درآمدی، 
اصلاح الگوی مصرف بنزین در کشور، افزایش عایدی دولت و ایجاد منابع مالی برای 

اصلاحات ساختاری و اثرات جانبی مثبت، تمرکز دارد.
در طرح فعلی نیز، اصلاح نظام یارانه ها در ایران و کمک های معیشتی، از جمله اهداف 
تعیین شده هستند. بر اساس محاسبات مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، 
که بر اساس سطح قیمت و حجم مصرف در آبان 1397 انجام شده، میزان یارانه روزانه به 

بنزین 396 میلیارد تومان است.
تورم کدام طرح بیشتر است؟

درباره آثار تورمی طرحی که در حال حاضر در حال اجراست، اظهارنظرهای متفاوتی 

وجود دارد. دولت می گوید این طرح، بار هزینه ای ندارد. بانک مرکزی می گوید تورم 
ناشی از افزایش قیمت بنزین، چهار واحد درصد خواهد بود.

در طرح مرکز پژوهش های استراتژیک ریاست جمهوری، که سهمیه بنزین برای هر فرد 
و قیمت آن بر اساس ضریبی از فوب خلیج فارس در نظر گرفته شده بود، تورم هر دهک 
نیز محاسبه شده بود. بر این اساس، تورم هر دهک، کمتر از دو درصد به دست آمده و 

مقدار آن از 1.29 درصد برای دهک اول تا 1.86 درصد برای دهک دهم متغیر است.
دو نکته ای که دولت باید در اصلاح یارانه بنزین در نظر بگیرد

مرکزبررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، روش های اصلاح یارانه  انرژی را در دو 
گروه قیمتی و غیرقیمتی قرار داده و درباره مزایا و معایب هر کدام، نکاتی را مطرح کرده 
است. سهمیه به خودرو، سهمیه به خودرو-خانوار و سهمیه به افراد، سه روش غیرقیمتی 

هستند که فعلا روش سهمیه به خودرو در حال اجراست.
دو نکته مهم درباره روش های غیرقیمتی یا سهمیه ای وجود دارد. اگر پس از افزایش 
ایجاد  ثابت در نظر گرفته شود، موجب  برای سال ها  بنزین  مقطعی قیمت، قیمت 
ناپایداری در اصلاح نظام قیمتی می شود. دیگر اینکه، طرح سهمیه ای، یک نوع توزیع 
یارانه است و باید دقت شود هدف مورد اصابت یارانه دقیقاً چه گروهی از جامعه خواهد 

بود.
معایب و مزایای طرح فعلی چیست؟

بنابر گزارش مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، معایب طرح تخصیص 
سهمیه به خودرو، تعیین قیمت و نظام توزیع انحصاری بنزین توسط دولت، تأثیر مثبت 
اندک در بودجه، وابستگی طرح به جمعیت جامعه و تعداد خودروها، عدم توانایی کنترل 

و کاهش قاچاق در بلندمدت و نظام توزیع ناعادلانه و به نفع قشر ثروتمند جامعه است.
با این حال در طرح فعلی، با توجه به اینکه از ابتدا تصمیم گرفته شد دولت از منابع 
آزاد شده استفاده نکند و این منابع، به جای لحاظ شدن در بودجه دولت، به 18 میلیون 
خانوار در دهک های میانی و پایین اختصاص پیدا کند، تأثیر اندک در بودجه، از معایب 

طرح فعلی، خارج می شود، زیرا از اساس، جزو اهداف طرح فعلی نبوده است.
توانایی کنترل و کاهش قاچاق نیز از جمله مواردی است که در صورت افزایش متناوب 
قیمت با یک فرمول مشخص، قابل انجام خواهد بود. موضوع دیگر، ناعادلانه بودن است 
که با توجه به اعلام دولت برای اختصاص سهمیه به یک خودروی خانوارهایی که بیش از 
یک خودرو دارند، تا حدی از میان خواهد رفت. اما همچنان در رابطه با افرادی که خودرو 

ندارند و مصرف کننده مستقیم بنزین محسوب نمی شوند، این ایراد باقی است.
در مطالعه مرکز بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، مزایای طرح تخصیص 
سهمیه به خودرو که مشابه آن  برای اصلاح نظام یارانه ای، در کشور آغاز شده، بررسی 
شده است. این موارد شامل جلوگیری از کاهش یک باره یارانه و عدم وارد آمدن شوک به 
خانوارها و بنگاه ها، عدم وابستگی به سطح درآمد مردم و وابستگی ناچیز به قیمت دلار و 
قیمت جهانی حامل های انرژی است. علاوه بر این، نداشتن آثار تورمی، کنترل قاچاق 
در کوتاه مدت، امکان تسری به سایر حامل های انرژی و آسان بودن اجرا، از سایر مزایای 

این طرح هستند.
چرا جامعه در برابر افزایش قیمت، مقاومت می کند؟

از  بررسی های استراتژیک ریاست جمهوری، استفاده  به عقیده کارشناسان مرکز 
سهمیه بندی در مقابل راهکار قیمت، راه حلی برای کاهش بار هزینه اضافی ناشی 
از افزایش قیمت بنزین بر دوش مصرف کنندگان و همچنین سپری برای جلوگیری 
از آسیب های ناشی از نوسان قیمت است. این پژوهش همچنین یکی از دلایل ایجاد 
مقاومت اجتماعی و در نتیجه، افزایش هزینه سیاسی اصلاح قیمتی را شوک آور بودن 

تغییر یا دشواری ایجاد تغییر در رفتار مصرفی جامعه می داند.

چرا جامعه در برابر افزایش قیمت، مقاومت می کند؟

مزایا و معایب طرح بنزینی سران قوا

بر اساس اعلام مرکز آمار نرخ تورم نقطه ای آبان ٩8 به 27 درصد 
رسید که به این معناست که خانوارها به طور میانگین 2٧ درصد 
بیشتر از آبان ٩٧ برای خرید مجموعه کالاها و خدمات یکسان 
هزینه کرده اند. به گزارش  مرکز آمار ایران، نرخ تورم ماهانه آبان 
1٣٩8 به 1,6 درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه 

قبل 0.1 واحد درصد کاهش داشته است.
کاهش نرخ تورم نقطه ای خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم نقطه ای، درصد تغییر عدد شاخص قیمت، 
نسبت به ماه مشابه سال قبل می باشد. نرخ تورم نقطه ای در آبان 
ماه 1٣٩8 به عدد 2٧,0 درصد رسیده است؛ یعنی خانوارهای 
کشور به طور میانگین 2٧.0 درصد بیشتر از آبان 1٣٩٧ برای خرید 

یک  »مجموعه کالاها و خدمات یکسان« هزینه کرده¬اند.
نرخ تورم نقطه ای آبان ماه 1٣٩8 در مقایسه با ماه قبل 1,٣ واحد 
عمده  گروه های  نقطه ای  تورم  نرخ  است.   یافته  کاهش  درصد 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیر خوراکی و 
خدمات« به ترتیب 28,8 و 26.2 درصد بوده و نرخ تورم نقطه ای هر 

دو گروه عمده در مقایسه با ماه قبل کاهش داشته است.
این در حالی است که نرخ تورم نقطه ای برای خانوارهای شهری 
درصد  واحد  قبل ٣,1  ماه  به  نسبت  که  می باشد  درصد   2٧,0
کاهش داشته است.  هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 
2٧,٣ درصد بوده که نسبت به ماه قبل 1,2 واحد درصد کاهش 

داشته است.

کاهش نرخ تورم ماهانه خانوارهای کشور
قیمت،  شاخص  عدد  تغییر  درصد  ماهانه،  تورم  نرخ  از  منظور 
نسبت به ماه قبل می باشد. نرخ تورم ماهانه آبان 1٣٩8 به 1,6 
درصد رسیده که در مقایسه با همین اطلاع در ماه قبل، 0.1 واحد 
عمده  گروه های  برای  ماهانه  تورم  است.  داشته  کاهش  درصد 
»خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« و »کالاهای غیر خوراکی 
و خدمات« به ترتیب 1.4 درصد و 1.٧ درصد بوده است. این در 
حالی است که نرخ تورم ماهانه برای خانوارهای شهری 1,5 درصد 
می باشد که نسبت به ماه قبل 0.4 واحد درصد کاهش داشته 
است. هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 1.8 درصد 

بوده که نسبت به ماه قبل 1.0 واحد درصد افزایش داشته است.
کاهش نرخ تورم سالانه خانوارهای کشور

منظور از نرخ تورم سالانه، درصد تغییر میانگین اعداد شاخص 
قیمت در یک سال منتهی به ماه جاری، نسبت به دوره مشابه قبل 
از آن می باشد. نرخ تورم سالانه آبان ماه 1٣٩8 برای خانوارهای 
کشور به 41,1 درصد رسیده که نسبت به همین اطلاع در ماه قبل، 

0,٩ واحد درصد کاهش نشان می دهد.
این در حالی است که نرخ تورم سالانه برای خانوارهای شهری 
درصد  واحد  قبل 1,0  ماه  به  نسبت  که  می باشد  درصد   40,٣
کاهش داشته است.  هم چنین این نرخ برای خانوارهای روستایی 
45,1 درصد بوده که نسبت به ماه قبل 1,2 واحد درصد کاهش 

داشته است.

تغییرات قیمت ها در ماه جاری
در گروه عمده »خوراکی ها، آشامیدنی ها و دخانیات« بیشترین 
به گروه »سبزیجات«  مربوط  قبل  ماه  به  افزایش قیمت نسبت 
)گوجه -فرنگی، پیاز، فلفل دلمه ¬ای( و گروه   »لبنیات و تخم 
مرغ« )تخم مرغ ماشینی( می باشد. در گروه عمده »کالاهای غیر 
خوراکی و خدمات« گروه »حمل ونقل شخصی« )بنزین، انواع 
اتومبیل سواری( بیشترین افزایش قیمت را نسبت به ماه قبل 
گروه  کاهو(،  و  )کرفس  گروه »سبزیجات«  داشته اند. هم چنین 
»میوه و خشکبار« )پرتقال، لیموشیرین و پسته(، گروه »گوشت 
قرمز، سفید و فرآورده آنها« )گوشت گوسفند و گوشت گاو( و گروه 

»ادویه و خوراکی های طبقه بندی نشده در جای دیگر« )رب گوجه 
فرنگی( نسبت به ماه قبل، کاهش قیمت داشته است. در گروه 
عمده »کالاهای غیر خوراکی و خدمات« گروه »تفریح و فرهنگ« 
)تجهیزات رایانه ای، تلویزیون خارجی و تولید داخل و دستگاه تلفن 

همراه( نسبت به ماه قبل، کاهش قیمت داشته است.
درصد تغییرات شاخص قیمت در دهک های هزینه ای 

کل کشور در ماه جاری
دامنه تغییرات نرخ تورم سالانه در آبان ماه 1٣٩8 برای دهک های 
مختلف هزینه ای از 40,٧ درصد برای دهک اول تا 42.٧ درصد 

برای دهک دهم است.

مرکز آمار اعلام کرد

تورم آبان 41.1 درصد شد

 »آلبرت بغزیان«، استاد دانشگاه در گفتگو باایرنا، ضمن اشاره به طرح افزایش نرخ 
سوخت، یادآور شد که برای دستیابی به اهداف این طرح، مسوولان باید با تمام توان بر 

قیمت ها نظارت کرده و مانع از افزایش نرخ ها شوند.
طرح واقعی سازی نرخ سوخت با اهدافی همچون کاهش مصرف سوخت، مقابله با 
قاچاق بنزین و کاهش یارانه های پنهان این بخش، آغاز شد. در همین ارتباط، »آلبرت 
بغزیان« اقتصاددان و استاد دانشگاه معتقد است که باید با ارایه بسته های سیاستی 
در کنار واقعی سازی نرخ بنزین، تلاش داشت تا از اثرات منفی این طرح کاست و بر 

پیامدهای مثبت آن افزود.
طرح واقعی سازی نرخ سوخت، نیازمند بسته های حمایتی

این استاد دانشگاه، در مصاحبه با ایرنا، ضمن اشاره به طرح مذکور، گفت: »افزایش 
قیمت، فقط یک بسته تک سیاستی نیست و باید سیاست هایی را همراه و در کنار خود 
داشته باشد. برخی از این سیاست های پیشنهادی همراه را خود رییس جمهوری مورد 
اشاره قرار داده اند، اما چه بهتر بود که در زمان اعلام افزایش نرخ بنزین، به سیاست های 
همراه هم نیز بیشتر اشاره می شد«. بغزیان افزود: »نکته مهم آن است که نباید فقط به 
تبدیل یارانه های پنهان بخش سوخت به یارانه های آشکار، اکتفا کرد، بلکه باید بخشی از 

یارانه ها برای حمایت بخش حمل و نقل و به ویژه حمل و نقل عمومی اختصاص یابد«.
این اقتصاددان در ادامه ضمن اشاره به افزایش تمایل مردم به استفاده از حمل و نقل 
عمومی، اینطور ادامه داد: »می توان با استفاده از منابع مالی صرفه جویی شده از این 
طریق، ناوگان حمل و نقل درون شهری را تجهیز کرد«. بغزیان توصیه کرد که »باید اولین 
سیاست آن باشد که اثرات افزایش قیمت بنزین در بخش حمل و نقل عمومی که اولین 
تاثیرپذیری را از اجرای این سیاست دارد، جبران شود. بهتر است که بخشی از منابع 

مالی برای تجهیز بیشتر ناوگان اتوبوس ها و قطار درون شهری صرف شود. بدین ترتیب 
با صرفه جویی در یارانه های بنزین، می توان در بخش حمل و نقل عمومی سرمایه گذاری  

کرد تا به کاهش مصرف سوخت، کمک بیشتری شود«.
نظارت بیشتر، لازمه اجرای طرح افزایش نرخ سوخت

آلبرت بغزیان، ضمن اشاره به احتمال افزایش نرخ برخی کالاها ناشی از اجرای این 
طرح، گفت: »تردیدی نیست که ما شاهد میزانی از افزایش بهای کرایه ها خواهیم بود، زیرا 
بخشی از هزینه های بخش حمل و نقل، مربوط به نرخ سوخت است. هرچند اگر قیمت 
گازوییل افزایش پیدا نکند، می توان مانع از افزایش ناگهانی هزینه ها شد«. وی همچنین 
افزود »با توجه به اینکه پس از اجرای این طرح، تقاضا از حمل و نقل شخصی، به سمت 
حمل و نقل عمومی خواهد رفت، دولت باید نظارت خود را بر روی نرخ ها در این بخش 
متمرکز کند. نظارت بر کرایه وسایل نقلیه گازوییل سوز و بنزین سوز، لازمه همراه شدن 
مردم با طرح افزایش قیمت سوخت است. گروهی که در حال استفاده از بنزین و گازوییل 
برای حمل و نقل کالا هستند، ممکن است بخواهند هزینه های حمل و نقل را به صورتی 
نامتعارف افزایش دهند که مسوولان دولتی باید با نظارت دقیق مانع از این اقدام شوند. 
منطقی نیست اگر 50 درصد قیمت سوخت بالا رود، قیمت کالاها هم بخواهد 50 درصد 
افزایش پیدا کند«. این اقتصاددان، به نقش شهروندان بر ممانعت از افزایش قیمت ها 
اشاره و اضافه کرد: »شهروندان  باید بر روی افزایش قیمت ها نظارت کنند و هرگونه 
افزایش قیمتی را به دستگاه های نظارتی اطلاع داده و مسوولان نظارتی نیز در اسرع وقت 

نسبت به گزارش های دریافتی واکنش نشان دهند و با افزایش قیمت برخورد کنند«.
بغزیان به بحث درباره نقش اصناف برای مقابله با افزایش قیمت ها پرداخت و گفت: 
»مسوولان برای ممانعت از افزایش قیمت ها، بایستی به رایزنی با مدیران اصناف بپردازند. 

مسوولان وزارت اقتصاد و صنعت، معدن و تجارت، باید با اصناف رایزنی کنند، در غیر 
این صورت ممکن است برخی سودجویی ها صورت بگیرد و ما شاهد افزایش نامتعارف 
قیمت ها به بهانه افزایش نرخ بنزین شویم. همیشه فرصت طلبانی هستند که تلاش 
می کنند تا از آشفتگی ها استفاده کرده و سود خود را ببرند. برخورد با این موارد، وظیفه 
بخش نظارتی است. نظارت نیز باید ادامه دار باشد و نباید اجازه داد که بعد از یکماه، 
قیمت ها افزایش پیدا کنند. در غیر این صورت، صرفه جویی رخ نخواهد داد و عملا میزان 

مصرف قبلی در سوخت، اتفاق خواهد افتاد«.
وی در پایان یادآور شد: »زمانی که نرخ سوخت افزایش پیدا می کند، باید به سیاست های 
افزایش کارایی بخش حمل و نقل و بهره وری بیشتر در مصرف سوخت نیز پرداخت. باید 
تولید خودروهای کم مصرف را در دستور کار قرار داد تا بتوان میزان مصرف سوخت را 
کنترل کرد. همچنین شرایط فعلی ترافیک نیز باعث افزایش  مصرف سوخت خواهد شد 
و باید برای آن تدبیری اندیشیده شود. در غیر این صورت ممکن است منافع پیش بینی 

شده برای این طرح به حد کافی محقق نگردد«.

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد

افزایش نرخ سوخت، نیازمند بسته سیاستی است

یک کارشناس خواستار شد

جلوگیری از افت شدید قدرت خرید کارگران
یک کارشناس روابط کار تشکیل سازمان های قوی کارگری به منظور پیگیری مطالبات 
کارگران را خواستار شد و گفت: برای جلوگیری از افت شدید قدرت خرید کارگران باید 

حمایت های جدی و کمک های معیشتی درنظر گرفته شود.
بازار  در  اساسی  مشکل  چند  حاضر  حال  در  کرد:  اظهار  اسماعیلی  حاج  حمید 
کار کشور موجب شده تا کارگران بیش از گروههای دیگر دچار آسیب شوند. یکی از 
مشکلات این است که هنوز کارگران به عنوان یکی از گروههای مهم جامعه پذیرفته 
نشده اند و اعتنای جدی به مشمولان قانون کار در سیاستگذاری ها و برنامه ریزی های 

حمایتی دیده نمی شود.
وی ادامه داد: بر اساس  آخرین آمارهای سازمان تامین اجتماعی نزدیک به 14 میلیون 
نفر از نیروهای کار کشور که لیست آنها به صورت رسمی به تامین اجتماعی ارسال 
می شود مشمول قانون کارند که در مقابل مستخدمین کشوری و لشگری سه برابرند و 
نشان می دهد که دولت باید در برنامه ریزی ها و حمایتهایی که در جهت معیشت و رفاه 
حال آحاد جامعه دنبال می کند توجه جدی تری به این قشر از جامعه و مشمولان  قانون 

کار داشته باشد.
تاسیس تشکل ها و سازمان های قوی و مستقل کارگری 

حاج اسماعیلی در عین حال فقدان تشکل های قوی کارگری را یکی دیگر از مشکلات 
جامعه کارگری عنوان کرد و گفت: متاسفانه کارگران فاقد تشکلها و نهادهای سازمانی 
قوی هستند و مادامی که این مساله در کشور ساماندهی نشود پیگیری حقوق کارگران و 

مطالباتشان با مشکل مواجه خواهد شد.
به گفته این کارشناس روابط کار سازمانهای کارگری مستقل، مقتدر، دموکراتیک 
و استاندارد در کشور باید شکل گیرد تا پوشش لازم برای حمایت از حقوق کارگران در 
قالب رایزنی با دولت و کارفرمایان به وجود آید و مشکلات عدیده نظیر از دست رفتن 
شغل کارگران و حقوق آنها را شاهد نباشیم. وی گفت: هم اکنون در شرایطی قرار داریم 
که بخشی از مشکلات ناشی از تحریم ها گریبانگیر گروه های ضعیف و متوسط به پایین 
جامعه شده است لذا دولت باید برای جلوگیری از افت شدید قدرت خرید آنها کمکهای 
معیشتی و حمایتهای جدی را ببیند در غیر این صورت با کوچکترین تغییراتی در کشور 

دچار آسیبهای جدی شده و معیشتشان به خطر می افتد.
صیانت و حمایت از کارگاه های سنتی و خصوصی 

این کارشناس روابط کار در پایان حمایت از کارگاههای خرد و کوچک را مورد تاکید 
قرار داد و گفت: در سالی که به نام رونق تولید نامگذاری شده باید حمایت از کارگران به 
عنوان بدنه تولید کشور و بنگاههای کوچک تولیدی را در دستور کار قرار بدهیم و نباید 
تنها از کارگاههایی حمایت کنیم که در اختیار مطلق دولت است؛ بلکه کارگاههای بخش 
خصوصی هم باید صیانت شوند و اجازه ندهیم کارگاههایی که به شکل سنتی و قدیمی 

از گذشته دور در کشور فعالیت دارند دچار فروپاشی شوند و کارگرانشان آسیب ببینند.

در بخش صنایع معدنی در نیمه 98 انجام شد؛

بهره برداری از سرمایه گذاری
 بیش از12۰۰میلیارد ریالی 

براساس آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، معدن وتجارت در نیمه نخست امسال 
از هفت طرح در بخش صنایع معدنی با سرمایه گذاری بیش از 22 هزار و 200.1 میلیارد 

ریال بهره برداری شد که چهار طرح ایجادی و سه طرح توسعه ای بودند.
براساس جداول آماری وزارتخانه مزبور در بخش صنایع معدنی ایجادی برای چهار 
طرح بیش از 13 هزار و 280.4 میلیارد ریال سرمایه گذاری شد و در نیمه نخست امسال 
به بهره برداری رسید و بر ای سه طرح توسعه ای نیز افزون بر هشت هزار و 919.7 

میلیارد ریال صرف شد و مورد بهره برداری قرار گرفت.
همچنین مجموع اشتغال ایجاد شده برای طرح های ایجادی و توسعه ای یکهزار و 
779 نفر بوده که در بخش ایجادی برای چهار طرح  اشتغال یکهزار و 23 نفر و در بخش 

توسعه ای 756 نفر شاغل شدند.
وزارت صنعت در بخش صنایع معدنی ایجادی که در نیمه نخست امسال به بهره 
برداری رسیده اند به ترتیب از فولاد بوتیای ایرانیان ) استان کرمان ( با بیش از پنج هزار و 
329.2 میلیارد ریال و اشتغال 198 نفر در زمینه استخراج کانه های فلزی، صنایع شیشه 
آذر مینا جام ) خراسان رضوی ( با افزون بر پنج هزار و 192.6 میلیارد ریال سرمایه گذاری 
و اشتغال 523 نفر در سایر محصولات کانی غیر فلزی ، صنایع معدنی فرآوری مس امید 
سبزواران در جنوب کرمان با صرف یکهزار و 513.5 میلیارد ریال با اشتغال 162 نفر در 
ساخت فلزات اساسی و فولاد پارس هفت تپه ) استان خوزستان ( با افزون بر یکهزار و 
245.1 میلیارد ریال و اشتغال 140 نفر در زمینه ساخت فلزات اساسی نام برده است. 
علاوه براین برپایه اطلاعات جداول وزارت تخانه یاد شده در بخش طرح های توسعه ای 
از آلومینای ایران ) استان خراسان شمالی ( با بیش از پنج هزار و 873.2 میلیارد ریال 
به منظور اشتغال 197 نفر برای ساخت فلزات اساسی، فولاد سیرجان ایرانیان ) استان 
کرمان( با افزون بر دو هزار و 59.6 میلیارد ریال و اشتغال 329 نفر در استخراج کانه های 
فلزی و فولاد گستر حداد کچو اصفهان با صرف افزون بر 986.9 میلیارد ریال به منظور 

اشتغال 230 نفر در زمینه ساخت فلزات اساسی صرف شده است.
امسال انتظار می رود ظرفیت فولاد سازی کشور در بخش صنایع معدنی حداقل به 40 

میلیون تن برسد و میزان تولید هم 26 تا 28 میلیون تن شمش فولاد براورد شده است.
براساس سند چشم انداز 1404 ظرفیت فولاد سازی کشور به رقم 55 میلیون تن 
خواهد رسید و پیش بینی می شود حدود 40 درصد این رقم برای صادرات تخصیص 
یابد. آمارهای موجود نشان می دهد که جمهوری اسلامی اکنون در جایگاه دهمین 
فولاد ساز جهان قرار گرفته و تا سال 1404 دستیابی به جایگاه هفتمین فولاد ساز مورد 

انتظار است.
 

رئیس کانون نهادهای سرمایه گذاری:

سهامداران تا زمان مشخص شدن ابعاد 
طرح بنزین رفتار هیجانی نکنند

 رئیس کانون نهادهای سرمایه گذاری با اشاره به ناشناخته بودن ابعاد طرح اصلاح 
قیمت بنزین، گفت: سهامداران برای جلوگیری از ضرر و زیان، از انجام حرکت های 

هیجانی در بازار سرمایه خودداری کنند.
سعید اسلامی بیدگلی  با اشاره به اجرای طرح اصلاح قیمت سوخت که با افزایش 
قیمت بنزین از سوی دولت کلید خورده است، گفت: به نظر می رسد که ابعاد اجرای 
طرح اصلاح قیمت سوخت، برای بسیاری از اقشار حتی دولتمردان ناشناخته است و 
وزیر نفت به عنوان متولی سوخت اعلام کرده که قرار است تمهیداتی برای بخش های 
مختلف مصرف کننده بنزین در نظر گرفته شود؛ در حالی که چند روز از اجرای طرح 

می گذرد و هنوز ابعاد این طرح برای دولت هم روشن نیست. 
رئیس کانون نهادهای سرمایه گذاری افزود: در چنین شرایطی سهامداران هم باید از 
رفتارهای هیجانی در بازار بپرهیزند تا دچار ضرر و زیان نشوند؛ به نظر می رسد که این 
چنین طرح هایی، اثرات زیادی دارد و هر رفتاری ممکن است به ضرر و زیان منجر شود؛ 
اگر زیان کلی در بازار سهام وجود داشته باشد، قطعا برای همه سهامداران است و بهتر 
است که خود سهامداران هم از رفتارهای هیجانی پرهیز کرده و برای انجام هر اقدامی 

صبر کنند تا اثرات اقتصادی طرح مشخص شود.
بازار در حال  آینده وضعیت شاخص خاطرنشان کرد: تب و تاب  وی در خصوص 
حاضر فروکش کرده و تمامی بازارها طی ماههای گذشته، با رشد مواجه بوده اند که بر 
این اساس، پیش بینی می شد که بازار به آرامش نسبی برسد و معاملات خود را با آرامش 
بیشتری پیش ببرد؛ اما همچنان فرصت های خوبی برای سرمایه گذاری در بازار سرمایه 
فراهم است. اسلامی بیدگلی پیش بینی کرد تا تک سهم ها در ماه های آینده، در بازار 
سرمایه از رونق برخوردار باشند. وی ادامه داد: به هر حال پدیده اجتماعی اخیر ، بر 
شرکتهای بورسی و مجموعه اقتصاد ایران و بازار سرمایه اثر خواهد داشت؛ اما پیش از 
آن، پیش بینی کلی بازار این بود که بازارها از آرامش نسبی برخوردار بوده و تک سهم ها 
نیز تا پایان سال پیشرو باشند.  اسلامی بیدگلی در خصوص نوسانات اخیر نرخ ارز بر بازار 
سرمایه نیز گفت: نوسان نرخ ارز، اثرات کوتاه مدت بر بازار داشته است؛ اما به هر حال 

این اثرات فروکش خواهد کرد و نمی توان گفت که سایه سنگینی بر بازار داشته باشد.
نیز  سرمایه  بازار  بر  آن  اثر  و  گذشته  روزهای  طی  اینترنت  قطعی  به  اشاره  با  وی 
خاطرنشان کرد: به هر حال هر پدیده اجتماعی اگر به طول انجامد، ریسک های خاص 
خود را بر سرمایه گذاری خواهد داشت؛ این در شرایطی است که بخش عمده ای از 
کسب و کارهای مبتنی بر اینترنت، با قطعی این سرویس مهم دچار مخاطره شده اند؛ به 
خصوص اینکه بخش عمده ای از سرورهای ما در خارج از کشور است و قطعی اینترنت 
به آنها آسیب وارد خواهد آورد. اسلامی بیدگلی گفت: باید برای بازار سرمایه فکری کرد 
تا در چنین مواردی، منافع سهامداران تامین باشد و ریسک مدیریت شود؛ یعنی همان 

ابزارهایی که اکنون وجود ندارند.

بانک مرکزی:
 بانک ها سریعتر شعب آسیب دیده را راه اندازی کنند

 بانک مرکزی در بخشنامه ای از بانک ها خواست هرچه سریعتر نسبت به راه اندازی 
شعب آسیب دیده اقدام کنند.

به گزارش روز شنبه بانک مرکزی، در پی تخریب تعداد زیادی از شعب و خودپردازهای 
بانک ها توسط اغتشاشگران، بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران در بخشنامه ای از 
همه بانک ها درخواست کرد برای تداوم خدمت رسانی به مردم، هرچه سریعتر نسبت به 

راه اندازی شعب و خودپردازهای بانک ها در نقاط مختلف کشور اقدام کنند.
تاکنون آماری از طرف نهادهای رسمی درباره شمار شعب بانک های آسیب دیده 
منتشر نشده است. پیش از این بانک ها از مشتریان خود خواسته بودند تا برای انجام 

عملیات های بانکی به شعب همجوار بانک های آسیب دیده مراجعه کنند.
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احسان محمدی *

پرسپولیس قهرمان، خاطره شد؟

 این افعی سرخ دیگر ترسناک نیست. دندان نیش ندارد. دیگر راحت می شود حتی 
توی آشیانه اش سرک کشید، لازم نیست برای حمله کردن به او سنگ داشت، کافی است 
دستت را دراز کنی و گلویش را فشار بدهی! دیگر کسی از پرسپولیس نمی ترسد. حتی 

نفت  مسجدسلیمان هم می تواند بیاید در ورزشگاه آزادی آن را شکست بدهد.
نفت مسجد سلیمان با مهدی تارتار به تیم محترمی تبدیل شده است. اگر فقط تک 
گل علیرضا علیزاده مهاجم نفت را دیده اید و گمان می کنید که آنها به صورت اتفاقی 
روی یک ضربه ایستگاهی گل زده اند اشتباه می کنید. در این بازی مهاجمان نفت در 
چند نوبت با علیرضا بیرانوند تک به تک شدند و با بی دقتی توپ ها را هدر دادند. آنها 

حداقل سزاوار زدن یک گل بودند.
تیمی که به دلیل مشکلات مالی چند بار تا مرز انصراف از لیگ رفته و وزارت نفت 
پیروزی  یک  گرفت.  جشن  آزادی  ورزشگاه  در  حالا  نمی کند  قبول  را  مسئولیتش 
خیره کننده که بازیکنان این تیم می توانند تا سالها از آن به عنوان یکی از افتخارات 

باشگاه یاد کنند. شکست دادن قهرمان سه ساله لیگ ایران در خانه.
پرسپولیس سه بار به تیر زد. مهدی ترابی در موقعیت تک به تک، مهدی عبدی مهاجم 
جوان هم دو بار از درون هجده قدم تیر دروازه را لرزاند، یک بار با سر و یک بار با ضربه روی 
پا در آخرین ثانیه بازی. آنها اگر به جای سه بار، سی بار هم توپ را به تیر می زدند هیچ 
فایده ای نداشت. کسی به تیر زدن امتیاز نمی دهد. آنها باید توپ را به تور بزنند. چیزی 

که با یا بدون جونیور انگار فراموشش کرده اند.
سوشا مکانی دروازه بان نفت مسجدسلیمان اما ستاره بازی بود. او که در نزد هواداران 
فوتبال ایران با گاف ها، شلوار باب اسفنجی و هیاهوهای بسیار و کم فایده شهره بود، با 
یک نمایش بی نقص و البته شانسی که او را بغل کرده بود یک بار دیگر خود را به سطح 
اول فوتبال ایران تحمیل کرد تا حتی موقعیت کالدرون را به خطر بیندازند. گرچه انصاری 
فرد مدیرعامل باشگاه پرسپولیس گفت که هنوز زمان حرف زدن در مورد رفتن کالدرون 

نرسیده است.
مقابل  آنها  است.  بوده  شکست ناپذیر  مدعیان  تمام  مقابل  مسجدسلیمان  نفت 
تراکتور)0-0(، استقلال )1-1(، سپاهان )0-0(، شهر خودرو )1-1( و حتی فولاد)0-0( 
سر خم نکردند و حالا پرسپولیس را در خانه شکست دادند. این نتایج می تواند اتفاقی 

باشد؟
مهدی تارتار انگار بیش از هر نتیجه ای شیفته مساوی است اما تیم هایش معمولًا 
دست به دفاع مطلق نمی زنند. حتی اگر بازیکنان پرسپولیس از داوری گله کنند یا در 
مورد تردیدهای مکرر در مورد برگزار شدن یا نشدن بازی حرف بزنند. آنها راه دروازه را گم 
کرده اند. حتی وقتی هاقبک ها موقعیت هم می سازند، کسی آن جلو نیست تا توپ ها را 
گل کند. تیمی با این درجه از کیفیت آیا سزاوار قهرمانی است؟ احتمالًا هواداران این تیم 
در ورزشگاه یخ زده آزادی هم به این مساله فکر کردند و چشم امیدشان به جام حذفی 

است.
پرسپولیس بعد از این شکست احتمالًا در صورت لغزش نساجی، شاهد بالانشینی 
استقلال بعد از هزار روز خواهد بود و این آغاز نزول تیمی است که این روزها فقط به 
خاطرات گذشته اش دل خوش است، آنها خوب بازی نمی کنند و شانس هم رو برگردانده 
است. یک معجزه شاید بتواند خون را به رگ های تیمی برگرداند که تا هفته یازدهم، چهار 

بار شکست خورده است.

درخشان: 

پرسپولیس تاکتیک ندارد
 سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: پرسپولیس برخلاف فصول گذشته به 

هیچ عنوان خلاقیت تاکتیکی ندارد و شاید در برخی از دیدارها تاکتیک ندارد.
»حمید درخشان« در مورد شکست پرسپولیس مقابل نفت مسجد سلیمان، افزود: 
سرخ پوشان روان بازی نمی کنند و متاسفانه بازیکنان در پست های تخصصی خود مورد 
استفاده قرار نمی گیرند و این 2  موضوع به مشکل بزرگ تیم تبدیل شده است. یکی 
دیگر از مشکلات پرسپولیس جابه جایی زیاد در ترکیب تیم است و تمام حریفان به خوبی 

دست پرسپولیس را خوانده اند.
وی ادامه داد: متاسفانه پرسپولیس در این فصل خلاقیت تاکتیکی در زمین ندارد و 

تقریبا در اکثر دیدارها بدون تاکتیک وارد زمین می شود.
سرمربی اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: در زمان سرمربیگری برانکو این مربی 
هیچگاه به حواشی ورود نمی کرد و همیشه به بهترین شکل حاشیه ها را مدیریت می کرد، 
اما متاسفانه کالدرون خودش حاشیه ساز است و با وجود تغییرات مدیریتی نه تنها 
وضعیت بهتر نشد بلکه شرایط بدتر هم شده است. وی تصریح کرد: پرسپولیس نفرات 
بسیار خوبی دارد و با کمی مدیریت می توان امسال هم مقام قهرمانی لیگ را بدست 
آورد. کاپیتان اسبق تیم فوتبال پرسپولیس گفت: مدیران ما هر سال پول های زیادی را به 
مربیان خارجی ناموفق می پردازند در حالی که می توانند با استفاده از توان مربیان ایرانی 
با دانش نتایج بسیار بهتری را کسب کنند. درخشان در پاسخ به این سئوال که بهترین 
بازیکن دیدار پرسپولیس و نفت مسجد سلیمان چه کسی بود اظهار داشت: »سوشا 
مکانی« بی تردید بهترین بازیکن زمین بود و در پیروزی تیم خود نقش اصلی را ایفا کرد. 

خوشحالم که در این فصل شاهد درخشش شاگرد سابقم هستم.

  محرمی:

 نگرش پرسپولیس باید عوض شود
 پیشکسوت پرسپولیس گفت: پرسپولیس اگر می خواهد مدعی قهرمانی در لیگ 
نوزدهم باشد باید نگرش تازه ای در تاکتیک های خود به وجود آورد وگرنه در پایان فصل 

دستش از جام کوتاه خواهد ماند.
»مجتبی محرمی« اظهار داشت: پرسپولیس در روزی به نفت مسجد سلیمان باخت 
که شایسته شکست در این بازی خانگی نبود. وی افزود: سرخ پوشان در نیمه نخست 
بازی با نفت مسجد سلیمان نتوانست بازی خوبی را به اجرا بگذارد اما در نیمه دوم 
حملات زیادی را بر روی دروازه حریف تدارک دید که نتوانست از آنها بهره لازم را ببرد. 
پیشکسوت پرسپولیس خاطرنشان کرد: خط دفاعی پرسپولیس در این بازی ناهماهنگ 
بود و چند فرصت را در اختیار نفت مسجد سلیمان قرار داد تا صاحب موقعیت شود. 
محرمی تصریح کرد: خط هافبک پرسپولیس در این بازی عملکرد خوبی نداشت و 
فاصله زیادی با خط دفاعی داشت و این فاصله باعث شد تا فضای پشت مدافعان این تیم 
خالی بماند. وی تاکید کرد: اینکه پرسپولیس در 11 هفته 4 شکست در کارنامه اش ثبت 
می شود اتفاق خوبی نیست و در این چند فصل اخیر چنین آماری سابقه نداشته است.

بازیکن اسبق پرسپولیس در پایان گفت: پرسپولیس اگر می خواهد مدعی قهرمانی در 
لیگ نوزدهم باشد باید نگرش تازه ای در تاکتیک های خود به وجود آورد وگرنه در پایان 

فصل دستش از جام کوتاه خواهد ماند.

نامجو مطلق:

 استقلال برای آسیا بازیکن می خواهد
 پیشکسوت استقلال گفت: استقلال اگرچه شرایط خوبی در حال حاضر دارد اما برای 

حضوری پر قدرت در لیگ قهرمانان آسیا به چند بازیکن نیاز دارد.
»مجید نامجو مطلق« اظهار داشت: استقلال پس از روند خوبی که در بازی های اخیر 
خود در لیگ برتر داشته، باید به مصاف نساجی مازندران برود  و به طور حتم رویارویی با 
این تیم در ورزشگاه شهید وطنی قائمشهر کار آسانی نخواهد بود. وی افزود: اینکه لیگ 
در بهترین روزهای فوتبالی استقلال تعطیل شد،  می تواند به ضرر آنها تمام شود اما به 
طور حتم استراماچونی برنامه های خاصی برای آماده نگه داشتن تیمش داشته است. 
پیشکسوت استقلال خاطرنشان کرد: آنطور که من شنیده ام مشکلات مالی استقلال 
برطرف شده و این تیم با شرایط روحی روانی خوب به مصاف نساجی مازندران خواهد 
رفت. نامجو مطلق تصریح کرد: نساجی تیم خوب، دونده و با انگیزه ای است که اگرچه 
نتایج خوبی کسب نکرده اما فوتبال را زیبا بازی می کند و دنبال ضد فوتبال نیست. وی 
تاکید کرد: استقلال اگرچه شرایط خوبی در حال حاضر دارد اما برای حضوری پر قدرت 
در لیگ قهرمانان آسیا به چند بازیکن نیاز دارد. بازیکن اسبق استقلال در پایان گفت: 
استقلال نباید کوچک ترین اشتباهی را در مازندران انجام دهد چرا که حریف در خانه 

انگیزه های زیادی دارد.

رئیس هیات مدیره باشگاه سوهان محمد سیمای قم:

تیم فوتسال محمد سیما برای قهرمانی سال 
آینده برنامه  دارد

رئیس هیات مدیره باشگاه سوهان محمد سیمای قم، با بیان اینکه برای قهرمانی 
درسال آینده برنامه  داریم، گفت: از حالا برای فصل آینده برنامه ریزی و ان شاءالله چند 

بازیکن خوب را به تیم اضافه خواهیم کرد.
محمد زمردی جمعه شب، پس از دیدار تیمش مقابل اهورای بهبهان در سالن 2 
هزار نفری ورزشگاه شهید جعفر حیدریان در گفت وگو با خبرنگاران افزود: با ورود آقای 
علیرضا وفایی به ترکیب تیم در بازی های اخیر امیدوار شدیم. وی با اشاره به در دستور 
کار قرار گرفتن برنامه ریزی های بهتر برای بازی های آتی خاطرنشان کرد: ان شاءالله 
سال آینده در لیگ برتر کشور، برای قهرمانی برنامه داریم.   رئیس هیات مدیره باشگاه 
سوهان محمد سیمای قم با اشاره به پیروزی سوهان محمد سیما در مقابل اهورای 
بهبهان اظهار کرد: این پیروزی را به کادر فنی، بازیکنان و هواداران تبریک می گویم. تیم 
فوتسال سوهان محمدسیمای قم در هفته هجدهم رقابت های لیگ برتر فوتسال کشور، 
جمعه شب در برابر تیم اَهورای بهبهان )استان خوزستان( با حساب 3  بر 1 در سالن 2 

هزار نفری ورزشگاه شهید جعفرحیدریان قم به پیروزی دست یافت. 

رئیس سابق سازمان تربیت بدنی می گوید فدراسیون فوتبال بخاطر باخت تیم ملی 
برابر عراق و بحرین و به خاطر توهین به سرود ملی و حواشی ویلموتس، علاوه بر بازی، 

پول، شرافت، و عراق ملی را باخته است.
سید مصطفی هاشمی طبا درگفت وگویی ، درباره ناکامی های تیم ملی فوتبال ایران در 
برابر بحرین و عراق و آنچه که مدیریت پراشتباه مسئولان فدراسیون فوتبال خواند گفت: 
عملکرد تیم ملی ناامیدکننده است. در بازی با بحرین و عراق چندین مسئله را با هم 
باختیم. در این دو دیدار، عرقِ ملی را باختیم. وقتی در بحرین و اردن، سرود ملی ایران 
نواخته شد، بازیکنان ما برخلاف عراقی ها سرود کشورشان را بسیار ضعیف خواندند. 
نحوه خواندن آن ها به شکلی بود که گویا دهان شان را به زور باز و بسته می کردند و بسیار 

بی انگیزه بودند.
 می توانستیم زمین را ترک کنیم

وی به اهانت هواداران به سرود ملی ایران یادآور شد: بازیکنان ما در برابر اهانت 
هواداران به سرود ملی کشورشان، تماشاگر بودند و هیچ کاری نکردند. ما می توانستیم 
زمین را ترک کنیم. ما اکنون بازی را باختیم اما حداقل شرافت مان را نمی باختیم. باید 
می گفتیم تا زمانی که به سرود کشورمان احترام نگذارند، بازی نخواهیم کرد تا ساکت 

شوند.
این دو دیدار کاملا  در  ما  تاکید کرد: حیثیت  بدنی  تربیت  رئیس اسبق سازمان 
خدشه دار شد و سرپرست و بازیکنان اقدامی نکردند. این موضوع به مسئله سرپرستی 

باز می گردد.
پول، بازی و شرافت مان را باختیم

هاشمی طبا به حواشی ایجاد شده توسط مارک ویلموتس برای پرداخت مطالباتش 
قبل از بازی با عراق پرداخت و گفت: مربی ای که بگوید پول بدهید تا بیایم، موفق 
نمی شود. نمی خواستیم پول او را بخوریم. می توانست چند هفته یا ماه بعد پولش را 
بگیرد. اوچند روز قبل از بازی مهم با عراق گفت تا پولم را ندهید نمی آیم اما ما با التماس 
و فراهم کردن پول او را به ایران آوردیم. او سالانه بیش از یک میلیون دلار می گیرد اما برای 

کارش تعهد ندارد. ما پول، شرافت  و بازی را باختیم و بد بازی کردیم.
 تیم ملی آماده بازی و فداکاری نبود

رئیس سابق سازمان تربیت بدنی خاطرنشان کرد: در برابر عراق تیم ملی آماده بازی و 
فداکاری برای کشورش نبود. ما در ترکیب تیم ملی اشتباه کردیم. ویلموتس چه مقدار 
این تیم را می شناسد؟ او نیازمند مدیریت است. وی با اشاره به دوران مربیگری بلاژویچ 
در تیم ملی ایران اشاره کرد و گفت: وقتی با عراق بازی داشتیم، صفایی فراهانی و 
بلاژویچ به دفترم آمدند و ما تهمیداتی را اندیشیدیم و با ترکیب بلاژویچ در عراق، به این 
تیم دو گل زدیم و روی اشتباه خودمان یک گل خوردیم. ما باید یک ترکیب مناسب را به 

کار می بردیم. تیم ملی این توان را دارد که عراق را در کشورش هم شکست دهد.
کاش فقط شکست خورده بودیم

هاشمی طبا تاکید کرد: در دو مسابقه ملی، خیلی چیزها را از دست دادیم. کاش 
فقط شکست خورده بودیم. بعد از شکست، فدراسیون فوتبال عذرخواهی می کند، 
ویلموتس به ایران نمی آید و پولمان را هم از دست دادیم. در این شرایط که مشکل ارزی 
و ریالی داریم چرا باید پول را به مربی خارجی بدهیم که دلسوز نیست؟ چرا یک مربی 
ایرانی را انتخاب نکردند؟ مگر تیم ملی فوتبال ساحلی با مربی ایرانی قهرمان جهان 

)مسابقات بین قاره ای( نشد؟ وضعیت ناامید کننده است.

رئیس اسبق سازمان تربیت بدنی درباره اینکه فدراسیون فوتبال در صورت بازی 
نکردن در برابر عراق و بحرین به علت اهانت به سرود ملی، متضرر می شد، گفت: ما باید 
وظیفه خودمان را انجام دهیم. نباید به مقدسات ملی ما اهانت شود. مگر به خاطر دفاع 
از حیثیت کشورمان ببازیم، چه اتفاقی می افتد؟ مگر برد در یک بازی این قدر اهمیت 
دارد؟ فوقش بازی را می باختیم. وقتی برخورد منطقی داشته باشیم، مجبور می شوند 

به ما احترام بگذارند.
 برخی مسائل درک و احساس انسان از ملیت است

وی ادامه داد: برخی مسائل درک و احساس انسان از ملیت است. با این مسائل که 
رودربایستی نداریم. وقتی به ما اهانت می کنند، باید جوابش را هم بگیرند. از طرفی ما 
می دانستیم که در بازی با بحرین احتمال این اتفاقات وجود دارد. هیچ عکس العملی 

در برابر اهانت آن ها نداشتیم و فقط لبخند زدیم.
این قدر  برخورد شود.  این ماجرا  و مسئولان  با خاطیان  باید  هاشمی طبا گفت: 

بی تفاوتی از مقامات بالادستی در برابر مسئله ملی بعید است.
 صعود به جام جهانی در برابر شرف ملی بی ارزش است

او به جریمه مالی بحرین به خاطر اهانت به ایران اشاره کرد و افزود: مثلا 20 هزار 
فرانک مبلغی برای بحرین نیست. باید خودمان با آن ها برخورد می کردیم تا جرات 
این کار را نداشته باشند. حتی در امان، پایتخت اردن هم باید به مسئول برگزای بازی 
می گفتیم که تا اتمام اهانت به سرود کشورمان، بازی نمی کنیم. شرف ملی ما در برابر 
اینکه احیانا به جام جهانی برویم، ارزش بسیار بالاتری دارد. نسبت به این مسئله واقعا 
گلایه دارم. رئیس سابق سازمان تربیت بدنی در پاسخ به این سوال که آیا مسئولان ارشد 
می توانند در برابر نتایج تیم ملی و مدیریت نادرست، از مسئولان فدراسیون فوتبال پاسخ 
بخواهند گفت: چرا نمی توانند؟ باید وزیر از تاج و فدراسیون توضیح بخواهد. با کسی 

شوخی نداریم. در برابر این قبیل مسائل نباید مماشات کرد.
اگر در وزارت بودم، حضور بازیکن و مربی خارجی را ممنوع می کردم

هاشمی طبا اظهار کرد: اگر من در وزارت ورزش بودم، با شرایطی که داریم، عقد 
قرارداد با مربیان و بازیکنان خارجی را ممنوع می کردم. نباید برای پرداخت حقوق 
خارجی ها کاسه چه کنم، چه کنم دست بگیریم. مگر بازیکن و مربی خارجی چه 
اشکالی دارد. لیگ کشتی با 14 کشتی گیر خارجی برگزار می شود که برای انجام 4 
مسابقه چند هزار دلار خواهند گرفت. مگر تخم دو زرده کرده اند؟ آن ها فقط برای دلال 

ها سودآور هستند.
او تاکید کرد: به نظرم روند ما خوب نیست چراکه آدم ها احساسات خود را نسبت به 

مسائل مختلف از دست داده اند.

با انتقاد شدید از انفعال مسوولان فدراسیون فوتبال در اتفاقات اخیر تیم ملی

هاشمی طبا: بازی، پول، شرافت و عرق ملی را باختیم

سرمربی سابق تیم فوتبال استقلال گفت: مربی تیم ملی باید پای کار باشد و اگر این 
همه برایش هزینه می کنیم، از او جواب بگیریم.

پرویز مظلومی در گفت وگویی در خصوص سقوط فوتبال ایران در رنکینگ جهانی 
فوتبال و همچنین 2 شکست تیم ملی مقابل بحرین و عراق صحبت های زیر را انجام 

داد:
 رنکینگ را قبول ندارم!

وی در بخش ابتدایی صحبت هایش اظهار داشت: حقیقتاً چیزی با نام رنکینگ 
را که هر چند وقت یکبار منتشر می شود قبول ندارم، نمی دانم این رده بندی بر چه 
اساسی است، ولی ما در این چند وقت بازی تدارکاتی خوبی نداشتیم که بخواهند از 
روی نتایج آن جایگاه تعیین کند. در این مدت فقط یک بازی با کره انجام دادیم و در 

فیفادی ها چندان پررنگ ظاهر نشدیم.
همان زمان که اول آسیا بودیم هم رده بندی را قبول نداشتم

وی افزود: در جام ملت ها که خوب نتیجه نگرفتیم و در جام جهانی هم به دور دوم 
صعود نکردیم، بنابراین همان زمان هم که می گفتند تیم ملی اول آسیا است، متعجب 
می شدم و این رنکینگ را هم قبول نداشتم، البته الان با توجه به دو باخت پیاپی تیم 
ملی شاید چنین رده بندی درست باشد، ولی پیش از این، این رنکینگ زیاد منطقی 

نداشت. 
قطر که قهرمان آسیا شد باید تیم اول آسیا باشد

سرمربی سابق تیم ملی )ب( خاطرنشان کرد: وقتی در صدر رنکینگ آسیا بودیم، 
تیم ملی ما نه قهرمانی داشت و نه نتیجه خوبی گرفته بود. زمانی که قطر قهرمان آسیا 
شد، در واقع این تیم باید بر بام آسیا می ایستاد، ولی باز هم در رنکینگی که اعلام 
می کردند چنین مسائلی لحاظ نمی شد، به خاطر این است که می گویم رنکینگ را 

قبول ندارم. 
 امکانات زمان ما با امکانات امروز قابل قیاس نیست

مظلومی با اشاره به دلایل شکست تیم ملی مقابل بحرین و قطر گفت: امکاناتی 
که امروز در اختیار تیم ملی است، با امکانات زمان ما اصلًا قابل قیاس نیست، یادم 
می آید یک دهه پیش با مرحوم منصور پورحیدری برای بازی با نوف باخور ازبکستان 
می خواستیم به این کشور سفر کنیم، ولی نیمی از روز را در فرودگاه معطل ماندیم. 

بازیکنان شرایط خوبی برای استراحت نداشتند و یادم می آید نتیجه را در آنجا با 
شکست چهار بر یک واگذار کردیم، اما شرایط امروز را با آن روزها قیاس کنید. 

 چند سال است در آسیا مقامی کسب نکردیم؟
مظلومی ادامه داد: زمین های تمرینی متعدد، امکانات خوب، لژیونرهای زیاد و پرواز 
اختصاصی همه جزو امکانات تیم ملی محسوب می شوند، ولی متأسفانه نتیجه ای 
برای تیم ملی نداشته است. با همین امکانات چندین سال است که مقامی در آسیا 

کسب نکرده ایم؟
 هنوز نمی دانیم سبک فوتبال ما به کدام کشور نزدیک است

سرمربی سابق استقلال با انتقاد از شیوه ای که برای انتخاب مربیان در فوتبال ایران 
در نظر گرفته شده، گفت: مربی قبلی تیم ملی ما پرتغالی بوده و مربی پیش از آن 
هم کروات، اما به یکباره با رفتن کی روش مربی بلژیکی استخدام کردیم. ما حتی 
نمی دانیم با خودمان چند چند هستیم و فوتبال ما به سبک فوتبال کدام کشور نزدیک 
است؟ بر چه اساسی از یک فرد کروات به مربی پرتغالی و سپس بلژیکی رسیده ایم، 

مشخص نیست.
ویلموتس باید پای کار باشد

جذب  برای  یورو  میلیون  رقم 3  فدراسیون  مسئولان  امیدوارم  کرد:  تصریح  وی 
ویلموتس را تکذیب کنند، اما این تیمی که الان ما داریم تیم ملی نیست. ما یک مربی 
می  خواهیم که در ایران باشد و مرتب به کشورش برنگردد. مربی تیم ملی باید پای 
کار باشد و اگر این همه برایش هزینه می کنیم، از او جواب بگیریم. اگر نمی توانیم 
مربی خارجی جذب کنیم، چه اجباری است که از آنها استفاده کنیم. آیا اگر یک مربی 
ایرانی در تیم ملی ما به عنوان سرمربی فعالیت می کرد، از نتایج امروز ویلموتس بدتر 
می گرفتیم؟ نمی دانم این مربی حرف هاشمیان را گوش می دهد یا نه، ولی اینکه سه 
روز قبل از یک مسابقه مهم تمرین تیم ملی شروع شود، مطمئن باشید نتیجه خوبی 

برای ما نخواهد داشت. 
 از سرود خواندن بازیکنان عراق مشخص بود انگیزه آنها بیشتر است

متأسفانه در بازی با عراق، تیم ملی ما ترکیب مناسبی نداشت و دو مهاجم ما حتی 
یک فرصت هم نداشتند. معتقدم ایران به عنوان تیم اول از این گروه صعود می کند، 
اما با این رویه باید نگران مرحله بعد باشیم. قبل از بازی وقتی سرود خواندن بازیکنان 

بازیکنان ما بیشتر  از  آنان برای پیروزی  عراق را می دیدم، متوجه شدم که انگیزه 
است. مطمئن باشید اگر شرایط همین گونه بماند، تیم ملی باز هم می بازد، مگر آنکه 

ویلموتس پای کار باشد.
ویلموتس در ابتدای حضورش ما را امیدوار کرد اما حالا...

وی خاطرنشان کرد: آن اوایل که این سرمربی بلژیکی به ایران آمده بود با همه مربیان 
جلسه می گذاشت و کلی ما را امیدوار کرد، حتی این رفتار او باعث تعریف و تمجید از 
سرمربی تیم ملی شد، ولی نمی دانم چه اتفاقی افتاد که به یکباره ویلموتس غیب شد! 

ظاهراً ویلموتس ما را خوب شناخته است. 
 امیدوارم تعطیلی لیگ به ضرر استقلال نشود

سرمربی سابق استقلال در خصوص شرایط این تیم در رقابت های لیگ برتر گفت: 
استقلال روزهای خوبی داشته و دوشنبه هم یک بازی مهم دارد. فقط امیدوارم خلأ 
ایجاد شده در مسابقات لیگ روی استقلال اثر منفی نگذارد. اگر این تیم خوب پیش 

برود، مطمئن باشید مدعی قهرمانی خواهد بود. 
 استقلال برای حضور در آسیا به یک مهاجم نیاز دارد

وی در پایان در پاسخ به این سؤال که آیا استقلال به بازیکن جدید نیاز دارد یا خیر، 
گفت: استقلال بازی های آسیایی سختی در پیش دارد و شنیده ام باید در پلی آف 
آسیا هم بازی کند. معتقدم برای بازی های آسیایی استقلال نیاز به یک مهاجم دارد و 
مربیان فکر نکنند با زدن چهار پنج گل در بازی های داخلی همه چیز تمام شده است. 

ویلموتس باید پای کار باشد وگرنه باز هم می بازیم

مظلومی: استقلال برای حضور در آسیا مهاجم می خواهد

دبیرکل اسبق کمیته ملی المپیک گفت: ما باید برای المپیک 
که  باشد  رشته هایی  روی  ما  تمرکز  یعنی  کنیم  عمل  گلخانه ای 

می دانیم می توانند در المپیک مدال بگیرند.
 بهرام افشارزاده  ، درباره سهمیه های کسب شده برای المپیک 
2020 توکیو اظهار داشت: کیفیت مهم است نه کمیت، اینکه 
زیاد سهمیه بگیریم اما نتیجه نداشته باشیم خوب نیست، اما اگر 
در رشته هایی مانند وزنه برداری، کشتی آزاد و فرنگی، تکواندو و 
امکان کسب مدال هم وجود دارد،  بگیریم،  دوومیدانی سهمیه 
البته احسان حدادی ورزشکار پرتاب دیسک ایران طبق رکوردی که 

داشته 4-5 متر باید اضافه کند تا بتواند مدال بگیرد. 
وی درباره رشته هایی که شانس کسب مدال در المپیک دارند، 
افزود: جودو که دیدید چطور شد، این رشته در المپیک نمی تواند 
شرکت کند. در وزنه برداری هم دو شانس داشتیم. والیبال هنوز 
سهمیه نگرفته، کار سختی دارد اما فکر می کنم بتواند جواز حضور 

در المپیک را کسب کند. ما نباید دلمان را به سهمیه خوش کنیم، 
باید دنبال کیفیت برویم و روی رشته هایی که می دانیم شانس مدال 
دارند، سرمایه گذاری کنیم، مثل؛ کشتی، شمشیربازی، تکواندو، 
به  را  رشته ها  این  ورزشکاران  می توانیم  تیراندازی.  یا  وزنه برداری 

تورنمنت هایی اعزام کنیم که به تجربیاتشان اضافه شود. 
برای  اینکه  به  اشاره  با  المپیک  ملی  کمیته  اسبق  دبیرکل 
المپیک باید به صورت گلخانه ای عمل کنیم، تصریح کرد: برای 
این رشته هایی که اشاره کردم می توان اردوی فشرده برگزار کرد و 
سرمایه گذاری انجام داد. ما زمان زیادی نداریم، باید روی رشته هایی 

که می دانیم مدال دارند به صورت گلخانه ای برنامه ریزی کنیم. 
 افشارزاده در پاسخ به این سؤال که در برخی از فدراسیون ها مثل 
تیراندازی می بینیم رشته هایی مانند اهداف پروازی به مسابقات 
جهانی و آسیایی اعزام می شوند، هزینه های زیادی روی آنها انجام 
باید  ما  گفت:  نمی شود،  سهمیه  و  مدال  به  منجر  اما  می شود، 

رشته هایی را به مسابقات اعزام کنیم که می دانیم سهمیه می گیرند. 
روی  باید  فدراسیون ها  و  ورزش  وزارت  المپیک،  ملی  کمیته 
رشته هایی سرمایه گذاری کنند که می دانند نتیجه دارد. صالحی 
امیری به عنوان رئیس کمیته شرایط را آماده کرده است،  الان باید 
افرادی خبره بنشینند و نتایج مسابقات و رکوردهای ورودی را آنالیز 
کنند. ما اگر حتی 200 سهمیه هم بگیریم، اما اگر این سهمیه ها به 

مدال نرسد چه فایده ای دارد؟ مردم دنبال نتیجه هستند. 
وی درباره فوتبال و عدم حضور در المپیک در نیم قرن اخیر، یادآور 
شد: روی فوتبال باید نظارت کافی شود تا این رشته سهمیه بگیرد. 
فوتبال به عنوان یک رشته تیمی بهتر از رشته های دیگر می تواند 
نتیجه بگیرد، چون در المپیک، قهرمانان زیاد حضور ندارند و آنها 

بیشتر در رقابت های جهانی شرکت می کنند. 
اینکه  درباره  المپیک  ملی  کمیته  اجرایی  هیأت  سابق  عضو 
بلاتکلیفی فدراسیون ها چقدر می تواند در روند کسب سهمیه و 

مدال در المپیک توکیو مؤثر باشد، خاطرنشان کرد: رشته هایی که 
تأثیرگذار هستند باید زودتر کارشان تمام شود تا فدراسیون ها منسجم 
شده و نتیجه بگیرند، مثل فدراسیون دوومیدانی که می دانم ثبت نام 
از نامزدها شروع شده است. این فدراسیون باید روی حدادی تمرکز 
کند. با توجه به فضای اقتصادی، کمیته باید فعالیت هایی داشته 

باشد که از این بودجه اختصاص  داده شده نتیجه بگیرد. 

۲۰۰ سهمیه بگیریم اما به مدال منجر نشود چه فایده ؟

افشارزاده: در المپیک کیفیت از کمیت مهمتر است

 مراسم بهترین های سال 2019 کاراته دنیا در حاشیه رقابتهای کاراته وان پاریس 
با حضور نماینده سنگین وزن کشورمان به همراه دوکاراته کای دیگر از کشورمان 

برگزارخواهد شد.
سایت رسمی فدراسیون جهانی در گزارشی پیرامون برگزاری مراسم برترین های سال 
2019 موسوم به »گرندوینر« )GRAND WINNERS( نوشت: رقابتهای لیگ جهانی 
کاراته بعد از شش مرحله مسابقات هیجان انگیز، به ایستگاه هفتم و نهایی خود در سال 
2019 رسیده و کاراته کاهایی که عملکرد خوبی در این رقابتها داشتند، به دنبال کسب 
بهترین کاراته کای سال هستند. نفراتی که در حاشیه مسابقات کاراته وان پاریس، )24 

تا 26 ژانویه سال 2020( معرفی خواهند شد. 
در بین نامزدهای دریافت این جایزه در اوزان مختلف سجاد گنج زاده در وزن 84+ 
کیلوگرم  با در اختیار داشتن رنکینگ یک دنیا  بهترین کاراته کای سنگین وزن دنیا 
انتخاب شده است. وی سال 2017 نیز به این عنوان دست پیدا کرده بود.  بهمن 
عسگری در وزن 75- کیلوگرم و ذبیح الله پورشیب در وزن 84- برای کسب عنوان 

بهترین کاراته کای وزن خود باید در مسابقات مادرید بهترین عملکرد را داشته باشد و 
 گنج زاده در وزن 84+ کیلوگرم با تداوم نتایج خوب خود در رقابتهای مختلف با رسیدن 

به نفر یک رنکینگ جهانی، آنقدر با رقبای خود فاصله دارد که از هم اکنون بهترین کاراته 
کای سنگین وزن جهان را باید به نام او نوشت. وی سال 2017 نیز به عنوان بهترین 

سنیگن وزن جهان را کسب کرده بود. 
در وزن 75- کیلوگرم بهمن عسگری قهرمان سال 2018 جهان به سه کاراته کای 
شاخص دیگر رقابت خواهد کرد. »رافائل آقایف« دارنده 5 طلای جهان از آذربایجان، 
» کن نیشیمورا« از ژاپن و »استانیسلاو هورنه« از آلمان رقبایی عسگری در این وزن می 

باشند. 
در وزن 84- کیلوگرم ذبیح الله پورشیب از کشورمان بخت نخست کسب عنوان بهترین 
کاراته است. »آکتاش« از ترکیه و  »روتاریو آراگا«ی ژاپنی رقبای نماینده کشورمان در این 
وزن می باشند. فاصله امتیازات او با دو رقیب، در رنکینگ فدراسیون جهانی تنها 570 

امتیاز است که نتایج رقابتهای مادرید همه چیز سه را مشص خواهد کرد. 
تیم ملی کاراته کشورمان سه شنبه هفته جاری برای حضور در هفتمین و آخرین 

مرحله از رقابتهای کاراته وان در سال 2019 راهی مادرید اسپانیا خواهد شد. 

بنابر اعلام فدراسیون جهانی کاراته؛

گنج زاده بهترین کاراته کا جهان شد

 مدافع سابق تیم ملی فوتبال گفت: فدراسیون امکانات خوبی برای تیم ملی ایجاد کرده و اگر این تیم نتیجه لازم را نگیرد اعتبار 
سرمربی و بازیکنان بیش از همه لطمه می خورد.

مهدی پاشازاده اظهار داشت: گرچه با تساوی عراق و بحرین شانس تیم ملی ایران برای رسیدن به جام جهانی افزایش یافت، اما این 
به منزله اتمام کار نیست. تیم ملی برای صعود از این گروه چاره ای جز پیروزی در هر چهار بازی ندارد و این کار ساده ای نیست. حالا 

که شانس به فوتبال ما رو کرده باید از آن به بهترین شکل ممکن استفاده کنیم.
وی افزود: برای فوتبالی که از تساوی بحرین و عراق خوشحال شود باید تاسف خورد. متاسفانه اتفاقاتی افتاد که حالا شان فوتبال 
پایین آمده که باید آرزوی موفقیت بحرین مقابل عراق را داشته باشیم. امیدوارم اتفاقات این چند وقت برای آنهایی که باید، تجربه خوبی 

شده باشد تا از این چند ماهی که تا مرحله بعدی بازیها زمان باقی است سنگ تمام گذاشته و کاری را ناتمام نگذارند.
مدافع پیشین تیم ملی بیان داشت: این تیم برای کامل شدن خیلی کار دارد و با دو سه روز تمرین کردن قبل از هر بازی نمی توان یک 
تیم ملی قوی و مدعی داشت. ویلموتس مربی خوبی است که می تواند خیلی بیشتر از این برای فوتبال ما مفید باشد. اما او وقت کافی 
برای تیم ملی نمی گذارد.  پاشازاده تاکید کرد: سرمربی تیم ملی حداقل در زمان برگزاری مسابقات باید در ایران باشد و شخصا لیگ 

را رصد کند. نه این که خارج از ایران باشد و اطلاعاتش را از دیگران بگیرد. 
پیشکسوت فوتبال ایران گفت: از حق نگذریم باید گفت فدراسیون تاکنون تدابیر لازم را اندیشیده و امکانات مناسبی را برای تیم ملی 
ایجاد کرده و از اینجا به بعد این کادر فنی و بازیکنان هستند که باید از اعتلای فوتبال ایران و اعتبار خودشان دفاع کنند. اگر این تیم 

نتواند نتیجه لازم را بگیرد اعتبار کادر فنی و بازیکنان بیش از هر فرد دیگری لطمه می خورد.

 ملی پوش سابق کشورمان گفت: خیلی ساده اندیشانه است اگر فکر کنیم عراق و بحرین را راحت در تهران شکست می دهیم، 
این دو تیم حتی در تهران هم حریفان سرسختی هستند.

رحمان رضایی در این خصوص اظهار داشت: معتقدم اگر عراق برنده این بازی می شد به نفع ما بود چون در آن صورت آنها 
دیگر انگیزه لازم را مقابل ما نداشتند و شانس بیشتری برای پیروزی در چهار دیدار پیش رو داشتیم. پس هنوز نمی توان گفت 

خطر از سر تیم ملی کاملا گذشته است. 
وی افزود: تیم ملی ما برای تیم شدن هنوز خیلی کار دارد و فدراسیون در کنار کادر فنی باید از این چند ماهی که فرصت داریم 
نهایت استفاده را ببرد. اگر قرار باشد دو سه روز مانده به بازی بعدی به فکر تیم ملی بیفتیم و با سه جلسه تمرین به بازیها برویم، 

این شانسی که به ما روی کرده را راحت خواهیم سوزاند.
ملی پوش پیشین کشورمان تصریح کرد: ما از کی روش انتقاد می کردیم که پروازی است اما می بینیم ویلموتس از کی روش 
پروازی تر شده. عدم استمرار حضور ویلموتس در ایران باعث شده تا آن ارتباط عاطفی و احساسی بین او و بازیکنان تیم ملی 
بوجود نیاید و همچنین اطلاعاتش هم در خصوص بهترین های لیگ کم باشد. اگر اینطور نبود حتما ویلموتس برنامه های 

بهتری برای استفاده از مهدی ترابی و علی کریمی داشت. ضمن این که حتما فرشید اسماعیلی را هم دعوت می کرد.
رضایی تاکید کرد: خیلی ساده اندیشانه است اگر تصور کنیم به جهت میزبانی در مرحله برگشت حتما عراق و بحرین را 
می بریم. پیروزی بر این دو تیم در تهران اصلا ساده نیست چون آنها می آیند که بازیهای بسته ای ارائه دهند و حداقل امتیاز را 

بگیرند. از دست دادن حتی یک امتیاز در این چهار بازی هم می تواند صعود ما را با مشکل بسیار جدی مواجه نماید.

مهدی پاشازاده:

ویلموتس و بازیکنان تیم ملی باید از اعتبار خودشان دفاع کنند
رحمان رضایی  :

شکست دادن عراق و بحرین درتهران ساده نیست
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در گفت و گو با »جهانبخش محبی نیا« تشریح شد

پشت پرده حملات بنزینی به دولت
بنزین، یک بهانه برای اعتراض بود، پای انتخابات مجلس در میان است

7 سیاسی

چرا بجای صداوسیما از دولت انتقاد می شود

چه نهادی مسئول اطلاع رسانی
 در زمینه بنزین بود؟

 صداوسیما به عنوان رئیس کمیته اطلاع رسانی بنزین انتخاب شده بود اما انتقادها در 
این زمینه به سمت دولت نشانه رفته است. 

منتقدان دولت در روزهای اخیر، شیوه اطلاع رسانی دولت در زمینه سهمیه بندی و 
افزایش قیمت بنزین را مورد انتقاد قرار دادند. این انتقادات در چند دسته قابل بررسی 

است:
1. بخشی از منتقدان به دولت خرده می گیرند که چرا هیچ زمینه سازی مناسبی برای 
این موضوع در میان مردم انجام نداده بود. این انتقاد از این نظر وارد نیست که زمینه سازی 
در این مورد به طور مثال با اقداماتی نظیر ثبتنام مجدد برای کارت سوخت و نیز الزام به 
استفاده از کارت برای سوختگیری انجام شده بود. در عین حال از ابتدای امسال، در 
سخنان مسئولان دولتی، اشاره های صریحی به این موضوع صورت گرفته بود. مثلا به این 

مصاحبه واعظی، رئیس دفتر رئیس جمهور در 28 فروردین امسال دقت کنید:
»رئیس دفتر رئیس جمهور در پاسخ به سوالی درخصوص خبر تصمیم گیری درمورد 
دو نرخی شدن بنزین در جلسه هماهنگی اقتصادی سران قوا، با بیان اینکه این موضوع 
درحال بحث و بررسی است و تصمیمی اتخاذ نشده گفت: قاچاق سوخت و افزایش مصرف 
از جمله موضوعات مهمی است که باید برای آن فکری کرد. دکتر واعظی با بیان اینکه 4 
سال است قیمت سوخت افزایش پیدا نکرده است، گفت: متاسفانه مصرف سوخت در 
کشور بسیار بالاست و به 90 میلیون لیتر در روز رسیده که این رقم در روزهای آخر هفته 
بالای 100 میلیون لیتر است و باید برای مدیریت این مصرف بالا کاری بکنیم. رئیس دفتر 
رئیس جمهور افزود: البته در این رابطه بحث ها به گونه ای است که فشار روی خانواده ها 
نباشد و از طرف دیگر آنچه از این راه حاصل می شود مستقیم صرف بخشی از مردم بشود 

که بیشتر نیازمند هستند.«
2. در این شرایط برخی از منتقدان می گویند چرا مسئولان دولتی حتی در روزهای مانده 
به اجرای طرح، این اقدامات را انکار می کردند و ضمنا چرا تصمیمی این چنینی، به صورت 
ناگهانی در شامگاه پنج شنبه بیان شده است. برای پاسخ به این موضوع بیایید به ابتدای 
امسال و به طور دقیق به دهم اردیبهشت بازگردیم. در آن زمان یک خبرگزاری منتقد دولت 
با اطلاعاتی که از یک مدیر وزارت نفت که پیش از این خبرنگار همین خبرگزاری بود، به 
دست آورده بود، خبری مبنی بر آغاز سهمیه بندی بنزین را منتشر کرد. در آن روزها، دیدیم 
که چه صف های طویلی در جایگاه ها ایجاد شد و به گفته معاون اول رئیس جمهور، مصرف 
بنزین تا 160 میلیون لیتر هم افزایش پیدا کرد و مشخص نبود که اگر دولت نمی توانست 
سوخت را به موقع، به جایگاه ها برساند چه اتفاقی می افتاد. حال با چنین سابقه ای جای 
این سوال وجود دارد که آیا دولت به عنوان مجری مصوبه شورای هماهنگی می توانست به 

صورت شفاف، تصمیم شورا و نیز زمان آن را مشخص کند.
3. اما یکی از نکات جالب در این زمینه این است که صداوسیما، مدعی عدم اطلاع رسانی 
در این زمینه است. به طور مثال برنامه عصر در شامگاه سه شنبه، با اجرای نادر طالب زاده 
و حضور علی مطهری و محمدحسین صفارهرندی به عنوان میهمان، این انتقاد را مطرح 
کرده است. این در حالی است که به گفته رئیس دفتر رئیس جمهور، صداوسیما توسط وزیر 
کشور به عنوان رئیس ستاد اطلاع رسانی و تبلیغات اقتصادی کشور به عنوان رئیس کمیته 
اطلاع رسانی در این زمینه تعیین شده بود. حال باید از صداوسیما پرسید که از روز جمعه 
تا به امروز یعنی در این یک هفته، چه اقداماتی از نظر رسانه ای برای تبیین این اقدام که در 
سطح ملی و توسط شورای هماهنگی سران قوا تصمیم گیری شده بود و مورد حمایت رهبر 

انقلاب نیز قرار داشت، انجام دادند؟
4. باید توجه داشت که طبق آمار مرکز آمار در سال 1395، از کل خانوارهای کشور، 24.1 
میلیون خانوار )99.3 درصد( در محل سکونت به تلویزیون دسترسی داشته اند. اندازه این 
سهم ها برای خانوارهای شهری 99.6 درصد و برای خانوارهای روستایی و 98.6 درصد 
بوده است. از سوی دیگر، معاون سیما اخیرا مدعی آمار 80 درصدی مخاطبان صداوسیما 
شده بود. حال سوال را می توان بهتر پرسید و از صداوسیما خواست بگوید که با وجود این 
میزان ضریب نفوذ بالا و البته با توجه به قطع بودن اینترنت در یک هفته اخیر و نداشتن 

هیچ گونه رقیب جدی، برای اقناع مردم در این زمینه چه اقدامی صورت داده است؟

معاون اول رئیس جمهوری گفت: همه تصمیمات دولت با نیّت تامین منافع مردم 
اتخاذ شده است و دولت از عمق جان اعتراض و صدای مردم را می شنود و برای آن 
احترام قائل است و تلاش خواهد کرد به آن چه مورد انتظار مردم است جامه عمل 

بپوشاند.
اسحاق جهانگیری پیش از ظهر روز شنبه در جلسه ستاد تنظیم بازار گفت: باید تمام 
تلاش خود را بخصوص در ماه های پایانی سال از طریق بودجه کشور صرف کنیم تا بار 
جدید بر نقدینگی کشور تحمیل نشود؛ این به صورت جدی هدف و در دستور دولت 
سازمان برنامه و بودجه، بانک مرکزی و وزارت اقتصاد قرار گرفته و راهکار آن نیز کاهش 

شدید هزینه های دولت و دستگاه ها است.
معاون اول رئیس جمهور گفت: کار اساسی دولت تلاش در راستای کنترل تورم به 
عنوان عامل اصلی ضعیف کردن قدرت خرید مردم است. این یک بخش از کلان 
اقتصاد است، مسئولان کلان اقتصاد، سازمان برنامه بودجه، بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد و دارایی باید راه کارهای اقتصادی پیشنهاد و اعمال کنند که عملا منجر به 

کاهش تورم شود.
 روند کاهنده تورم تا پایان سال باید تداوم داشته باشد

جهانگیری با بیان این که نقدینگی جامعه یکی از اصلی ترین عوامل تشدید تورم 
است، گفت:  برخی از دوستان اعداد و رقمی برای تورم از محل تصمیمات اخیر اعلام 
می کنند. انتظاری که جامعه و مسئولان رده بالای نظام دارند تداوم روند کاهنده تورم در 
ماه های پایانی سال است. حتی با فرض اینکه از تصمیم اخیر، قرار باشد تاثیری بر تورم 
اتفاق بیافتد اما روند کاهنده تورم که از اردیبشهت ماه 98 شاهد بودیم، و بسیار خوب 

بوده است باید ادامه یابد.
معاون اول رییس جمهوری گفت: از اردیبهشت تاکنون روند کاهنده تورم به طور 
مداوم و ماهانه در کالا خیلی بیشتر و در خدمات ملایم تر بوده است که امیدواریم در 

ماه های پایانی سال نیز این روند اتفاق بیفتد.
ذخایر اسکناسی و ارزی بانک مرکزی در بهترین شرایط است 

جهانگیری با بیان این که بانک مرکزی در بهترین شرایط خود از نظر ذخایر اسکناسی 
و ارزی کشور قرار دارد، گفت: سامانه نیما از نظر ارز در شرایطی است که می تواند 

کارهای جدی انجام دهد و به تقاضاها پاسخ دهد.
معاون اول رییس جمهوری تصریح کرد: بانک مرکزی از نظر اسکناسی هیچ زمان از 
چنین پشتوانه قوی برخوردار نبوده است؛ لذا باید روند نزولی شاخص هایی که بر قدرت 

خرید مردم، نرخ کالاها وخدمات  تاثیرگذاراست، تا پایان سال ادامه دار باشد.
پرداخت حقوق بگیران دولتی نباید تاخیر بیفتد

جهانگیری با اشاره به  تصمیم قطعی دولت مبنی بر اینکه حقوق هیچ فردی که مرتبط 
با بودجه دولت است، نباید عقب بیفتد، تاکید کرد: فرق نمی کند که فرد کارمند ریاست 
جمهوری یا قوه قضاییه یا بازرسی و نظرات و یا کارمند واحدی دیگرباشد و یا به طور 
مستقیم یا غیرمستقیم از بودجه دولت پرداخت می شود، لذا باید حقوق افراد به موقع 

پرداخت شود و این جزو تصمیمات قطعی است.
معاون اول رییس جمهوری افزود: تصمیم دولت به دستگاه های ذیربط هم ابلاغ شده 
و تا الان هم مشکلی نبوده و امیدواریم تا پایان سال هم مشکلی نباشد و اگر هم در جایی 

مشکلی بوده با پیگیری باید حل شود.

افزایش قیمت کالاها تا پایان سال 98 ممنوع است
جهانگیری بیان کرد:  دولت بارها اعلام کرده است هیچ دستگاهی تا پایان سال 98 
اجازه ندارد هیچ کالا و خدماتی را افزایش قیمت دهد. ممکن است عده ای شایعه کنند 
که دولت یک هفته یا یک ماه آینده قصد دارد قیمت گازوئیل و یا گاز را اضافه کند، اما 
قیمت هیچ کدام از حامل های انرژی  گازوئیل، گاز برق و آب و مواردی را که در اختیار 

دولت است، افزایش نخواهد داد.
وی با اشاره به سخنان وزیر صنعت معدن و تجارت و رئیس ستاد تنظیم بازار مبنی بر 
لغو مجوزهای قبلی برای افزایش قیمت ها، گفت: دولت تا پایان سال هیچ تغییری در 

قیمت ها نخواهد داد. از سایر دوستان نیز انتظار داریم افزایش قیمت ندهند.
معاون اول رییس جمهوری افزود: ممکن است بخشی بخواهد تحت تاثیر افزایش 
قیمت بنزین یک درصدی افزایش قیمت بدهد که می توانید با آن بخش تفاهم کرده 
و به نوعی کمک کنید که این جلوگیری از درصد افزایش قیمت ها تا ماه های ابتدای 
سال جبران شود؛ این تصمیم را دولت به صورت مشترک با اصناف گرفته اند که در آن 

اعدادی که تا آن روز برای افزایش قیمت ها اعمال نشده است، جبران و کمک شود.
هیچ بار و هزینه جدیدی به مردم تحمیل نشود 

معاون اول رییس جمهور با اشاره به حساسیت و اهمیت جلسات ستاد تنظیم بازار، 
اظهار داشت: همه دستگاه ها باید از ستاد تنظیم بازار حمایت کنند تا مردم اطمینان 

یابند که از حقوق آن ها با جدیت حمایت می شود.
جهانگیری گفت: به عنوان معاون اول رییس جمهوری خدمت ملت بزرگوار ایران 
عرض می کنم که همه تصمیمات دولت با نیّت تامین منافع مردم اتخاذ شده است و 
دولت از عمق جان اعتراض و صدای مردم را می شنود و برای آن احترام قائل است و 

تلاش خواهد کرد به آن چه مورد انتظار مردم است جامه عمل بپوشاند.
معاون اول رییس جمهوری با اشاره به اینکه ممکن است در تصمیمات اشتباهی رخ 
داده باشد، توجه به مطالبات مردم را وظیفه دولت دانست و افزود: اگر احساس کنیم 
جایی در تصمیم گیری اشتباه کرده ایم حتماً اصلاح خواهیم کرد و همه ما وظیفه داریم 
که تلاش کنیم تا بخشی از آلام و دردهای مردم تسکین یابد و حتما در این راستا همه 
دوستان و فرزندان ملت در تمام دستگاه های مختلف در تلاش هستند تا به ملت بزرگ 
ایران خدمت کنند. معاون اول رییس جمهوری با قدردانی از مسئولان ستاد تنظیم بازار 
که در هفته اخیر تلاش های مجدانه ای برای نظارت بر بازار داشته اند، خاطر نشان کرد: 
همه باید به این تلاش ها در جهت رفع دغدغه مردم در زمینه تغییر قیمت ها ادامه دهند. 
قطعا باید راهکارهای پیشنهادی برای مدیریت بهتر اوضاع در کارگروه های تخصصی 
مورد بررسی دقیق و تصمیم گیری مسئولانه قرار گیرد با این هدف که هیچ بار و هزینه 

جدیدی به مردم تحمیل نشود.
جهانگیری ادامه داد: در حمایت و نظارت بر بازار هر تصمیمی که نیاز به تایید دولت 
داشته باشد نیز به فوریت در جلسه هیات وزیران مطرح و در مورد آن تصمیم گیری لازم 

انجام خواهد شد.
معاون اول رییس جمهوری گفت:  آمریکایی ها پس از بازگرداندن تحریم ها تاکید 
زیادی داشتند که ایرانی ها چهلمین سالروز پیروزی انقلاب اسلامی را نخواهند دید، 
اما نتوانستند به هدفشان جامه عمل بپوشانند.  آنها پس از آن که نتوانستند از طریق 

جنگ اقتصادی اقتصاد کشور را به زانو درآورند راهکارشان را تغییر داده و تلاش کردند با 
دخالت های بیجا و با همراهی برخی کشورهای منطقه بر ایران فشار وارد کنند.

به مداخله در مسائل داخلی پاسخ کوبنده می دهیم
وی تصریح کرد: برخی از کشورهای منطقه بدانند اگر سرنخ هایی پیدا شود که آن 
ها دخالت هایی برای ایجاد آشوب در داخل ایران کرده اند، روزگار خوش درمنطقه 
نخواهند دید، ایران کشوری نیست که بشود با آن چنین شوخی ها و رفتارهایی کرد. باید 
با ایران با نهایت ادب رفتار شود و اگر معلوم شود دیگران در مسائل داخلی ایران دخالت 

کرده اند که به ملت ایران ضرر و زیانی وارد شود 
معاون اول رییس جمهوری با تاکید بر اینکه از جدی ترین مسایل کشور بحث قدرت 
خرید مردم است، به شوک وارد شده به اقتصاد ایران در سال های 90 و 91 اشاره کرد 
و گفت: دولت در سال 92 تلاش کرد تا با روش های اقتصادی قدرت خرید مردم را که 

طی سال های پیش از آن آسیب دیده بود ترمیم کند.
وی افزود: از اوایل سال 97 نیز با شوک دوم اقتصادی مواجه شدیم و تورم سیر صعودی 

گرفت و باید تلاش کنیم تا با راهکارهای اقتصادی از قدرت خرید مردم حمایت کنیم.
باید از افزایش تورم جلوگیری کنیم

جهانگیری با بیان اینکه دولت و نظام این واقعیت را که قدرت خرید مردم آسیب دیده 
می پذیرد، اظهار داشت: باید تمام تلاش خود را در حمایت از طبقات ضعیف و اقشاری 
که درآمد ثابتی دارند، به کار گیریم و از افزایش تورم که دلیل اصلی تضعیف قدرت خرید 

مردم است، جلوگیری کنیم.
وی با تاکید بر اینکه یکی از دلایل عمده افزایش تورم افزایش نقدینگی در کشور است، 
اظهار داشت: دولت تلاش می کند بویژه در ماه های پایانی سال بار جدیدی از طریق 
بودجه بر نقدینگی کشور تحمیل نشود. در این زمینه با هماهنگی سازمان برنامه و 
بودجه و بانک مرکزی برنامه ریزی های خوبی انجام شده است. تلاش خواهیم کرد با 
کاهش هزینه های جاری دستگاه های دولتی که وظیفه ای قانونی و عقلانی است در 

این مسیر گام برداریم.
جهانگیری به نقش اقتصاد خرد و بازار در موضوع عرضه و تقاضا اشاره کرد و افزود: 
خوشبختانه از سال گذشته که دولت سیاست مقاومت فعال را در برابر فشارهای آمریکا 
در پیش گرفت تاکنون  کالا به وفور در کشور وجود دارد. امروز نه تنها در حد نیازهای سال 

جاری بلکه برای ماه های ابتدایی سال 1399 نیز کالا در انبارها وجود دارد.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: روند تامین کالاهای اساسی که بخشی از آن 
باید از خارج وارد می شد در حال انجام است و بر اساس گزارش دستگاه ها، تولید 

داخلی افزایش داشته است.
جهانگیری با تاکید بر اینکه هیچ واحد تولیدی نباید برای واردات مواد اولیه با مشکل 
ارز مواجه باشد، گفت: امروز تولید داخلی نه تنها برای رفع نیازهای کشور بلکه به قصد 

صادرات و ارزآوری که از مهمترین نیازهای کشور می باشد، افزایش داشته است.
وی در ادامه تاکید کرد: باید تلاش شود روند کاهش قیمت کالاها به بخش خدمات نیز 

تسری یابد و ستاد تنظیم بازار نظارت کافی بر بخش خدمات نیز داشته باشد.
از شرایط به وجود آمده  اینکه ممکن است عده ای بخواهند  با بیان  جهانگیری 
سوءاستفاده کنند، گفت: حضور قدرتمندانه مجموعه ستاد تنظیم بازار و بازوهای 

نظارتی آن می تواند مانع سوءاستفاده و ایجاد اطمینان خاطر برای مردم باشد.
معاون اول رییس جمهوری ادامه داد: با توجه به این که روند تامین کالا از مبادی 
داخلی و خارجی به شکل کاملا طبیعی در حال انجام است طبیعتا نباید شاهد افزایش 

قیمت ها باشیم.
مانع سوءاستفاده از وضعیت فعلی خواهیم شد

وی تصریح کرد: با استفاده از تمام ابزارهای نظارتی مانع سوءاستفاده از وضعیت 
فعلی خواهیم شد و در این مسیر از اصناف و اتحادیه های صنفی می خواهیم تا دولت را 
یاری کنند چنانکه پیش از این نیز به خوبی دولت را در مسیر مدیریت اقتصادی کشور 

همراهی کرده اند.
جهانگیری با تاکید بر اینکه هیچ نهاد و دستگاهی تا پایان سال 98 اجازه صدور افزایش 
قیمت را ندارد، اظهار داشت: آن چه در اختیار دولت است از جمله قیمت حامل های 
انرژی نظیر آب، برق، گاز و گازوئیل به هیچ وجه تا پایان سال 98 به هیچ وجه افزایش 
قیمت نخواهد داشت و اگر مجوزی هم در این زمینه صادر شده که تا به حال اعمال 
نشده است اجرای آن متوقف خواهد شد. از تمام دستگاه های دیگر که امکان صدور 
مجوز افزایش قیمت دارند، نیز مواکدا می خواهیم که چنین مجوزهایی را صادر نکنند.

معاون اول رییس جمهوری گفت: اگر اصلاح و افزایش قیمت در بخشی ضرورت دارد 
با تعامل صدور مجوز آن به سال آینده موکول خواهد شد.

از سامانه جامع تجارت برای نظارت بر بازار حمایت می کنیم
وی با بیان اینکه دولت از راه اندازی سامانه جامع تجارت برای نظارت بر بازار به طور 
کامل حمایت می کند، افزود: همه دستگاه هایی که باید به سامانه جامع تجارت متصل 
شوند باید تا بهمن ماه که آخرین فرصت است این کار را انجام دهند تا روند تولید، توزیع 
و مصرف به طور کامل تحت نظارت قرار گیرد و وضعیت ذخایر کالایی و روند توزیع در هر 
لحظه به طور دقیق قابل رصد باشد و دستگاه های نظارتی نیز بتوانند با تخلفات برخورد 

کنند و چنانچه دستگاهی در این زمینه تعلل کند با مدیران آن برخورد خواهد شد.

معاون اول رئیس جمهوری: 

دولت از عمق جان اعتراض و صدای مردم را می شنود 

جهانبخش محبی نیا، نماینده اصولگرا مجلس، گفت: اینکه رهبری در میدان اصلاح قیمت 
بنزین وارد میدان شد و از این تصمیم حمایت کرد به این دلیل بود که دید اینها مطلب اصلی 
را رها کرده اند و به جای انکه به تبیین و توجیه مردم بپردازند آن هم از این جهت که درآمد 
این افزایش قیمت بنزین متوجه اقشار مستحق می شود و چه فوایدی متوجه کشور می شود به 
محکوم کردن یکدیگر رو آورده اند لذا ایشان جان فشانی کردند و به نظرم به نوعی مسوولیت این 

موضوع را به عهده گرفتند که طرفین خجالت بکشند. 
بیش از یک هفته از اعلام افزایش قیمت بنزین می گذرد تصمیمی که با واکنش گسترده ای 
روبه رو شد و اعتراضات زیادی را به دنبال داشت اما با وجود آنکه این تصمیم دود سفیدی بود 
که از دودکش جلسه شورای هماهنگی اقتصادی سران قوا بیرون آمد همه  نگاه ها متوجه دولت 
شد اینکه در این هفته چه اتفاقی افتاد و چطور یک تصمیم به یک اعتراض  گاها خشونت آمیز 

کشیده شد از موضوعاتی بود که ان را با میهمان کافه خبر خبرانلاین درمیان گذاشتیم. 
جهانبخش محبی نیا نائب رئیس کمیسیون برنامه و بودجه و نماینده شاهین دژ و میاندوآب 
که نطق هایش در مجلس دهم طعم تند و تیزی به خود گرفته است در این رابطه معتقد است 
که نقدها به تصمیمات در محاصره سیاسی کاری های جناح های سیاسی گرفتار شده است. 
او می گوید:»منتقدان سیاسی فرصت را مناسب دیدند تا با استفاده از ان برای فردای خود 
سنگرهای چرب و چله ریاست جمهوری و مجلس را فتح کنند.« محبی نیا راه علاج را مهربانی 
و صداقت با مردم معرفی می کند. اگر می خواهید جزئیات این گپ و گفت را بدانید ادامه 

مصاحبه را بخوانید:
آقای محبی نیا! افزایش قیمت بنزین تصمیمی بود که از درون جلسه مشترک 
سران قوا بیرون آمد اما بعد از آنکه این تصمیم با اعتراضات مردمی مواجه شد برخی 
مخالفان و تندروها تلاش کردند فضا را تند کرده و اینگونه القا کردند که این تصمیم تنها 

از سوی دولت اتخاذ شده است، پشت پرده این نوع رفتارها از نگاه شما چه اهدافی 
نهفته است؟

ببینید در جامعه ایران جناح ها یا اردوگاه های سیاسی خودبین هستند و به هیچ وجه نسبت 
به مصالح  منافع ملی آن بلوغ و آراستگی را به دست نیاورده اند و در همین راستا برای آنکه رقیب 
سیاسی را از ادامه حرکت بازدارند حتی اگر به نظام هم اسیب برسد برای آنها مهم نیست فرقی 
هم نمی کند کدام طیف باشد در دوره های مختلف این موضوع را امتحان کرده ایم. در رابطه با 
اصلاح قیمت بنزین هم رقبای سیاسی فرصت را مناسب دیدند تا یک تسویه حساب سیاسی 

هم داشته باشند.
تندروها، تغییر قیمت بنزین را فرصتی برای کوبیدن دولت کردند

در واقع آنها فرصت را مناسب دیدند تا با استفاده از آن برای فردای خود سنگرهای ریاست 
جمهوری و مجلس را فتح کنند. اصلا نگاه آنها این نبود که این اصلاح قیمت در راستای منافع 
کشور و ملت هست یا خیر فقط خواستند از یکدیگر امتیاز بگیرند برای همین سیاسی کارانه با 
مردم سخن گفتند؛ یعنی ته دلشان یک چیز بود و تابلویی که بالای سر خود گرفتند چیز دیگری 
بود و با آن نیت اصلی همخوانی نداشت. حال چه متوجه اصلاح طلبان باشد و چه اصولگرایان؛ 
چون دولت در راس این اقدام واقع شده بود اینها گفتند بهترین زمان است تا دولت را بکوبیم 
درحالی که تصمیم مشترکی داشتند و بارها هم به آن اشاره کردند اما در عین اینکه اشاره شد 

این تصمیم مشترک ماست اما باز شیطنت هایی صورت گرفت.
بعد از حمایت رهبری از تصمیم سران قوا، منتقدین خجالت بکشند اما...

اینکه رهبری وارد میدان شدند و از این تصمیم حمایت کردند به این دلیل بود که دیدند اینها 
مطلب اصلی را رها کرده اند و به جای آنکه به تبیین و توجیه مردم بپردازند آن هم از این جهت 
که درآمد این افزایش قیمت بنزین متوجه اقشار مستحق می شود و چه فوایدی متوجه کشور 
می شود به محکوم کردن یکدیگر رو آورده اند لذا ایشان جان فشانی کردند و به نظرم به نوعی 
مسوولیت این موضوع را به عهده گرفتند که طرفین خجالت بکشند و به کار اصلی خود بپردازند 

با وجود آن من شاهد برخی تجلی شیطانی طلایه داران این جریانات فکری هستم.
مردم فکر کردند قرار است مجلس شق القمر کند

مانند تندروی هایی که در مجلس شد از استیضاح لاریجانی تا استیضاح روحانی ؟
این را در همه وجوه می بینیم بحث تندروی و ... نیست اما در این میان برخی آمدند خیلی 
شلوغ کردند و مسئله فوریت های حلقوی، فوریت های چرخشی و مکمل را پیش کشیدند و 
توقعات مردم را بالا بردند و مردم گفتند فردای واقعه مجلس شق القمر خواهد کرد به یکباره 
علم ها خوابید. اینها آثار بسیار نامیمونی را در پیکره سیاسی-اجتماعی جامعه به وجود می آورد. 

البته من دیدگاه خاص خودم را دارم و هیچگاه در قالب راست و چپ مسائل و مطالبم را تئوریزه 
نمی کنم. نظر بنده این است که ما در این 40 سال چه  کارهایی کرده ایم که مردم تحمل یک 
اصلاح ساختار را ندارند. یا یک شوک به جامعه وارد می شود مانند همان شوکی که به قیمت ارز 
وارد شد؛ اما به هر حال این اتفاق افتاد و یک دیوانه ای آمد و از یک قرارداد بین المللی عبور کرد 

و یک اختلال زیادی را شاهد بودیم.
بنزین، یک بهانه برای اعتراض بود

بله قبول داریم در آن ماجرا خیلی ها ضرر کردند. به تعبیر خودم مردم ما یک سوم ارزش 
دارایی شان را از دست دادند و ما تورم زیادی را از آن زمان شاهد بودیم و هنوز هم ادامه دارد. 
چرا ما اقتصاد و بنیان های اقتصادی را به گونه ای پی ریزی کنیم که با یک شوک این چنین به 
هم بریزد. ببینید پشت سر این اعتراض ها فقط بنزین نیست، بلکه بنزین بهانه  است. البته برای 
افرادی حقوق  بگیر هستند یا با ماشین خرج روزانه خود را و خانواده خود را در می اورند این 
بنزین شوک نگران  کننده ای محسوب می شود اما چرا باید به این حجم از خشونت برسیم؟ آیا 
این دلیلی برای اسیدپاشی می شود و یا شلیک به نیروی انتظامی می شود؟ اصلا چرا باید مردم 

و هموطنان ما بی خود و بی جهت کشته شوند؟
وقتی یک جوان 18 ساله یا 24 ساله کشته می شود یا نهایتا دستگیر می شود این متولد نیمه 
دوم انقلاب است. من به هیچ وجه نمی توانم او را اراذل و اوباش بدانم؛ اراذل و اوباش شاخصه 
خود را دارند. از سوی دیگر همه مراکز ما از دانشگاه ها، حوزه ها و آموزش و پرورش و مراکز 
تبلیغی ما زیر سوال است اینجا جمهوری اسلامی است نه کشوری که بگوییم در سیاست های 
نئولیبرالیستی غرق است. ما که همواره مدعی هستیم مسوول دین و ایمان مردم هستیم پس 
چطور شده است از درون سیستم اموزشی و تربیتی ما افرادی بیرون امده است که به راحتی به 

آنها مارک و برچسب می زنیم؟
حتما باید با مردم مهربان باشیم اما چه کردیم؟ شعار دادیم که ما جلوی افزایش  قیمت ها را 
می گیریم؛ من صراحتا می گویم ما نمی توانیم جلوی افزایش قیمت ها را بگیریم این افزایش 

قیمت اثار تورمی خود را به دنبال خواهد داشت.
با مردمی که بخاطر دغدغه هایشان اعتراض می کنند، مهربان باشیم

با مردم صادق باشیم؛ با مردم مهربان باشیم آنها از ما می پذیرند اما اینکه با قهر و غضب برخورد 
شود کار درستی نیست. یک زمانی هست طرف اسلحه به دست می گیرد و بر علیه امنیت 
تلاش می کند مسلم است که باید بر پیشانی او بزنند اما مردمی که برای بیان دغدغه هایش 

اعتراض می کند باید با او صادق و مهربان بود.
من در شهر خودم چندین هزار نفر اعتراض کردند اما شیشه ای شکسته نشد البته تعدادی 

حدود 10 الی 15 نفری بازداشت شدند که حتی با شورای تامین صحبت کردم و گفتم اگر 
دیدید متنبه شده اند آزادشان کنید.

می خواهم این را بگویم که تشکیلات های ما از نظر پختگی و بلوغ سیاسی هنوز منفعت نگر 
هستند و تنها خود را می بینند. ما یک زمانی گفتیم اجازه دهید احزاب قوی شکل بگیرند و آنها 
به میدان بیایند این اتفاق نیفتاد و عملا راست و چپ شدند نماد دو حزب سیاسی که البته در 
قالب احزاب سیاسی تعریف شده در نظام سیاسی که شناسنامه، مرامنامه و ... داشته باشند 
و نسبت به آن فعالیت سیاسی مسولیت بپذیرند نیستند که اگر برنامه ای با شکست مواجه شد 
مردم ان را به پای حزب بگذارند امروز کاری کرده ایم که هر اتفاقی بیفتد سریعا مردم آن را به 

پای سران قوا می گذارند.
در دولت آقای خاتمی یک مصوبه ای تصویب شد که بر اساس آن سالانه قیمت 
بنزین با یک نرخ ثابت افزایش پیدا کند که اگر آن اجرایی شده بود امروز قیمت بنزین به 
جای 15۰۰، 1۷۰۰ بود بدون انکه این حجم از شوک و اعتراض را به دنبال داشته باشد 
اما افرادی مانند حدادعادل در مجلس هفتم که اتفاقا شما هم در ان مجلس نماینده 
بودید و در این طیف قرار داشتید مانع اجرایی شدن این مصوبه شدید. چرا آن زمان 
با چنین مصوبه ای مصوبه ای که می توانست راه درمان باشد مخالفت کردید؟ آیا فکر 

نمی کنید این تصمیم یکی از تصمیمات اشتباهی بود که گرفته شد؟
ببینید در اقتصاد نمی شود بودجه را تنها با تکیه بر بنزین و مالیات ببندیم، اشتباه بوده 
است. در هر مقطعی هم  که دولت یا مجلس جلوی افزایش قیمت را گرفته است با این گمان 
بوده است که ما بی خود با افزایش قیمت مواجه نشویم و هرگاه هم این کار را کرده است از سوی 

ملت مورد تحسین قرار گرفته است.
یعنی این کار را کردید تا مورد تحسین قرار بگیرید ؟

ببینید به هر حال خوب یا بد آن موقع می خواستند مانع از افزایش قیمت شوند. امروز 
انتقاداتی به این افزایش قیمت مطرح می شود اما هنر این است که پیش از این راهکار نشان 
می دادیم. این را هم بگویم یک ایرادی به همه ما وارد است و آن اینکه ما سال را خوب تعریف 
نمی کنیم بلاخره ما در مراکز فکر نظام باید این پیش بینی ها را داشته باشیم که این اقدامات 

دولت و این حوادث غیرمترقبه می تواند این حوادث را به دنبال داشته باشد.
در جریان اتفاقات اخیر ما نباید این نکته را نادیده بگیریم که مردم ما خسته بودند. بعد از 
سیلی که فروردین ماه از سر گذراندند و این چنین زندگی انها تحت الشعاع قرار گرفت؛ زلزله ای 
که رخ داد این ها همه مردم، حاکمیت، نیروهای نظامی و انتظامی ما را خسته کرده بود در 

حالی که هنوز این جراحات التیام پیدا نکرده ما دست به این اصلاح می زنیم.

 معاون حقوقی رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه امروز حبل المتین ما اجرای اصول قانون اساسی است، گفت: میثاق ما 
قانون اساسی است و هر وقت در کشور التهاب هایی ایجاد شود، اهمیت این میثاق ملی بیشتر مشخص می شود. 

لعیا جنیدی روز شنبه در پنجاه و نهمین نشست مشترک شورای هماهنگی امور حقوقی و دستیاران حقوق شهروندی 
دستگاه های اجرایی افزود: گاهی وقتی صحبت از اجرای قانون اساسی می شود، برخی منتقد، معترض یا نگران هستند 
اما واقعیت این است که این مسأله باید قدری ما را نگران کند و در جواب به افراد در داخل و بیرون که این را قبول ندارند، باید 
گفت چه معیاری غیر از این داریم؟  وی با اشاره به چهلمین سالگرد تصویب قانون اساسی، اظهار داشت: آذرماه، ماه قانون 
اساسی و رونمایی از منشور حقوق شهروندی است. در شورای علمی معاونت حقوقی مصوب شده است تا امسال به اجرای 
قانون اساسی و منشور حقوق شهروندی تمرکز شود. معاون رئیس جمهوری ادامه داد: اعتقاد دارم برای اداره کشور، باید 
قانون اساسی را مهمترین میثاق دانست و اگر هر اختلاف نظری حتی در خصوص اصول قانون اساسی وجود دارد، بازهم 
قانون اساسی اصل است. وی خاطرنشان کرد: ممکن است روزی گفته شود که برخی اصول قانون اساسی نقص هایی دارد 
و نخبگان، اندیشمندان و ارکان نظام به این نتیجه برسند که این اصول نیازمند بازنگری است؛ همانطور که در سال 1٣68 این 
اتفاق افتاد، ممکن است دوباره هم این اتفاق بیفتد و در آن روز تغییراتی در قانون رخ دهد. جنیدی خطاب به معاونان حقوقی 
دستگاه های اجرایی و سازمان حقوقی دولت افزود: قانون اساسی مبنای ما است و همه باید با حساسیت در ترویج، تشریح 
و اجرای آن تشویق کنیم. شاید هر وقت در کشور التهاب هایی ایجاد شود، اهمیت این میثاق ملی بیشتر مشخص می شود. 
معاون حقوقی رئیس جمهوری اظهار داشت: بعضی از اصول قانون اساسی بر اساس ضرورت، برخی ناظر به شرع و برخی 
ناظر بر سابقه، سنت و تاریخ ما هستند اما فراموش نکنیم که به دلیل اینکه در این قانون هستند، از جایگاه ویژه و مشروع 

برخوردار شده و قابلیت اجرا دارند. وی با تاکید بر بازگشت به قانون اساسی افزود: تمام نهادهای کشور جایگاه خود را از متن 
قانون اساسی گرفته اند بنابراین باید جایگاه تنها مبنای وفاق و اجماع یعنی قانون اساسی را به درستی تبیین و در اجرای آن 
مجدانه و صادقانه کوشش کنیم. معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: همه اصول قانون اساسی از نظر شکلی برابر هستند اما 
از نظر ماهوی فصل سوم قانون اساسی تقدم در ماهیت دارد. وی ادامه داد: فلسفه وجودی همه نهادها اجرای قانون اساسی 
و ارتقای حقوق و آزادی های ملت است؛ چه به عنوان ارتقای فردی و چه ارتقای جمعی. جنیدی اضافه کرد: به تعبیر دیگر، 
بازگشت کل نظام حقوقی، سیاسی، اجتماعی و اقتصادی کشور باید به قانون اساسی باشد و در درون قانون اساسی آن چه به 

عنوان قطب نمای همه نهادهای دیگر است،  فصل سوم قانون اساسی است.
رئیس جمهور مسئول اجرای قانون اساسی است

وی درباره اجرای قانون اساسی با اشاره به اصل 11٣ ، گفت: رئیس جمهوری به عنوان رئیس قوه مجریه در راس این قوه 
قرار دارد اما طبق اصل 11٣، فراتر از رییس قوه مجریه بودن، عالی ترین مقام کشور رسمی کشور بعد از مقام معظم رهبری و 
مسئول اجرای قانون اساسی محسوب می شود. جنیدی با تاکید بر مسئولیت رئیس جمهور در اجرای قانون اساسی، تصریح 
کرد: رئیس جمهور حدود اختیارش ذیل مسئولیت هایش مشخص می شود و در سوگند هم همین مسئولیت توجه داده شده 
است. معاون رئیس جمهوری گفت: گاهی  اوقات مطرح می شود که آیا این مسئولیت محدود به قوه مجریه است یا فراتر از 
آن؟ اگر فرض کنیم که قانونگذار حشو و لغو نمی گوید، چنانچه مسئولیت رئیس جمهور اجرای قانون اساسی است اگر در 
چارچوب قوه مجریه بود نیازی به ذکر در قانون نداشت. وی اضافه کرد: طبیعی است که همه ملتزم به اجرای قانون اساسی 
هستند بنابراین ذکر این مورد به طور جداگانه برای رئیس جمهور معنای دیگر دارد. جنیدی اظهار داشت: در برخی تفسیرهای 

دیگر، چون تنظیم روابط قوای سه گانه جز اختیارات و وظایف رئیس جمهور نیست؛ بنابراین مسئولیت اجرای قانون اساسی 
برای رئیس جمهو محدود به دولت است اما این تفسیر با قانون اساسی سازگار نیست چون اگر چنین بود تشریفات مفصلی که 

برای انتخاب رئیس جمهور وجود دارد با حدود اختیارات رییس جمهور، عدم تناسب ایجاد می شد.
وی تصریح کرد: رئیس جمهور مسئول اجرای قانون اساسی است و وقتی صحبت از این مسأله می کنیم از منظر مردم 

مسئولیت اجرا همه اصول قانون اساسی دارد و عدول و انحراف از هر اصل ایجاب می کند که ر ئیس جمهور پیگیر باشد.
منشور حقوق شهروندی اجرای تکلیف حقوقی رئیس جمهوری است

جنیدی با اشاره به منشور حقوق شهروندی گفت: وقتی به رئیس جمهوری مسئولیت اجرای قانون اساسی را می دهیم به 
فصل سوم بر می گردد و  تنظیم منشور حقوق شهروندی اجرای تکلیف حقوقی رئیس جمهوری است. 

وی ادامه داد: رئیس جمهور به موجب اصل 11٣ مسئولیت اجرای قانون اساسی را دارد و محور فصل سوم است و برای 
اجرای این مسئولیت مکلف بود، اقدامی انجام دهد و مصداقی که آقای روحانی انتخاب کرد، منشور حقوق شهروندی بود.

جنیدی اظهار داشت: منشور حقوق شهروندی و اهتمام به اجرای آن حداقلی است که رییس جمهور به موجب تکلیفی که 
در قانون اساسی دارد اقدام کرده است. معاون حقوقی رئیس جمهوری با اشاره به حوادث اخیر افزود: انتظارات عمومی زیاد 
است و وقایع روزهای اخیر توجه همه را جلب کرده است. وی ادامه داد: معاونت حقوقی پیگیر شده است تا مصوبه تعیین مکان 
های امن برای برپایی تجمعات که از سوی دیوان عدالت اداری ابطال شده است با تعامل در دیوان عدالت اداری به سرانجام 
برساند همچنین ترتیبات قابل اتکا برای اجرای اصل 2٧ قانون اساسی داشته باشد. وی خاطرنشان کرد: در این حوادث متوجه 

شدیم باید شرایط برای مدیریت اعتراض های مسالمت آمیز فراهم و جلوی جنبه های خشونت بار اعتراض ها گرفته شود.

معاون حقوقی رئیس جمهوری:

حبل المتین ما اجرای اصول قانون اساسی است



 رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم با بیان اینکه برخی مسئولان دلسوز قم نیستند، 
گفت: نگرانی از وضعیت ظاهری قم جدی و به جاست و جامعه مدرسین نیز همیشه نسبت به 

وضعیت قم دغدغه داشته است.
آیت الله محمد یزدی دردیدار در دیدار با آیت الله سیدمحمد سعیدی تولیت حرم کریمه 
وضعیت  موضوع  مدرسین  جامعه  هفتگی  جلسات  بیشتر  در  اینکه  بابیان  اهل بیت)ع( 
با داشتن مسجدجمکران، حرم مطهرحضرت  پیگیری است، اظهار کرد: قم  قم درحال 
معصومه)س(، طلاب، میهمانان خارجی و حوزه های علمیه امتیازهای متفاوتی نسبت به دیگر 

شهرها دارد به همین علت از جایگاه و اهمیت خاصی برخورداراست.
وی با تاکید بر اینکه کار مجموعه های مختلف درقم باید درشان این شهر باشد، اضافه کرد: 
باوجود توصیه هایی که تاکنون به مجموعه ها و افراد مختلف داشته ایم اما همچنان برخی 
نسبت به وضعیت قم بی توجه هستند هرچند دراین میان برخی مجموعه ها نیز نسبت به 

گذشته فعال تر شده اند به عنوان نمونه نیروی انتظامی امروز فعال تر از گذشته شده است.
رئیس جامعه مدرسین حوزه علمیه قم خاطرنشان کرد: نگرانی از وضعیت ظاهری قم یک 
نگرانی جدی و به جاست و جامعه مدرسین نیز همیشه نسبت به وضعیت قم دغدغه داشته  به 

همین علت دردیدار با مسئولان مختلف حساسیت شهر قم به افراد گوشزد شده است.
وی با اشاره به اینکه برخی مسئولان دلسوز قم نیستند، گفت: هرچند با اقدامات سلبی 
کاری پیش نمی رود اما رها کردن وضعیت موجود نیز درست نیست؛ اگر حضور مراجع تقلید، 
جامعه مدرسین و حوزه های علمیه نبود اقدامات گسترده تری برای ضربه زدن به فرهنگ دینی 
در قم انجام می شد.  آیت الله یزدی با اشاره به رخ دادهای اخیر درکشور گفت: در حد امکان باید 

از درگیری ها و اختلاف ها جلوگیری شود تا کمتر صدمه ای به امنیت و آرامش مردم وارد شود.
تقویت حجاب و عفاف در قم نیازمند مشارکت همگان است

تولیت آستان مقدس حضرت معصومه)س( نیز در این دیدار، تقویت فرهنگ حجاب و عفاف 
را نیازمند مشارکت همگان به ویژه علمای دینی دانست و گفت: باوجود تلاش مخالفان قم، ما 

تلاش کرده ایم تا این شهر را به جایگاه اصلی خود برسانیم.
آیت الله سید محمد سعیدی با اشاره به تشکیل قرارگاه 19 دی در راستای فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب اسلامی در دیدار با مردم قم اظهار کرد: ایشان نسبت به وضعیت قم ابراز نگرانی 
کرده اند و خطاب به بزرگان و جوانان قم فرمودند که نباید اجازه دهیم قم از وضع انقلابی و دینی 
خود خارج شود. وی اضافه کرد: به دنبال فرمایشات رهبر معظم انقلاب اسلامی به همراه 
جمعی از مسئولان استانی نشستی را برگزار کرده ایم و قرارگاه 19 دی را تشکیل داده و تا به 

امروز 26 نشست در این قرارگاه ترتیب یافته است.
امام جمعه قم با تاکید بر اینکه قرارگاه 19 دی با حضور نمایندگان دستگاه ها، نهادها و 
مجموعه های مردمی کار خود را دنبال کرده است، گفت:  درپایان کار قرارگاه به محضر علما 
و مراجع تقلید رفته تا بتوانیم از ظرفیت همگان برای پرداختن به مطالبه رهبر معظم انقلاب 

اسلامی استفاده کنیم.
آیت الله سعیدی بابیان اینکه برخی نمی خواهند قم حرم اهل بیت)ع( باشد، تصریح کرد: 

باوجود تلاش مخالفان قم، ما تلاش کرده ایم تا این شهر را به جایگاه اصلی خود برسانیم.

استاندارقم:

طرح های آماده انعقاد قرارداد درهمایش 
سرمایه گذاری قم معرفی شوند

استاندار قم گفت: مسئولان اقتصادی و تولیدی استان باید چندین پروژه 
آماده سرمایه گذاری را درهمایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید 
استان برای انعقاد قرارداد دراختیار سرمایه گذاران قرار دهند.  بهرام سرمست 
درمعرفی  سرمایه گذاری  موانع  و  استعلامات  تمام  که  درصورتی  افزود: 
همایش  گذاری  اثر  و  شکل  برود،  بین  از  سرمایه گذاری  آماده  پروژه های 
سرمایه گذاری و رونق تولید قم متفاوت تر از همایش های معمول خواهد بود. 
وی ادامه داد: پیش بینی برگزاری همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق 
تولید استان قم در بالاترین سطح و با حضور مسئولان ملی و سفرا و بازرگانان 
کرد:  خاطرنشان  استاندارقم  است.  پذیرفته  انجام  خارجی  کشورهای 
همایش فرصت های سرمایه گذاری و رونق تولید استان قم بعد از انتخابات 
مجلس شورای اسلامی در اسفندماه سال جاری و در یک فضای کاملا آرام 
و بدون حاشیه های سیاسی برگزارخواهد شد. وی عنوان کرد: همایش 
سرمایه گذاری و رونق تولید استان قرار بود 30 آبان ماه امسال برگزار شود که 
به دلیل همزمانی با همایش اقتصادی کیش و پیش بینی آن قبل از همایش 
اقتصادی قم، این همایش به زمان دیگری موکول شد. وی اضافه کرد: 
همزمانی این دو همایش اقتصادی ممکن بود دراستفاده بهینه از فرصت 
های پیش بینی شده برای استان قم ضربه وارد کند. استاندارقم عنوان 
کرد: قم درهمایش اقتصادی کیش فعالانه حضور پیدا کرده و فرصت های 
سرمایه گذاری استان درآن معرفی و در معرض دید سرمایه گذاران قرارگرفت.
از ظرفیت دانشگاه ها برای تحقق دولت الکترونیک استقبال می شود

از دانشگاه شهاب دانش قم و جلسه  بازدید   سرمست  همچنین در 
کارگروه ارتباطات و فناوری اطلاعات استان ، تحقق دولت الکترونیک را از 
اهداف و برنامه های دولت در این استان دانست و گفت: از ظرفیت های 
دانشگاه ها در این زمینه استقبال می کنیم.  وی تصریح کرد: در صورت 
الکترونیکی شدن انتخابات می توان از ظرفیت های فناورانه دانشگاه های 
استان استفاده کرد. وی در ادامه اظهار کرد: در بحث مراکز آموزش عالی 
دولتی و غیردولتی ظرفیت های بسیار خوبی در قم داریم که قابلیت رقابت 
با دانشگاه های معتبر ملی دارند. وی ارتباط دانشگاه ها و مراکز اجرایی را 
یکی از دغدغه های مسئولان کشور دانست و گفت: مراکز علمی کشور و 
استان قم در بعضی شاخص ها به روند تکاملی که دانشگاه های بزرگ دنیا 
طی کرده اند دست نیافته اند. استاندار قم ایجاد دفتر ارتباط استانداری با 
دانشگاه ها را یک ضرورت دانست و با اشاره به مراحل راه اندازی آن در سال 
جاری گفت تصریح کرد: ما در گام های ابتدایی فعالیت این دفتر هستیم و 
باید این ارتباط توسعه یابد. سرمست استفاده از ظرفیت دانشگاه ها برای 
حل مشکلات اساسی استان و تعریف پروژه برای آن ها را از اهداف دفتر 
ارتباط استانداری با دانشگاه ها دانست و خاطرنشان کرد: باید گروه های 
کاری با توجه به ماموریت های اصلی دانشگاه ها تعریف شده و دستگاه های 
اجرایی جهت نیل به این هدف در کنار مراکز دانشگاهی قرار بگیرند. وی 
بابیان اینکه امروز پیوندهایی بین دولت و دانشگاه ها برقرارشده است گفت: 

مهم این است که به ظرفیت ها و توانمندی ها باور داشته باشیم.
 

مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم :
اتوبوسرانی بین مناطق قم تبعیض قائل نمی شود
مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری قم با اشاره به اینکه در تقسیم 
اتوبوس های جدید هیچ تبعیضی بین مناطق مختلف شهری قم وجود ندارد، 
گفت: اتوبوس های نو بر اساس کارکرد اتوبوس های کهنه جایگزین می شوند. 
امیر یزدی اظهار کرد:  تقسیم اتوبوس های خریداری شده برای ناوگان حمل 
و نقل درون شهری قم  بعد از نهایی شدن مناقصه انجام می شود و در این 
طرح 4 شرکت انتخاب خواهد شد که به هرکدام 60 دستگاه اتوبوس نو و 6 
دستگاه اتوبوس کار کرده بازسازی شده تحویل داده خواهد شد که مجموعاً 
270 دستگاه اتوبوس خواهد شد. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری 
قم افزود: این 270 اتوبوس در خطوط مختلف شهر قم فعال خواهند شد، 
نشده  انجام  شهر  عمومی  ناوگان  به  اتوبوس ها  ورود  اصلی  مرحله  هنوز 
است، اما بنا به دستور شهرداری از ابتدای مهر از تعدادی از اتوبوس ها در 
خطوط مختلف استفاده کردیم و بهترین روش برای جایگزین این بخش از 
اتوبوس های نو این بود که اتوبوس هایی که تعهد 10 ساله آنها پایان یافته بود و 
از خطوط مختلف خارج شده بودند را با اتوبوس های نو جایگزین کنیم. یزدی 
تصریح کرد: از هر خطی هر تعداد اتوبوس خارج شده بود با اتوبوس های نو 
جایگزین شدند و در این جا بحث تبعیض بین مناطق مطرح نبوده است و 
ممکن است در یک خط تعداد بیشتری از رد خارج شده بودند و اتوبوس 
جدید بیشتری به آن خط واگذار شده است. وی ادامه داد: 110 دستگاه 
اتوبوس جدید و بازسازی شده وارد ناوگان حمل و نقل عمومی شهر قم شده 
است و هر زمان که مناقصه نهایی شود و با شرکت ها قرارداد منعقد شد باقی 
مانده اتوبوس ها نیز بین خطوط تقسیم بندی می شود و امیدواریم در آینده 
نزدیک این واگذاری ها نهایی شود. مدیرعامل سازمان اتوبوسرانی شهرداری 
قم با اشاره به اینکه همه اتوبوس های جدید اکنون در اختیار پیمانکار قرار 
دارد، تأکید کرد: بعد از اینکه مناقصه انجام شود همه اتوبوس های نو و 
بازسازی شده به کلیه خطوط اتوبوسرانی داده خواهد شد و چهره شهر تغییر 
کرده و سیستم به صورت کلی تغییر خواهد کرد. یزدی در خصوص اینکه 
مردم مناطق کمتر برخوردار معتقد هستند در اتوبوسرانی قم در واگذاری 
اتوبوس های نو بین آن ها و مناطق دیگر تبعیض قائل می شود، گفت: به هیچ 
عنوان چنین مطلبی وجود ندارد و چنین نگاهی در اتوبوسرانی قم وجود 
ندارد، منطق جایگزیین ها فقط از رده خارج  شدن اتوبوس ها بوده است 
و در تقسیم بندی هرگز به این مسئله که بخش های کمتر برخوردار چون 
از نظر ظاهر نسبت به مناطق دیگر آراستگی کمتری دارد پس اتوبوس ها 
کهنه در این خطوط فعال باشند وجود نداشته است. وی خاطرنشان کرد: 
همه نقاط شهر برای اتوبوسرانی یکسان است و همه شهروند درجه یک 
محسوب می شوند و وظیفه ما خدمت رسانی به همه شهروندان است مردم 
منتظر باشند تا کار تقسیم نهایی اتوبوس های جدید و اجرای طرح جدید 

اتوبوسرانی به اتمام برسد تا متوجه شوند تبعیضی وجود ندارد.
 

مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم :
43غرفه بازیافت در سطح شهر قم وجود دارد 
مدیرعامل سازمان مدیریت پسماند شهرداری قم از فعالیت 45 غرفه 
به  اشاره  با  میرابراهیمی  بازیافت در سطح شهر خبر داد. سیدعبدالله 
وضعیت راه اندازی و فعالیت ایستگاه ها و غرفه های بازیافت شهر قم، اظهار 
کرد: سازمان مدیریت پسماند در سال های اخیر با توجه به اهمیت تفکیک 
پسماند از مبدا، برنامه ریزی و اقدام در زمینه فرهنگ سازی تفکیک پسماند 
خشک و ایجاد امکانات و زیرساخت های لازم در این زمینه را آغاز کرده و 
در این زمینه توفیقاتی نیز به دست آمده است. مدیرعامل سازمان مدیریت 
پسماند شهرداری قم با تاکید بر اینکه 43 غرفه بازیافت در سطح شهر قم 
وجود دارد، خاطرنشان کرد: دو ساختمان مشارکت خدمات شهری نیز 
در یک سال اخیر در سطح شهر احداث شده که یک ساختمان دیگر نیز 
به زودی تکمیل و به بهره برداری می رسد. میرابراهیمی بیان کرد: یکی از 
ظرفیت هایی که برای مشارکت شهروندان ایجاد شده، غرفه های بازیافت 
است و به همین خاطر توسعه این غرفه ها را منوط به مطالعات کردیم که 
از نظر میزان مشارکت و پراکندگی جغرافیایی نیازسنجی شود و هر نقطه 
ای اولویت داشت غرفه بازیافت اضافه شود. وی با تاکید بر اینکه بررسی 
و مطالعاتی در خصوص زمان های مراجعه به غرفه ها صورت گرفته است، 
خاطرنشان کرد: تلاش داریم که زمان های فعالیت غرفه های بازیافت را 
بهینه تر کنیم تا مردم بتوانند ارتباط مطلوب تری با این غرفه ها داشته باشند.

مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری  حبرداد

راه اندازی 6 طرح مشاغل خانگی در قم
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم بر گسترش و توجه 
به مشاغل خانگی و معرفی آثار این مشاغل تاکید کرد.  ابوالقاسم مقیمی در 
جلسه ستاد ساماندهی امور جوانان استان قم با اشاره به موضوع اشتغال 
جوانان به موضوع مشاغل خانگی اشاره کرد و گفت: بانوان در این زمنیه 
می توانند نقش موثری داشته باشند که طی یک سال گذشته 6 طرح را در این 
خصوص در مجموعه شهرداری قم و سازمان فرهنگی ورزشی اجرایی کردیم 
مدیرعامل سازمان فرهنگی هنری ورزشی شهرداری قم بیان داشت: راه اندازی 
بازارچه های مشاغل خانگی بسیار مهم و مورد استقبال نیز قرار می گیرد که 
می تواند نقش موثری در معرفی این محصولات داشته باشد. وی همچنین رفع 
مشکلات مشاغل خانگی برای ارائه محصولات را قابل توجه دانست و افزود: 
تلاش شده تا با راه اندازی این بازارچه های موقت و همچنین برنامه ریزی برای 

ایجاد بازارچه های دائمی برای رفع این معضل نیز اقداماتی صورت پزیرد.

جامعه مدرسین برای انتخابات مجلس درقم ورود مصداقی ندارد 
اعضای شورای عالی جامعه مدرسین حوزه علمیه قم در بیست و پنجمین جلسه این شورا بر لزوم عدم 
ورود مصداقی به انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی در حوزه انتخابیه قم تاکید کردند. به 
گزارش روز شنبه روابط عمومی جامعه مدرسین، بیست و پنجمین جلسه شورای عالی جامعه مدرسین 
حوزه علمیه قم درسال 1398 عصرجمعه با دستور بررسی اهم مسائل جاری کشور و به ریاست آیت الله 
محمد یزدی، رئیس شورای عالی جامعه مدرسین برگزار شد.در این جلسه مهم ترین مسائل جاری کشور 
از جمله رویکرد دولت در اجرای طرح اصلاح قیمت بنزین و پیامدهای ناشی از نحوه  اجرای طرح و نقش 
سرویس های خارجی در تخریب منابع ملی و عمومی و آسیب به مردم موردبحث و بررسی قرار گرفت.
در ادامه مباحث دستور جلسه، انتخابات یازدهمین دوره مجلس شورای اسلامی و اولین میان دوره ای 
پنجمین دوره مجلس خبرگان رهبری مورد توجه و تبادل نظر واقع شد.انتخابات مجلس شورای اسلامی و 

میان دوره ای مجلس خبرگان رهبری، اسفندماه امسال در سراسر کشور برگزار می شود.

ماجرای کارشناسی پرونده بابک زنجانی
طهماسب مظاهری رییس شورای عالی کانون کارشناسان رسمی کشور تاکید کرد: آقای محسنی اژه 
ای مکررا درباره کارشناسی متعدد زمینی در پرونده بابک زنجانی صحبت کرده بود که باید بگویم در وهله 
اول امر کارشناسی را به این کارشناس ارائه داده بودند که او یک صفحه گزارش نوشته بود و گفته بود زمین  
8 هزار میلیارد تومان می ارزد و آنچه که به عنوان دستمزد بیش از حد گرفته بود، چندین میلیون یورو پول 
نقد بود. این کارشناس عضو کانون کارشناسان رسمی دادگستری نبوده و الان هم به دلیل گزارش غیر 
واقعی و حق الزحمه بیش از حدی که دریافت کرده بود، به زندان محکوم شده است. پس از آن پرونده به 
کارشناس سه نفره کانون کارشناسان رسمی دادگستری و نهایتا به کارشناس 5 نفره کانون ارجاع شد و  

720 میلیارد تومان زمین را برآورد کردند که گزارش آن به دست معاون اول قوه قضاییه ارائه شد.  

تکذیب خبر "مخالفت رییسی با پیشنهاد بنزین ۱2۰۰ تومانی" 
دفتر دادستانی کل کشور به خبر "مخالفت رییسی با پیشنهاد بنزین 1200 تومانی روحانی" واکنش 
نشان داد و آن را خبری کذب دانست.مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد: همزمان با انتشار مطلبی در 
یکی از خبرگزاری ها به نقل از یک منبع آگاه که در آن ادعا شده بود طی جلسه سران قوا رییس جمهور 
نظرش بر نرخ هزار و 200 تومانی بنزین بود و رییس قوه قضائیه با آن مخالفت کرده است، دفتر دادستانی 
کل کشور )حجت الاسلام و المسلمین منتظری یکی از اعضای شورای هماهنگی سران قوا می باشد( 
طی اطلاعیه ای ضمن کذب محض خواندن اساس ادعای مطرح شده اعلام کرد: اگر این منبع آگاه 
به صورتجلسه مورخ 17/07/1398 که از طرف دفتر رییس جمهور تنظیم شده است دسترسی داشت 

همچنین خبر کذبی را منتشر نمی کرد.

پورازغدی از شورای عالی انقلاب فرهنگی می رود؟
رحیم پور ازغدی عضو شورای عالی انقلاب فرهنگی از احتمال عدم حضورش در شورای عالی انقلاب 
فرهنگی خبر داد و گفت: در 40 سال گذشته چوب اعتماد بی جا به دشمنان را خورده ایم. برجام و سند 
2030 بر خلاف قانون اساسی و بدون اینکه در مجلس و شورای عالی انقلاب فرهنگی مطرح شود، اجرا 
شد. طی 6 سال گذشته بیشترین قرارداد ها را با دشمن بعد از انقلاب اسلامی امضاء کرده ایم. متأسفانه 
برخی ها با وعده های دروغین ملت را فریب می دهند. گاهی یک مسؤول تصمیمی می گیرد که نمی دانند 
مصالح کشور را به خطر می اندازد یا شاید برایش مهم نیست. نباید مانند سکولار ها در انتخابات دروغ تحویل 

مردم بدهیم.

ماجرای سرقت اسناد از دفتر یک نماینده چه بود؟
محمد محمودی شاه نشین نماینده شهریار در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به حمله اغتشاش گران 
به دفترش در شهر قدس گفت: متأسفانه اشرار برخی اسناد و اطلاعات و همچنین تعدادی از لوازم این 
دفتر را با خود به سرقت بردند. اغتشاش گران و اشرار با شکستن شیشه و درب و پنجره دو فروشگاه بزرگ 
زنجیره ای در شهر قدس تمامی اجناس و کالا های آن را به سرقت برده اند، به دلیل حمله اغتشاش گران 
به بانک های شهر قدس فقط 2 بانک امکان ارائه خدمت به مردم را دارند. در شهرستان شهریار 25 پمپ 
بنزین قرار دارد که به 2 یا سه جایگاه حمله شده است، ضمن اینکه اغتشاش گران به 2 جایگاه دیگر نیز 

آسیب های زیادی را وارد کرده اند.

بحران سونامی سالمندی در کشور 
سرپرست دبیرخانه شورای ملی سالمندان کشور با بیان اینکه بحران پیش رو و سونامی سالمندی در 
ایران درک نشده است، گفت: سند ملی سالمندی در کشور تدوین شده ولی فاصله زیادی تا عزم جدی 
برای تحقق آن وجود دارد و تا زمانی که برنامه عملیاتی تدوین نشود از بیان دغدغه فراتر نرفته ایم.حسام 
الدین علامه در نخستین کارگاه تخصصی شهر دوستدار سالمند، اظهارکرد: در مورد سالمندی می توان 
از جهات گوناگون بحث کرد ولی مهمترین موضوع تفاوتی است که بین سالمندی فردی و سالمندی 

جمعیت وجود دارد.

وزارت بهداشت: آبلیمو های کارخانه ای تقلبی نیستند 
مدیرکل نظارت بر فرآورده های غذایی و آشامیدنی سازمان غذا و دارو گفت: 70 درصد آبلیمو های 
کارخانه ای موجود در بازار با استفاده از کنسانتره وارداتی تولید می شود و 30 درصد داخلی است، هیچ 

مشکلی هم ندارند و اگر تقلبی هم باشد در آبلیمو های دست ساز و کارگاهی است که مجوز ندارند.
محمد حسین عزیزی افزود: همه آبلیمو هایی که در کارخانه های دارای مجوز تولید می شوند، سالم 
هستند و هیچ مشکلی ندارند و اگر مشکلی باشد در آبلیمو های زیرپله ای و بدون مجوز است که در 

کارگاه های صنفی غیر مجاز تولید می شوند.

بخشنامه تولید شیر الاغ ابلاغ شد 
و  ابلاغ شده است  تولید شیر الاغ  بهداشتی  معاون سازمان دامپزشکی گفت: بخشنامه مدیریت 
تولیدکنندگان می توانند تحت نظارت سازمان دامپزشکی اقدام به تولیداین محصول کنند.به گزارش 
تسنیم، علی اصغر ماکنلی در نشست خبری در واکنش به تراکم بیش از حد دام در گاوداری های کشور 
اظهار کرد: هر چه تراکم دام در دامداری ها بیشتر باشد احتمال بروز بیماری نیز بیشتر خواهد بود که 
تولیدکنندگان خود از این امر آگاهند و باید با اقداماتی که انجام می دهند زمینه بروز بیماری ها را کاهش 

دهند.وی افزود: در حال حاضر 140 هزار راس گوساله پرواری عامل کشتار در استان تهران وجود دارد .

استیضاح وزیر جهاد کشاورزی برگزار می شود 
اسدالله عباسی در خصوص دستور کار جلسات مجلس در این هفته افزود: در خصوص نشست روز 
یکشنبه هنوز تصمیم گیری نهایی صورت نگرفته است، اما پیگیر ساماندهی سریع وضع اینترنت در کشور 

نیز هستیم؛ تصمیمات مجلس درباره برگزاری نشستی به همین منظور متعاقبا اعلام می شود.

بازداشت پسر یکی از وزرای مستعفی دولت 
یک منبع آگاه خبر بازداشت پسر یکی از وزرای سابق را تائید کرد.یک منبع آگاه در قوه قضائیه خبر 
بازداشت پسر یکی از وزرای سابق که در دولت یازدهم و دوازدهم فعالیت داشت را تائید کرد. وی گفت: 

اتهام این فرد در ارتباط با مفاسد اقتصادی است.

بسیج چیست و بسیجی کیست؟

- " در دنیا افتخارم این است که خود بسیجی ام و بسیج قلب من است؛ امام خمینی )ره(" ؛ آری بسیج 
تنها عینیت واقعی کلمه قرآنی قوه است که تمام وجود خویش را متوجه نبرد حق علیه باطل می کند. 

تکیه گاه بسیج خداوند است و بسیجی نه به مادیات و وسایل و تجهیزات وداشته های خود؛ بلکه تنها 
به خدای خود می بالد؛ بسیج تنها نیرویی است که خواب راحت از دیدگان ابرقدرت جهانی؛ آمریکای 
خونخوار و هم پیمانانش ربوده است و امروزه آنان درمعادلات نظامی شان حساب جداگانه ای برای 

عنصر بسیج بازکرده اند.
آنچه که امروزه در عراق و سوریه و کشورهای آزادی خواه جهان اتفاق افتاده و می افتد و ایجاد مقاومت 
اسلامی کرده است؛ همین نشآت گرفته از عنصر بسیج و داشتن روحیه بسیج و بسیجی است؛ شهادت 
و شکست ظاهری و  پیروزی و غلبه ظاهری هردو برای او یکی است؛ چرا که او فقط برای انجام وظیفه 
و تکلیف شرعی عمل می کند. بسیج نه برای آب وخاک و نه برای عناصر پست مادی؛ بلکه برای اجرای 
عدالت اسلامی  کار و تلاش می کند؛ بسیج حافظ ره آوردهای انقلاب جهانی اسلام است؛ بسیج 
سلاحش ایمان و منطقش قسط و عدالت اسلامی است؛ شجره بسیج به فاتح خیبر؛ اول امام علی 
بن ابیطالب)ع( می رسد. شجره بسیج به یاران با وفای اباعبدالله در کربلای معلا،  می رسد؛ بسیج 
انتظار می کشد تا غرقاب خون حق را برباطل غالب نماید تا زمینه حکومت آخرین ذخیره ولایت فراهم 
گردد وبه دنبال آن زمینه انتقام از قاتلین کربلا فراهم گردد؛ بسیج طلایه دار آخرین نبرد جهانی اسلام 
ناب محمدی)ص( با اسلام آمریکایی است؛ مگر می شود بسیجی را با کلمات تعریف کرد؟! جایی که 
حضرت امام )ره( خود را بسیجی می خواند و دست بوس بسیجی بودن را برای خود افتخار می دانست 
و خواهان حشر با بسیجی ها بود؛ بسیجی تربیت شده آخرین و کامل ترین مکتب آسمانی است؛ 
بسیج جسم مادی خویش را برای آزادی همنوعان خود فدا می کند. بسیجی تابع بی چون وچرای ولی 
امرمسلمین جهان حضرت آیت الله خامنه ای)مدظله العالی( است و برای عمل به فرامین ودستورات او 
از هیچ تلاشی مضایغه نمی کند و نهایت تلاش و کوشش خود را می کند؛ بسیجی پیراسته از رذیلت های 
اخلاقی و آراسته به سجایا و فضیلت های اخلاقی است. نامحرمان و حرامیان را بر دل بسیجی راهی 
نیست؛ بسیجیان سالکانی هستند که هفت منزل عشق را یک شبه طی می کنند تا آنجایی که درمیدان 
مصاف با اهریمن صفتان ندای آسمانی" یا ایتها النفس المطمئنه ارجعی الی ربک راضیه مرضیه 

فادخلی فی عبادی و ادخلی جنتی" را با گوش دل شنیدن و جان به جان آفرین تسلیم می نمایند. 
بسیجی از امام حسین)ع( ، بلال حبشی و اویس قرنی که همه از هابیلانند ؛ سرمشق والگو می گیرد؛ 

بسیجی عینیت واقعی بندگان و این؛ آن  انسانی است که میگفتند چرا می آفرینی؟ 
افتخار بسیجیان این است که مکتبشان اسلام و راه میان بری به نام شهادت آنان را به " عندربهم 
یرزقون" می رسانند؛ بسیجی ها؛ آنان که در وادی عشق چون شمع می سوزند؛ آنانند که برآسمان 

نیلگون پر می گشایند؛ هم آنان که قامتی به بلندای عرش اعلی گرفتند؛ بسیجیان روزتان مبارک.
مدیر ارتباطات و رسانه روابط عمومی سپاه استان قم

مدیرعامل مجمع خیرین سلامت استان قم ؛

روحانیون خیر در عرصه سلامت تجلیل می شوند
مدیرعامل مجمع خیرین سلامت استان قم با بیان اینکه قم مهد خیرین سلامت در کشور است، 

گفت: نخستین همایش تجلیل و تکریم از روحانیون خیر در عرصه سلامت در قم برگزار می شود.
سید محمد جواد آل محمد عصر شنبه در نشست خبری خود با اصحاب رسانه که در سالن امام 
علی)ع( دانشگاه علوم پزشکی قم برگزار شد، از برگزاری نخستین همایش تجلیل از خیرین روحانیت 
در عرصه سلامت در قم خبر داد و افزود: این همایش صبح چهارشنبه 6 آذرماه در سالن همایش های 
شهرداری قم با هدف تکریم از فعالیت ها و حضور چشمگیر روحانیت در عرصه سلامت برگزار می شود 

که در این همایش از 14 روحانی خیر سلامت از سراسر کشور تجلیل و تکریم خواهد شد.

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری

eimannews@yahoo.comwww.emandaily.ir۲ التوحيد : ص ۴۰ ح

امام رضا علیه السلام :

صاحب امتياز و مدیرمسئول: حيدر ضيغمی
قائم مقام مدیرمسئول و سردبير: حسين عبداللهی

عضو انجمن مدیران روزنامه های غير دولتی، آئين نامه اخلاق حرفه ای، قابل مشاهده در سایت
تلفن: 3۲9۰3۲۰9 - 3۲9۰616۰ صندوق پستی: 37185/۴۴95 

نشانی:قم- بلوارشهيد صدوقی،کوچه ۲1مميزیک پلاک ۴7

اذان صبح: 5/20 طلوع آفتاب: 06/47 اذان ظهر:11/52 اذان مغرب: 17/17

ب(
زتا

رو
ی3)

هر
مش

پ ه
چا

۰۲
1-

۴۴
5۴

5۰
76

تر
گس

شر 
ع:  ن

وزی
ت

به واسطه خردهاست که اعتقاد 
به خدا حاصل می شود .
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رئیس جامعه مدرسین در دیدار با آیت الله سعیدی:

نگرانی از وضعیت ظاهری قم جدی است

شهردار صباشهر با اشاره به رویکرد شهرداری در ارتقاء سرانه فضای سبز و سرانه 
تفریحی برای افزایش نشاط اجتماعی گفت: امروزه مفهوم شهرها بدون فضای 
سبز موثر در اشکال گوناگون آن دیگر قابل تصور نیست. پیامدهای توسعه شهری 
و پیچیدگی های معضلات زیست محیطی آنها موجودیت فضای سبز و گسترش 

آن برای همیشه اجتناب ناپذیر کرده اند. 
مهندس کریمی اظهارداشت : در همین راستا احداث دو بوستان، ساحلی 
کبودین به مساحت 13هزار متر و شهروند به مساحت 5۰ هزار متر در سطح شهر 
درحال اجرا می باشد که تکمیل و افتتاح آن باعث افزایش چشمگیر و بی سابقه 
سرانه فضای سبز و تفریحی میشود. وی تصرح کرد: علیرغم تمام محدودیت ها 
و مشکلات بمنظور فراهم شدن فضای مطلوب شهری این دو بوستان با سرعت 
در حال احداث  است و امکانات مختلفی از قبیل زمین های بازی ، زمین های 
ورزشی، کمپین های مختلف، پیست دوچرخه سواری، مسیر پیاده روی ، چمن 
مصنوعی ، مبلمان مورد نیاز، سرویس های بهداشتی، آب نما ،زمین بازی کودکان، 
آمفی تئاتر روباز و دیگر امکانات پیش بینی شده تا در اختیار شهروندان صبور  ، 

صادق و با صلابت صباشهر قرار گیرد. 
وی در ادامه به برخی از فعالیت های عمرانی ،خدماتی،فرهنگی و ... اشاره نمود 

که عبارت اند از :
- تکمیل خیابان امیرالمومنین تا پایان آذرماه محله صالحیه در ویره را به کبودین 

و اتوبان ساوه متصل و کاهش مسافت بطول 8 کیلومتر 
- بازدید از نقاط بحرانی سطح شهرو صدور دستورات لازم جهت رفع مشکلات

- نصب المان نام صباشهر با حروف لاتین و فارسی در سطح شهر
- خاک ریزی و تسطیح پارک ساحلی کبودین 

- جدولگذاری کوچه معراج ، خیابان نور 12 ، خیابان بوستان 10 محله ویره ، 
خیابان انتهای نور 21 محله اسلام آباد و خیابان آزادی 

- لایه روبی رودخانه شادچای 
- برگزاری جلسه ستاد مدیریت بحران طرح )نرت (

- از بین رفتن بافت های فرسوده با برنامه های اجرایی  
- شستشوی ، نظافت ، هرس وفرم دهی فضای سبزباغچه های مدارس

- جمع آوری عوامل سد معبر جهت آسایش و رفاه حال شهروندان و بوجودآوردن 
نظم شهری 

- دیوار نویسی معابر سطح شهر
- تلاش و کوشش برای ترویج فرهنگ کتابخوانی

- ایجاد فضای سبز در حاشیه محور اصلی بین اسدآباد و کشتارگاه
شهردار صباشهر در پایان گفت:: کسب رضایت شهروندان باید اولویت تمام 
ادارات صباشهر به خصوص شهرداری قرار گیرد و تمام مسئولان عزم خود را 

جذب کنند تا این امر مهم صورت گیرد.

مهندس کریمی  مطرح کرد 

ارتقاء سرانه فضای سبز و تفریحی اولویت شهرداری صباشهر

طرح: محمد علی رجبی

آرامش و اتحاد مردم ایران، سرکرده گروهک منافقین را در آستانه مرگ برد! 

سیدحسن حسینی نوده *


